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Szám: I/121-20/2023 

 

 

J E G Y Z Ő K Ö N Y V 

 

 

Készült:  Tata Város Önkormányzat Képviselő-testületének a 2023. december 20-án 14.00 

órakor a Városháza dísztermében (2890 Tata, Kossuth tér 1.) megtartott 

közmeghallgatásáról. 

 

Jelen vannak: Michl József polgármester 

   Purgel Zoltán alpolgármester 

 Rigó Balázs alpolgármester 

 

Boglári Zoltán, Gerébi Ákos, Horváthy Lóránt, Kovács Attila, Lengyel Zsolt, dr. Popovics 

Judit, Robozné Schőnfeld Zsuzsanna, dr. Varga András és Viczenáné Czégény Ágnes 

képviselők, 

 

Távolmaradását előzetesen bejelentette: Horváth László képviselő 

 

 

továbbá dr. Horváth József jegyző. 

dr. Korencsi Melinda Jegyzői kabinetvezető, 

Bálint Anita Humánszolgáltatási iroda vezetője, 

Fesselné Harsányi Marietta Adó és pénzügyi iroda vezetője, 

Lakos Zsuzsanna Városfejlesztési és projekt iroda vezetője, 

Mürkl Levente Környezetvédelmi és városüzemeltetési iroda vezetője, 

dr. Bakos Zsolt Városépítészeti és vagyongazdálkodási iroda vezetője, 

Dankó Anikó szervezési ügyintéző, 

Szendi Krisztián szervezési ügykezelő. 

  

Az ülésre meghívást kapott: 

 

Dr. Kancz Csaba a KEV Kormányhivatal főispánja 

Bencsik János, a Tatai-medence országgyűlési képviselője  

Ströcker Zoltán, a Tatai Járási Hivatal vezetője 

Krasula János r. ezredes, a Tatai Rendőrkapitányság vezetője 

Stamler Jánosné könyvvizsgáló, ASC Adószakértő Kft. 

Vereckei Judit a Tatabányai Tankerületi Központ igazgatója  

Tatai Német Nemzetiségi Önkormányzat Elnöke  

Dr. Vízkeleti András díszpolgár      

prof. Dr. Nemes Lajos díszpolgár    

Kótai László díszpolgár      

Bohács Gyuláné díszpolgár  

Dr. Béres György díszpolgár 

Császár Angéla díszpolgár 

Pitti Katalin díszpolgár 

dr. Turczi István díszpolgár 

Kozma Imre díszpolgár 
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Sylvester Edina díszpolgár 

Tompa Andor díszpolgár 

Elsner László díszpolgár 

Prof. Dr. Kerekes Sándor díszpolgár 

Soltész István díszpolgár 

dr. Friedrich Gábor díszpolgár 

Kirschner József díszpolgár 

E. Szabó Margit díszpolgár 

Acsainé Dávid Ágnes díszpolgár 

Labanc Györgyi díszpolgár 

Tatai Járási Ügyészség Vezetője dr. Balogh Anikó 

Tatai Járásbíróság Elnöke dr. Király Szonja  

MH Klapka György 1. Páncélosdandár Parancsnoka Tóth István ezredes 

Tata és Térsége Civil Társulás elnöke 

Tatai Evangélikus Egyházközség 

Tatai Református Egyházközség 

Szent Imre Plébánia 

Szent Kereszt Plébánia 

Kaszál József a Humán és Ügyrendi Bizottság nem képviselő tagja 

Kőszegi Istvánné a Humán és Ügyrendi Bizottsági nem képviselő tagja  

Magó Ottó a Humán és Ügyrendi Bizottság nem képviselő tagja  

Magyar Balázs a Humán és Ügyrendi Bizottság nem képviselő tagja 

Gönczy Mihály a Pénzügyi, Környezetvédelmi és Városfejlesztési Bizottság nem képviselő 

tagja 

Rónavölgyi-Varga László a Pénzügyi, Környezetvédelmi és Városfejlesztési Bizottság nem 

képviselő tagja 

Musicz László a Pénzügyi, Környezetvédelmi és Városfejlesztési Bizottság nem képviselő tagja 

dr. Szabó Gábor a Pénzügyi, Környezetvédelmi és Városfejlesztési Bizottság nem képviselő 

tagja 

24 ÓRA megyei napilap   

Városkapu c. újság szerkesztősége 

Szám Nikoletta, a Tatai Városgazda Nonprofit Kft. ügyvezető igazgatója  

Heitz Ferenc, a Tatai Öreg-tó Kft. ügyvezetője  

Berczelly Attila, a Tatai Rend-ház Nonprofit Kft. ügyvezetője  

dr. Cseh Georgina, a Városkapu Zrt. vezérigazgatója  

 

 

M i c h l  József polgármester nagy szeretettel és tisztelettel köszönt mindenkit, aki a mai 

közmeghallgatáson megjelent. Megállapítja, hogy képviselő-testület határozatképes 

létszámban van jelen. Horváth László képviselőtársuknak családi ok miatt kellett elmennie, 

délelőtt itt volt az ülésen, így 11-en vannak jelen. A mai ülésüket 14:09 órakor megnyitja. 

Tisztelettel köszönti a mai közmeghallgatáson megjelent kedves tataiakat, a tanácskozási joggal 

meghívottakat, a televízió nézőit, akik élő, egyenes adásban követhetik a közmeghallgatást is 

ugyanúgy, ahogy minden hónapban a képviselő-testületi ülésüket. Ismerteti, hogy a képviselő-

testületük a Magyarország helyi önkormányzatairól szóló törvény 54. §-ában foglaltaknak tesz 

eleget, mely szerint a képviselő-testület évente legalább egyszer, előre meghirdetett 

közmeghallgatást tart, amelyen a helyi lakosság és a helyben érdekelt szervezetek képviselői a 

helyi közügyeket érintő kérdéseket és javaslatokat tehetnek. Az elhangzott javaslatra kérdésre 

a közmeghallgatáson vagy legkésőbb 15 napon belül választ kell adni. Tájékoztatja a 

közmeghallgatáson megjelent kedves tataiakat, hogy az eseményről képfelvételek készülnek, 
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mellyel kapcsolatosan kihelyezték az adatkezelési tájékoztatót. A közmeghallgatást a Tatai 

Televízió -, ahogy említette – élő, egyenes adásban közvetíti. Az irányadó szabályok szerint a 

közmeghallgatásról jegyzőkönyv és hangfelvétel is készül. Az erre vonatkozó adatkezelési 

tájékoztatót szintén elhelyezték itt a teremben, bárki elolvashatja, de egyébként a honlapon is a 

meghívó mellett ott van. Amennyiben kérdést kívánnak feltenni, úgy kéri, hogy közöljék a 

nevüket és elérhetőségüket, mely a válaszadáshoz szükséges. Ha adataikat a kérdés feltevésekor 

nem kívánják közölni, kéri, hogy a hivatal munkatársainak legyenek szívesek azt megadni, tehát 

arra is lehetőség van, ha valaki nyilvánosan nem akarja mondani a nevét, címét, akkor a kollegái 

itt ülnek, az irodavezetők közül bárkinek elmondhatják, mert nem tud választ küldeni, ha nem 

tudja, hogy hova és kinek. A válaszadáshoz szükséges személyes adataik kezelésére vonatkozó 

adatkezelési tájékoztatók itt a helyszínen és a honlapon szintén elérhetőek. Tájékoztatja a 

megjelenteket, hogy az Önkormányzat hatályos SZMSZ-e szerint a közmeghallgatáson a 

jelenlévők kizárólag a helyi közügyekben, maximum kétszer 5 perc időtartamban szólhatnak 

hozzá. Amennyiben az elhangzott javaslat, kérdés nem kerül megválaszolásra a 

közmeghallgatáson, úgy legkésőbb 15 napon belül írásban választ adnak. Tájékoztatja arról is 

a kedves tataiakat, hogy miután december 27. és január 1. között igazgatási szünetet rendelt el 

a képviselő-testület, ezért a válaszok megküldésére 2024. január hónapban tud sor kerülni. A 

mai napra meghirdetett közmeghallgatás célja a fentieken túl, hogy az érdeklődők tájékoztatást 

kapjanak az alábbi témákról is, ezt is már jól ismerik a tataiak, minden esztendőben ezt a 

menetrendet követik, hogy képviselőtársai beszámolnak az éves munkájukról, a polgármester 

pedig valamilyen témában tart egy ismertető előadást. Több variáció is történt már az elmúlt 

években, volt, amikor a költségvetésről, volt, amikor a fejlesztésekről beszélt, most a Magyary-

terv elindításáról beszélnek, a Magyary-terv 3.0-nak a beharangozása lesz a mai napon. 

Elkészítették a vitairatnak a vázlatát. Ebből a szerkezetet fogják megismertetni a legfontosabb 

pontokat kiemelve. A következő egy-két hónapban a vitairat megjelenésével - amely online is 

elérhető lesz, illetve nyomtatott formát is készítenek belőle - vitákat, találkozókat szerveznek 

és lehetőséget biztosítanak minden tatainak, hogy hozzászóljon. Írásban is lehet hozzászólni, 

illetve személyesen is ezeken az alkalmakon. A közmeghallgatás második felében a kérdésekre, 

javaslatokra van lehetőség. Itt vannak nála az elektronikus úton eljuttatott kérdések. Normál, 

postai levélben tudomása szerint nem érkezett kérdés, de e-mailen kapott jó néhányat. 

Amennyire csak tudnak, válaszolnak, illetve azokkal fogja kezdeni, akik jelen vannak, hogy ők 

mondhassák el kérdéseiket, észrevételüket, javaslatukat. Szeretné tájékoztatni a megjelenteket, 

hogy a mai közmeghallgatás legkésőbb 18:00 óráig tart. Ezt követően a mai közmeghallgatási 

ülésüket be kell rekesztenie, tehát van egy jó négyórányi lehetőségük, hogy ezekről a 

kérdésekről szót ejtsenek. Kéri majd képviselőtársait is ennek figyelembevételére, hogy kellően 

pörgősen menjen a mai ülésük. Szeretne képviselőtársainak javaslatot tenni az előzetesen 

írásban megküldött, meghívón szereplő témák tárgyalására. Megkérdezi, hogy van-e valakinek 

a meghívóhoz, illetve magához a napirendekhez javaslata, kérdése, véleménye.  

Kérdés, javaslat nem hangzik el, ezért kéri, hogy szavazzanak a napirend elfogadásáról.  

 

A képviselő-testület jelenlévő 11 tagja egyhangú, 11 igen szavazattal egyetért és a következő 

határozatot hozza: 

 

Tata Város Önkormányzat Képviselő-testületének 

398/2023. (XII.20.) határozata 

a 2023. december 20-i közmeghallgatás 

napirendi pontonjainak meghatározásáról 

 

Tata Város Önkormányzatának Képviselő-testülete a mai ülésén, a jegyzőkönyv mellékletét 

képező I/121 - 1/2023. sz. meghívón szereplő témákat tárgyalja az alábbiak szerint: 
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N A P I R E N D: 

 

1. A képviselő-testület tagjainak tájékoztatója a 2023. évi képviselői tevékenységükről 

Előadó: a Képviselő-testület tagjai 

 

2. Magyary Terv 3.0 

Előadó: Michl József polgármester 

 

3. Lakossági kérdések, javaslatok 

 

 

 

1. A képviselő-testület tagjainak tájékoztatója a 2023. évi képviselői tevékenységükről 

Előadó: a Képviselő-testület tagjai 

 

M i c h l  József polgármester felkéri a képviselő-testület tagjait, hogy első napirendként 

mondják el gondolataikat. Ez a napirend is az önkormányzati törvény 32. § (2) bekezdés k) 

pontja szerinti, hiszen a képviselő köteles kapcsolatot tartani a választópolgárokkal, - ez Tatán 

nem probléma, ez napi szinten megvan -, de legalább évente egy alkalommal tájékoztatást nyújt 

képviselői tevékenységéről. Erre itt összefoglalóan szoktak lehetőséget adni. Ez egyébként 

azért is jó, mert megmarad az örök időknek, hiszen jegyzőkönyv készül az itt elhangzottakról 

és bármikor, majd egyszer száz év múlva megmutatják, hogy az akkori, száz évvel azelőtti 

testület milyen kérdésekben beszélgetett és a közmeghallgatáson a képviselők, hogy számoltak 

be munkájukról, akkor ez olvasható lesz. Az a javaslata, hiszen ugrálni szoktak, körzetenként 

szoktak menni, de most menjenek ülésrend szerint és Gerébi Ákos képviselőtársát kéri meg, 

hogy kezdje el. 

 

G e r é b i  Ákos képviselő köszönti a képviselő-testület tagjait és a közmeghallgatáson 

résztvevőket. Elmondja, amikor azon gondolkozott, hogy lassan már az év végéhez közeledve, 

nagyon sok minden történt ebben az esztendőben, hogy miről és hogyan és mi a legfontosabb, 

amiről az ember számot adhat a saját munkája kapcsán, jutott eszébe, hogy annak idején, amikor 

ezt a szavazógépet, meg a gépi jegyzőkönyvezetést kitalálták, akkor Hetényi Tamás 

polgármester úr bevezette ezt a rendszert, hogy egy összesítést csinált arról, hogy ki mennyit 

szólt hozzá az elmúlt testületi üléseken. Mostanában nem szokott ilyen készülni, de 

kíváncsiságból megnézte a jegyzőkönyvek tanúsága szerint hogy is alakult a dolog. 10 rendes 

és 2 rendkívüli ülést tartott a képviselő-testület, 173 előterjesztés témát tárgyaltak meg. A júliusi 

testületi ülésen hiányzott betegsége miatt, így 153 téma, előterjesztés tárgyalásában vett részt. 

101 megszólalása volt e tekintetben, tehát a kétharmadához szólt hozzá az előterjesztéseknek. 

A Pénzügyi, Környezetvédelmi és Városfejlesztési Bizottságban tevékenykedik, 11 rendes ülést 

és a mai rendkívül üléssel is együtt 3 rendkívüli ülést tartottak, 121 témát, előterjesztést 

tárgyaltak. Ebben több hozzászólása volt, 93 megszólalása volt, ez 78%-a volt a napirendeknek. 

Igazán ez se jelent semmit persze összességében, sőt arra gondolt, hogy talán sokkal rövidebb 

ideig tartott volna egy-egy képviselő-testületi ülésük, ha nem szól hozzá ennyit. Mégis miért 

tette meg, ennek alapvetően egy oka van, azt gondolja, hogy 2002 óta folyamatosan nőttek a 

törésvonalak, mélyültek az árkok a különféle szekértáborok között. Ez sajnos kihat a 

gazdaságra, Magyarország nemzetközi megítélésre, általában a társadalom közhangulatára is. 

Azt gondolta, hogy talán a párbeszéd, az egymás gondolatainak megismerése segít abban, hogy 

talán a közös feladataikban, közös dolgaikban talán közösen tudnak olyan megoldásokat találni, 

amely a város boldogulását előreviszi, amelyre esküt tettek, hogy ezt fogják szolgálni. Milyen 
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eredménnyel sikerült a megközelítéséből vagy talán egy kicsit mondhatná, hogy az ellenzékiek 

megközelítéséből, néhány dolgot hadd vessen fel. Nyilván a 101 ügyet nem fogja elmondani, 

mert nem férne bele a 18:00 óráig tartandó közmeghallgatásba, de néhány érdemes tanulsága 

van az elmúlt évnek is, ilyen szempontból, a képviselő-testületi munkának. Az első ilyen nagy 

kör volt a közszolgáltatásokkal kapcsolatos észrevételeik, amivel kapcsolódtak az 

előterjesztésekhez. Talán képviselőtársai is emlékeznek rá a tavalyi első képviselő-testületi 

ülésen a gyermekvédelmi rendeletnek a módosítása kapcsán komoly vita volt a tekintetben, 

hogy egy sajátos helyzet alakult ki a „covid” után, hiszen az egészségügyi veszélyhelyzet 

kapcsán nem lehetett emelni a nyersanyagnormákat, térítési díjakat. Tavaly amikor feloldották, 

hozzányúltak ezekhez és idénre maradt egy újabb áremelési javaslatcsomag, amelyben azt az 

álláspontot képviselték, de kisebbségben maradtak sajnos, bár úgy gondolja, hogy gyakorlatilag 

az infláció alakulásának, a csökkenésének a mértéke inkább őket igazolta, mint a többségi 

véleményt, mert azt mondták, hogy csak a szükséges és elégséges mértékben szükséges 

nyersanyagnormákat kell emelni, a bölcsődei gondozási díjnak az emelését nem támogatták. 

Hasonló volt -, de itt nem adtak be rendeletmódosítást - a Szociális Otthon térítési díjainak az 

emelésében is, hiszen idén ott a 36%-os emelés két lépcsőben következett be és azt javasolták 

a képviselő-testületnek, hogy csak a szükséges mértékig emeljék, ugyanis az állampolgárokat 

egyébként az általános infláció is sújtotta, tehát fontos lett volna, hogy ilyen szempontból a 

város ténylegesen a szükséges és elégséges mértékeket határozza meg. A lakásrendelet volt a 

másik ilyen nagyobb témakör, amelyhez rendeletmódosítást nyújtottak be közösen. Ennek egy 

része részben beépült a javaslatok közé, de amely nem került be, és amelyet sajnálnak, hogy 

így történt, hogy az elmúlt időszak tanúsága alapján azt javasolták, hogy a lakásépítésből 

befolyt összegeknek a felhasználásában szűkítsék a jogszabály által biztosított lehetőségeket és 

gyakorlatilag az ebből befolyt összegeket a lakhatás feltételeinek, minőségének, 

körülményeinek javítására fordíthassák csak, tehát saját magukat korlátozzák e tekintetben. 

Azért is lett volna jó, ha ezt támogatja a többségi frakció, mert gyakorlatilag idén szerepelt 

szintén olyan több téma a képviselő-testület előtt, amely néhány az önkormányzat által használt 

vagy nem hasznosított ingatlannak a sorsáról döntött, amelyben ott kerültek vitába a többségi 

frakcióval, hogy azt állították, hogy néhány olyan ingatlant érdemes megtartani, amelynek 

valószínűleg a felújítása kevesebbe kerül, mint egy új lakás előállítási értékének a 

meghatározása. Úgy gondolja, bár ebben kisebbségben maradtak, ezek az ügyek nem zárultak 

le, tehát véleménye szerint lehet, hogy még ebben meg lehet találni a megoldást. Az, hogy a 

párbeszéd előreviszi az ügyeiket olyan szempontból is biztos, mert ilyen volt többek között 

például -, amely szintén közüzemi közszolgáltatást érint - a távhő koncessziós szerződésnek a 

kérdése. Biztos emlékeznek rá képviselőtársai, a vita arról szólt, hogy vajon a saját 

beruházásukban létrehozott új távvezetékrendszernek a használatát díjmentesen vagy a 

megfelelő amortizációs díj megfizetése mellett hasznosíthatja a távhőszolgáltató cégük. A 

koncessziós szerződésnek nem volt ez a része és ebben sikerült - azt gondolja - olyan közös 

nevezőt találni, hogy végül a Veolia (Tata Energia Kft.) vállalta ennek a megfizetését. Az 

együttműködés kapcsán elmondja, van néhány olyan érdekes történet a képviselő-testületi 

munka eredményét tekintve, amelyben azt látja, hogy mennyire érdemes volt párbeszédet 

folytatni, amelyet mutat az is, hogy néhány, az országos trendekkel ellentétes vagy bizonyos 

értelemben szembemenő ügyben közös nevezőre tudtak jutni. Példaképpen kiemeli az 

Esélyegyenlőségi Programot. Itt a sajátos nevelési igényű gyerekek nevelésével kapcsolatos 

ügyekről volt szó. A problémát az jelentette számukra, hogy a Tankerület, hiszen az iskolai 

területért alapvetően a Tankerület felelős és az Esélyegyenlőségi Programjukba olyan ügyek 

belekerültek, amelyek részben a szakértői munkának, a szakértői bizottság döntéseinek a 

meggyorsítását, a pedagógusok szakmai képzését és a pedagógiai programok felülvizsgálatát is 

tartalmazta. Nem volt egyértelmű a Tankerületnek a véleménye a tekintetben, hogy ezek fontos 

feladatok, de azt gondolja, hogy a képviselő-testület jó érzéssel felvállalta és képviseli ezt a 
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dolgot. Egy nagyon érdekes történet volt -, amely talán most felmelegedett az utóbbi időben - 

az Esterházy-kastély sorsának a kérdése. Arról szólt az Építési Minisztérium javaslata, a 

miniszter javaslata, hogy 12 kastélynak a hasznosítását adják át azoknak a vállalkozóknak vagy 

akárkiknek, akik ezt vállalják. Ebben az ügyben polémia alakult ki a városban is, de azt 

gondolja, hogy a képviselő-testület az országos trendekkel ellentétben úgy foglalt állást, hogy 

amennyiben sor kerül rá és ez az érdekes, mert az utóbbi időben megint felszínre került egy 

olyan bővítése, hogy nem csak ez a 12 kastély, amelynek az Esterházy-kastély is a része volt, 

hanem ezen felül is lehessen ilyen kastélyokat megszerezni, egyértelmű volt a képviselő-testület 

állásfoglalása, ha mód és lehetőség van, akkor ennek a működtetését megfogja tartani a saját 

keretei között, de nyilván az anyagi feltételeket meg kell ehhez teremteni. Még két felvetése 

lenne, egyik a Helyi Építési Szabályzat módosítása, hogy a közös munka, a közös gondolkozás, 

milyen eredményeket hoz. Tavaly fogadták el és idén csak a módosítására került sor. Úgy 

gondolja, de erről talán tavaly is beszélt, hogy az elfogadás során már sikerült olyan 

kompromisszumokra jutni, amelyet úgy gondol, hogy az Újhegyben élőknek és az agostyáni 

Szőlőhegyben a telektulajdonosoknak az építési feltételeit javítandó kompromisszumra sikerült 

jutni. Tehát a cél az, hogy egy jól végrehajtható, számon kérhető szabályzás születhessen. Ez 

egy nagyon fontos dolog mindenki szempontjából, a beruházni, építeni szándékozók és nyilván 

az itt élők szempontjából is. Változtak az eljárási szabályok, volt egy sor vita, hiszen van egy 

sor nyitott kérdés még. Egy picit önjáróvá vált a szakmai oldalról a szabályozási folyamat, de 

nagyjából azt sikerült tisztázniuk, hogy egyrészt van mit vizsgálni még a felülvizsgálat kapcsán. 

Erre két példát mondana, az egyik, hogy állandó konfliktushelyzetet okoz a kültéri klímaegység 

elhelyezésének a kérdése, illetve ilyen lehet, amelyet érdemes végiggondolni - ez most éppen a 

szolgáltató váltás kapcsán vetődött fel, mert a Telekom visszavonult a tatai szolgáltatásokból -

, hogy felül kell vizsgálniuk azt az álláspontjukat, amely szerint a közművek csak a föld alá 

helyezhetőek el, amivel maga is egyetértett, amikor ez a döntés megszületett, de látszik, hogy 

bizonyos területeken és főleg itt a televízió, a hírközlési szolgáltatás kapcsán a műszaki 

továbbfejlesztés lehetőségét akadályozza ez a tiltás, hiszen vannak a városban olyan körzetek - 

a PR-Telecom hozott létre optikai kábeleket -, amelyre, nem lehet rácsatlakozni pont azok miatt 

a problémák miatt, hogy a szolgáltató nem vállalja, hogy a környező utcák, amelyek kisebb 

műszaki megoldással is rácsatlakoztathatók lennének, megoldja ezeket a problémákat. A 

közösségi közlekedésről nagyon sok szó esett, úgy gondolja, hogy két tanúsága van az ügynek 

és ebben is közös volt az egyetértésük, közös nevezőjük volt, tekintettel arra, hogy egyre 

nagyobb terhet ró a közösségi közlekedés működtetése a városra és ebből egyre kevesebb 

menetdíjbevétel van, miközben az utazni kívánók, ezt a szolgáltatást igénybevevők létszáma 

folyamatosan csökkent, amely a menetdíjbevételek alapján látszott. Valamilyen kardinális 

megoldást kell találni, amely legalább azt lehetővé teszi, vagy azt biztosítja, elősegíti, hogy ha 

már a város, ha már a közösség fizeti ezt a közösségi közlekedést, az autóbusz közlekedést, 

akkor legalább arra legyen lehetősége, vagy arra inspiráljon minél szélesebb rétegeket, hogy 

használják is ki ezt a szolgáltatást. Most van egy vita, egyrészt egymás között, másrészt pedig 

alapvetően a szolgáltatóval a tekintetben, hogy milyen megoldások szülessenek. Elfogadták 

most ezt a megoldást, de egy köztes javaslatot tettek, amelynek az lett volna a lényege, hogy 

hagyjanak egy kicsit több időt maguknak, hiszen a múlt képviselő-testületi döntésük is azt 

bizonyította, hogy nem volt teljes egészében végrehajtható az a döntés, amelyet meghoztak. 

Nyilván a szolgáltatónak is megvannak a maga érdekei, de ebben van egy szakmai és van egy 

jogszabály-értelmezési vita köztük. Szívesen hagyott volna még néhány hetet arra, hogy ezt 

kimunkálják és áprilisban vezessék be, de ezzel együtt azt a részét el tudja fogadni, amely arról 

szól, hogy első lépésben most adjanak egy nagyobb kedvezményt a lakosságnak és utána 

tisztázzák ezeket a kérdéseket. Ezt mindenképpen tovább kell támogatni. Vannak olyan 

kérdések, amelyben nem tudtak kompromisszumot kötni, főleg a politikai megrendelésre 

születő döntéseik. Két ügyet említene, biztos emlékeznek rá, hogy volt a békepárti parlamenti 
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határozat, amelyben kérte a kormánypárt, hogy a helyi önkormányzatok is támogassák. Nem 

lehetett támogatni, de nem azért, mert nincsenek amellett, hogy az ukrán-orosz konfliktus minél 

hamarabb befejeződjön és béke legyen a szomszédukban, hanem főleg az Európai Unióra 

vonatkozó olyan megjegyzések is szerepeltek benne, amelyeket nem tudnak támogatni. Volt 

egy másik történet a Kálvária utcai Óvoda átadásának a kérdése. Itt alapvetően nem azt nem 

támogatták, hogy az egyház, aki az óvodához, az óvoda működtetéshez korábban hozzájutott, 

hanem azzal nem tudnak egyetérteni és nem is értettek egyet, nem is támogatták, hogy az 

önkormányzatok állami parancsra, törvényi szabályozásra vagyontárgyakat adjanak át 

ellentételezés nélkül. A rendszerváltás óta, 1988-89 óta nem volt példa arra, hogy 

önkormányzatoktól, a megkapott önkormányzati vagyonból térítésmentesen kell hogy 

átadjanak, hiszen az egyházi kárpótlás kapcsán mindazokért az ingatlanokért, amelyek az 

önkormányzat tulajdonában voltak és a történelmi egyházaknak átadtak, mind állami kárpótlást 

kaptak. Ez egy kivétel volt és nyilván nem támogatták. Befejezésül annyit mondana, hogy az a 

tanulság megvan, hogy érdemes ezt a párbeszédet folytatni. Talán Polgármester úr is megerősíti 

benne, hogy egy sor kérdésben tudtak közös nevezőt, közös álláspontot kialakítani. A 

költségvetés volt az a kérdés, amelyet ebben a ciklusban soha nem fogadtak el. Ennek számtalan 

oka volt, a korábbi években alapvetően az volt az oka, hogy úgy érezték kiszámíthatatlan a 

költségvetés feladatainak a végrehajtása. A jövő évi költségvetés kapcsán ennél nagyobb 

aggályaik voltak, mert a rendelkezésre álló források nem fedezik, nem elégségesek és nem is 

látják annak a lehetőségét, hogy ebben olyan típusú előrelépés lehessen, hiszen 1,3 Mrd Ft 

hiányzik a költségvetésből, amelynek a pótlásának a nagyobbik részére vagy legalább a felére, 

véleménye szerint nincs esély. Ez azért okoz gondot a gazdálkodás szempontjából, mert az 

összes többi kiadási forma olyan, amelyben nem tudnak visszalépni, de ha most odaadják, a 

költségvetési döntést meghozzák, akkor ezeknek a felhasználása tulajdonképpen nem 

korlátozható, nem is szabad korlátozni. A jövő évben választások lesznek, és ráadásul egy 

sajátos helyzet lesz, hogy még a régi képviselő-testület működik, de már az újonnan 

megválasztottaknak is megvan a mandátuma. Mindenkit arra óvna, hogy azt a szellemiséget, 

amelyet sikerült kialakítani a rendszerváltás óta az önkormányzati munkában, azt tovább tudják 

vinni és vegyék tudomásul, hogy bizonyos korlátok vannak, nyilván a kormánypártok alapvető 

felelőssége az, hogy a központi költségvetéssel és a kormányzattal való egyezkedésben 

próbálják képviselni azokat az értékeket, amelyeket a város szempontjából fontosnak tartanak. 

Ebben nyilván számíthatnak az ellenzékiek támogatására és mindazokban természetesen, 

amelyekben közös nevezőre tudnak jutni és előre tudják vinni a város életét, az itt élők 

boldogulását. 

 

M i c h l  József polgármester megadja a szót Lengyel Zsolt képviselő úrnak.  

 

L e n g y e l  Zsolt képviselő elmondja, az előző évekhez hasonlóan ebben az évben is fő 

feladatának tartotta a tatai lakosok életkörülményeinek, megélhetésének és szociális 

biztonságuknak erősítését, valamint a város és környékén található épített örökségének, 

természeti kincseinek, a vizeinek és élővilágának megőrzését. A lakossággal a kapcsolatot főleg 

személyesen, telefonon és e-mailben tartotta. A hozzá érkezett megkereséseket próbálta a 

legrövidebb időn belül megoldani, megválaszolni. Az előző évekhez hasonlóan ebben az évben 

sem szavazta meg azokat az előterjesztéseket, amelyeket az Orbán-kormány elhibázott 

gazdasági döntései miatt a legszegényebb rétegeket érintette. Nem tudott azonosulni azzal, 

hogy Öreg-tó partját lassan elkezdték eladni, ilyen volt például az Építők Parkja területén 

található pizzéria és a Halászcsárda tulajdonosainak eladott 446 m2-es és 353 m2-es terület. Itt 

említi meg a Tata, Rákóczi út 12. szám alatt található vendéglátóegység tulajdonosával kötött 

városfejlesztési megállapodást is. A Fényes Fürdő környezetében található ingatlanokon 

elhelyezett bontási hulladék tárolásának megszüntetése érdekében tájékoztatta a képviselő-
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testületet. Sikerült olyan javaslatokat tennie, amelyeket a pályázatok megírásakor figyelembe 

vettek, ilyen volt például az Új úti csapadékvíz elvezetés és az útburkolat felújítására szolgáló 

javaslata. Az Új út 2. szám mögötti területen folyó építkezés miatt elbontott játszótér újbóli 

megépítése érdekében több alkalommal szólalt fel, amely hozzájárult ahhoz, hogy több év után 

végre a gyerekek a nyár végén ismét igénybe vehették a szerinte nem ideális helyen kiválasztott 

játszóteret. A képviselői kérdések keretében több olyan kérdést is feltett, amelyek rámutattak a 

város területén található problémákra, ilyenek voltak például a Harmónia utcai lakópark 

járdával történő összekötése a várossal, vagy az uniós pénzből felújított Kőkúti Általános Iskola 

főzőkonyhájának a funkciónak megfelelő minél előbbi üzembe helyezése. Sikerült elérnie, 

hogy az általános iskolák többségébe, az étkezdébe új asztalterítő kerüljön. Az önkormányzati 

vagyon és ingatlanok eladására történő előterjesztéseket kritikusan, a város érdekeit figyelembe 

véve támogatta vagy utasította el. A Balatonszepezdi Ifjúsági Tábor üzemeltetésére kiírt 

pályázat elkészítésekor figyelembe vették a javaslatait, de sajnos erre a pályázatra nem volt 

jelentkező, így az üdülő továbbra is az enyészeté. Amennyiben a jövő évi helyhatósági 

választásokon ismét bizalmat kap a lakosságtól az egyik fő feladatának tekinti a tárbor újbóli 

megnyitását. A 2023. november havi képviselő-testületi ülésen tárgyalták a város helyi 

buszközlekedését. Az előterjesztésben szerepelt a tarifák 17%-os emelése, de ezt az 

előterjesztést nem tudták támogatni, ezért módosító javaslatot tettek, hogy ne emeljék a tarifákat. 

Ennek hatására a Fidesz-KDNP kormánypárti frakció eredeti tervét megváltoztatta és javaslatot 

tett, hogy a városban 2024. január 1-jétől ingyenes legyen a Volán helyi járatain az utazás. Ezt 

a módosító javaslatot - annak reményében, hogy a lakosság nagyobb számban fogja igénybe 

venni a városban a tömegközlekedést, ezáltal a közúti forgalom és a parkolási gondok is 

csökkenni fognak - támogatta. Sajnos ezt az előterjesztést módosítaniuk kellett, amelyről majd 

az önkormányzat honlapján értesülni fognak. A lakosság egészségmegőrzése és ellátása 

érdekében benyújtott előterjesztéseket minden esetben támogatta. Egyetértett azzal, hogy 

Felső-Tatán Top Plusz pályázati pénzből új egészségügyi központ kerüljön kialakításra, két 

háziorvos és két gyermekorvosi praxis részére. A Humán és Ügyrendi Bizottság ülésein mindig 

arra törekedett, hogy a családokat, főleg a gyerekeket érintő előterjesztésekben egyetértés 

legyen a bizottság tagjai között. Az év folyamán ezekben az ügyekben a határozati javaslatokat 

minden esetben egyhangúlag elfogadták. Ismerteti, a Kormány pusztítása ellenére a brüsszeli 

pénzekből megvalósult, a városban történt beruházásokat. Az év folyamán átadásra került a 

Magyary Zoltán Tudásközpont, amely helyet ad az idáig a művelődési házban elhelyezett 

Városi Könyvtárnak. Sajnálatos módon a beruházás átadásával továbbra sem oldódott meg a 

művelődési ház funkcionális felújítása. Megtörtént az újhegyi csapadékvíz elvezetésére kiírt 

projekt megvalósítása. A projekt keretében többször kérték a Zrínyi utca és a Szent István utca 

csapadékvíz problémáinak megoldását, de sajnos a kivitelezés során erre nem került sor. A 

Malomkert és a Vasalt utak projektekkel nem tudott egyetérteni. Ezen kívül még számtalan 

beruházás történt a város területén, amelyeket támogatni tudott. Sajnos vannak olyan 

beruházások, amelyeket nagy valószínűséggel nem fognak tudni az önkormányzat cégei 

rentábilisan üzemeltetni, ilyen a Kőfaragó-ház, a Malomkert, az Inkubátorház, a Tudásközpont 

vagy régebbről az Ökoturisztikai Központ, de valós eredményeket csak 2024 év végén fognak 

kapni. Zárszóként elmondja ugyanúgy, mint tavaly, hogy a jövőben is a képviselői esküjének 

megfelelően, a tisztségéből eredő feladatait Tata város fejlődésének előmozdítása érdekében 

továbbra is lelkiismeretesen teljesíti. Végezetül a jelenlévőknek és a televízió nézőknek Boldog 

Karácsonyt és eredményben gazdag Boldog Új Évet kíván. 

 

M i c h l  József polgármester megadja a szót dr. Popovics Judit képviselő asszonynak.  

 

dr. P o p o v i c s  Judit képviselő elmondja, a 7. számú választókörzetnek a megválasztott 

képviselője. Ebben a körzetben a legnagyobb dolog a Gesztenye fasornak a rendbetétele volt, a 
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csapadékvíz elvezetés és az útrendszernek a megoldása, amelynek nagyon örült a lakosság, akik 

továbbra is szeretnék kérni - ez volt a hozzá érkezett megkereséseknek a legmagasabb számot 

elért kérése -, hogy a Gesztenye fasor, illetőleg a Bacsó Béla út kereszteződésénél, ahol a 

vasútállomáshoz is fel kell tudni jutni, szeretnék, ha lenne valamilyen megoldás. Úgy gondolja, 

át tudták vinni azt az üzenetet, hogy oda körforgalmat a hely hiánya miatt nem lehet tenni, 

viszont továbbra is kéri a lakosság jelentős része, hogy legalább egy lámpás kereszteződéssel 

segítsék az autósok áthaladását. A 2. legnagyobb probléma, amely a legtöbb észrevételt kapta 

a kisposta helyzete. A 3. a Bacsó Béla úti lakópark világításának megoldása. Az itt lakóknak a 

türelmét szeretné kérni mind két esetben az önkormányzat az illetékes szolgáltatóval tárgyalt 

és próbálják a lehető legjobb megoldást elérni. Maga is szeretne kérni valamit a lakótársaitól. 

A Bacsó Béla úti lakópark Bacsó Béla út felőli bejáratánál rendbe lett téve maga a bejárat, el 

lett hordva onnan a szemét és meg lett oldva a szelektív szemétgyűjtés helyzete. Nagy 

szomorúsággal tölti el, hogy akárhányszor ott van és viszi oda a vizes üvegeket, meg a műanyag 

palackokat, hogy elhelyezze a szelektív konténerekben, minden egyes alkalommal azt 

tapasztalta, hogy az üveges konténer tele van műanyag palackokkal és a műanyag palackos 

konténer tele van papírdarabokkal. Arra szeretné kérni lakótársait, hogy vegyék komolyan a 

feladatukat, a jövő nemzedékének a megóvását, a jelen helyzetüknek a rendbetételét és járjanak 

el olyan állampolgárként, amilyennek lenni kell ahhoz, hogy ennek a városnak a jövőjét meg 

tudják óvni.  

 

M i c h l  József polgármester megadja a szót Purgel Zoltán alpolgármester úrnak.  

 

P u r g e l  Zoltán alpolgármester nagy tisztelettel és szeretettel köszönti a jelenlévőket és 

természetesen a televíziónézőket. A 2023-as esztendő is számos kihívást, feladatot tartogatott, 

amelyeket igyekezett a lehető legjobban és leggyorsabban megoldani az év folyamán. A 3. 

számú egyéni választókörzet, választókerület képviselőjeként és alpolgármesterként is 

örömmel vette mindig a megkereséseket. Számos alkalommal egyeztetett személyesen a 

körzetében élőkkel, a különféle problémákkal kapcsolatban. Elsősorban olyan témákkal 

keresték meg, mivel a társasházak környezetében a legnagyobb problémát a parkolás okozza, 

de emellett a fametszés, a játszóterek felújítása, a karbantartások ügyében volt a legtöbb 

megkeresés. A saját irodájában hetente tartott fogadóórákat. Ezeken rendszerint jelentek meg a 

körzetben élők a kisebb-nagyobb problémákkal. Mindig készségesen állt hozzájuk és próbálta 

rövid időn belül megoldani a problémájukat. Ezekkel a bejelentésekkel kapcsolatban mindig 

intézkedett és a leggyorsabban próbált eljárni. Ezen kívül számos körzetből, szinte az összes 

körzetből kapott telefonhívásokat, elektronikus leveleket, Facebook-üzeneteket, amelyre 

mindig válaszolt. Természetesen a Tatai Közös Önkormányzati Hivatalban is tartott 

fogadóórákat az év folyamán. Az elmúlt hónapokban végzett munkája nyomán több fejlesztés 

és kivitelezés is elkezdődött a 3. körzetben, és valamelyik még folytatódni fog a 2024-es évben 

is, amelyeket most röviden felsorol. Megoldották a Jávorka Iskola mögötti szennyvízátemelő 

fogyasztásmérő-hely kiépítését. A Kazincbarcikai utcán történt egy házszámváltozás, így már 

az új házszámok alapján mondja, tehát a Kazincbarcikai utca 4/A-tól a 6/B lépcsőházakig a 

közvilágítás tervezése is megtörtént a napokban, de legkésőbb a jövő év elején, az időjárás 

függvényében meg is indulhat majd a kivitelezés. Remélhetőleg nagyon megfelelő és jó 

minőségű közvilágítás lesz a körzetnek ezen részén is. Járdafelújítást is végeztek 84 m2-en a 

Kazincbarcikai utcában. Az idei évben elkészült a TAC labdarúgópálya felé vezető vegyes 

használatú út közvilágításának a tervezése. Örömmel jelenti be, hogy a tegnapi nap folyamán a 

kivitelező ezt készre is jelentette, így most már a labdarúgóik világosban, biztonságban 

eljuthatnak a focipályára. A Május 1. út 53-as számú társasház mellett a játszótéren a 

bölcsőhintát cserélték, kötélalagutat javítottak. Ezeknek az eszközöknek a felújítása történt meg 

ebben az évben. Mindkét focipályát, a Kazincbarcikai utcait és a Bacsó Béla lakótelepi 
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focipályát is karbantartották ebben az évben. Itt folyamatos lomb- és hulladékmentesítés is volt 

a Városgazda Kft. részéről, amelyet nagyon szépen köszön a Városgazda Kft. jelenlévő 

vezetésének. A Kazincbarcikai játszótéren az ivókutat is folyamatosan javítani kellett. Arra kéri 

az itt élőket, hogy vegyék figyelembe, hogy ez nem vízgyűjtésre vagy víz elszállításra, hanem 

az ott sportolók szomjának a csillapítására szolgál, tehát így próbálják meg használni. A nagy 

aggófüves területnek, a Fényes út mögötti résznek a szokásos éves természetvédelmi 

fenntartása, kezelése, kaszálása is megtörtént. Folyamatos feladat volt ebben az évben, ahogy 

már előbb is említette a balesetveszélyes fák metszése, kivágása, a cserjék, bokrok ápolása. Ezt 

nemcsak a körzetére, hanem a város egészre vetítve végezték. Nagyon sok bejelentés érkezett, 

főleg a Kazincbarcikai lakótelepről, az utcai közvilágítással kapcsolatosan, mert a lámpáknak 

az űrszelvényét benőtték a fák és kérték az ott lévők, hogy ezeket metsszék meg, mert emiatt 

nem tud lejönni a fény és gyakorlatilag sötétség van. Amikor szóltak, hogy probléma van, ezt 

sikerült megoldani. Sor került idén is a Kismosó-patak kaszálására az Új út alatt, valamint a 

Május 1. út 53/B épület mögötti kis mélyedésnél a kaszálásra. Folyamatos munkát jelentett a 

körzetben a szelektív hulladékgyűjtők rendszeres karbantartása, tisztítása, a megrongált 

gyűjtőedényeknek a javítása és természetesen az illegális lerakók felszámolása. 

Kezdeményezésére kihelyezésre került egy fix sebességmérő, úgynevezett traffibox a Május 1. 

útra, a Nagykert utcai kereszteződés környékére. Ezzel is szeretnének hozzájárulni a forgalom 

csillapításához, a zajcsökkentéséhez, amelyet elsősorban a körzete szélén, a Május 1. út 53-61-

es társasházakban élők éreztek, ugyanis óriási volt a forgalom, de így, hogy van egy traffipax, 

így mindenki elveszi a lábát a gázpedálról és gyakorlatilag betartja az 50 km/h sebességet, 

ezáltal már kisebb hanghatás lesz, és remélhetőleg a társasházban élőknek emelkedik az 

életminősége. Alpolgármesterként számos megbeszélésen, ünnepségen, megemlékezésen, 

kulturális és sportrendezvényen, fesztiválon, egyeztetésen vett részt 2023-ban. Minden 

városüzemeltetési és sport döntésben igyekezett jól helytállni és a lehető legjobban dönteni. 

Részt vállalt az év legeredményesebb tatai sportolója elismerő díjátadó ünnepség szervezésében 

és segítette munkájával az önkormányzat, valamint a Máltai Szeretetszolgálat szervezésében 

megvalósuló kilenc hetes ételosztást, amelyet idén is megszerveztek, de átnyúlik 2024. január 

hónapjára is. Tagja annak a munkacsoportnak, amely kidolgozta az új helyi járatú 

buszmenetrendet és, amely foglalkozik a közösségi közlekedéshez kapcsolódó egyéb témákkal. 

Ennek a rendszernek további finomításán is folyamatosan dolgoznak. Sportolóként és a sportért 

is felelős alpolgármesterként idén is fontos volt számára, hogy novemberben újraindíthassák a 

Kőkúti Általános Iskola Tanuszodájában az úszásoktatást. Ennek a megszervezésében, 

újraindításában is jelentős szerepet vállaltak. Örömmel jelzi a tataiaknak, akik oda járatják a 

gyerekeiket a Kőkúti Általános Iskolába úszásoktatásra úszni, hogy 2024. februárjától, tehát az 

iskola második félévétől a Tankerület a régi, a korábban megszokott tanrend szerint fogja 

segíteni az úszásoktatást. Az előttük álló 2024-es évre a 3. körzetben a következő fő feladatokat 

tervezi. Minden évben elmondja, mert minden évben igaz és továbbra is erőltetni fogja, hogy a 

Kazincbarcikai és a Pálóczi Horváth Ádám utcákban továbbra is parkolókat szeretnének 

kialakítani, mert minden lakásban most már legalább 2 autó van, tehát kinőtték a teret, de 

muszáj valahol parkolni. A körzete jelentős részében továbbra is nagy gondot okoz a 

csapadékvíz-elvezetés, ezért döntöttek úgy, hogy indulnak a TOP Plusz „Élhető települések” 

pályázaton. Ez a pályázat lehetővé teszi, hogy a városi csapadékvíz elvezetést fejlesszék. Itt a 

második ütemről beszélnek. A körzetében ez a Május 1. úti két forrásvíz által érintett 

társasháznak a vízelvezetését fogja jelenteni, illetve remélhetőleg a Kazincbarcikai utca - Új úti 

garázssorokból is el fog tűnni a víz a projekt megvalósítását követően, de érinteni fogja a Thury 

György utca 3. társasháznak a parkolóját is, mert a folyamatos vizek után volt, hogy a 

társasházig ért a víz. Remélhetőleg ennek a projektnek köszönhetően ez a vízelvezetési 

probléma is meg fog szűnni. A projekt 405 M Ft támogatási szerződést vont maga után, amelyet 

2023. június 20-án alá is írtak a felek. A pályázathoz benyújtott koncepcióterv után a 
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csapadékvíz-elvezetési feladat pontosítása mellett a tervező kiválasztása is megtörtént, és 

gyakorlatilag elkészültek az engedélyes kiviteli tervek. A tervezési feladatok megkezdődtek és 

első lépésben a geodéziai felméréseket végezték el a szakemberek. Remélhetőleg év elején, 

tavasszal, március környékén fog elindulni a kivitelezés is. Szeretné megköszönni a hivatal 

munkatársainak, a kollegáknak, hogy ha bármilyen kérdéssel fordult hozzájuk, mindig 

készségesen segítettek és sohasem mondtak nemet. Minden tatainak Áldott Karácsonyi 

ünnepeket és nagyon Boldog Új Évet kíván. 

 

M i c h l  József polgármester megadja a szót Boglári Zoltán képviselő, elnök úrnak.  

 

B o g l á r i  Zoltán képviselő, a Pénzügyi, Környezetvédelmi és Városfejlesztési Bizottság 

elnöke elmondja, a 2023-as esztendőt aranybetűkkel lehet felvésni a tóvárosi 6. számú egyéni 

választókerület történelmében, ugyanis több nagy volumenű beruházás is zajlott ebben az évben. 

Ezek közül leginkább kiemelkedik a Jenő-malom felújítása és az egykori Kristály Strand 

területén egy szlovák-magyar határon átnyúló pályázati forrás segítségével megépült 

Malomkert, mely interaktív malomtörténeti eszközökkel és vizes játékelemekkel várja a 

látogatókat. Hiánypótló volt ez a beruházás, hiszen a tatai malmok gazdag történelmében 

mostantól bepillantást tesz lehetővé egy valóban működő őrlőmalom. Örömteli, hogy az utóbbi 

években a tóvárosi malmok nagy része felújításra került, új funkciót kapott. Szintén ez évben 

zárult le a családi magántulajdonban levő József-malom korszerűsítése is. A tetőtéri rész bővült 

újabb szálláshelyekkel. A „2023 év múzeuma” címet viselő Német Nemzetiségi Múzeumnak 

helyet adó Nepomucenus-malom kapuzata, kerítésfala és az udvart átszelő patakmeder újult 

meg, ezzel tulajdonképpen helyreállt az egykori malom területi egysége. Idén zárult le 

kormányzati, városi és uniós forrásból a Vaszary János Általános Iskola 6 éve zajló komplex 

felújítása. Új tornaterem épült, teljes épületgépészeti, villamossági korszerűsítés, 

akadálymentesítés, fűtőtestcsere valósult meg, emellett vizesblokkok, a tantermek, folyosók 

padozata újult meg. A konyha és az étkező bővítésének tervezéséhez, az eszközvásárláshoz a 

város biztosította a forrást. 2023 októberében az egykori Tiszti klub épületében befejeződtek a 

Magyary Zoltán Tudásközpont építési munkái. Jelenleg a bútorok beszerzése, a terek 

berendezése zajlik. Itt kap helyet a Városi Könyvtár többfunkciós olvasóterekkel, 

gyerekkönyvtárral, számítógépes teremmel, irodákkal, kutatószobákkal, előadótermekkel. 

Emellett kávézó és úgynevezett „coworking-tér” biztosít további helyszíneket a 

rendezvényekhez, munkavégzéshez. Az épülettel párhuzamosan megújult az Ady Endre utca 

2-16. szám előtti közterület is. Nagy zöldfelület, utcabútorok, okos padok kaptak itt helyet, 

illetve megújult a járda és a térburkolat is. Egy igazi közösségi élet helyszíneivé válhat Tóváros 

ezen része. Járdafelújítás került elvégzésre az Egység, a Bartók Béla és a Bezerédi utcákban, 

valamint az Újvilág utcában is. A Cseke-tó völgyzáró gátjánál a Kalló-malom levezető ágában 

a gátpaláston stagnáló 35-40 liter/perc mennyiségű vízszivárgás volt észlelhető. Ennek teljes 

megszüntetése érdekében a Kis-Izolátor Kft. júniusban kezdte meg a gátpalást injektálási 

munkáit, amelyek közel két hétig tartottak. Személyesen is megtekintette többször a 

munkálatokat, illetve videós beszámolóval jelentkezett a helyszínről. Az egész év során nagy 

hangsúlyt fektetett a Tatai Sporthorgász és Környezetvédő Egyesület, valamint a Tatai 

Városgazda Nonprofit Kft. együttműködésére, hogy a Cseke-tó körül a sport-, turisztikai 

horgászat és kulturális célok, tevékenységek jól megférjenek egymás mellett. A tó körüli 

szemetelés megfékezésére, a parkfenntartásra kiemelt figyelem irányult idén,a kőrispusztulás 

okozta lábon száradt fák tekintetében a folyamatos monitoring, a fák kitermelése, a leszakadt 

gallyak eltávolítása. A lebegő platán is kapott az idei évben ápolást főkertész úr felügyelete 

mellett. Tata az egyetlen város, melynek két fája is elnyerte az „Év Fája” megtisztelő címet. A 

Kapucinus Plébánia által szervezett Teremtésvédelmi Napon is igyekeztek jó példával elöl járni. 

E nap keretében megtisztításra került az árapasztó és környéke, továbbá invazív fajok kerültek 
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eltávolításra a kertből és egy belső fa is elültetésre került, amelynek a legszebbek közt van az 

őszi elszíneződése. Az aszályos időszakban a Cseke-tó vízszintcsökkentése az Öreg-tóból 

átszivattyúzással került megoldásra. Az Öreg-tó Pötörke zsilipjének vízkormányzása, valamint 

a Malom-patak zsilip alatti mederszakaszának átöblítése is megtörtént a Tópart Lakópark 

tulajdonosainak kérésére. A Városgazda Kft. jóvoltából megújult az Erzsébet téri kapu és 

folyamatban van a Pálmaháznál lévő kapu felújítása is, ahova emléktáblák felállítását tervezi a 

Tatai Helytörténeti Egyesület a város támogatásával, ezzel is tisztelegnek az Angolkert 240 

éves fennállása előtt. A Cseke-tó melletti játszótéren a homokozó fölé napvitorla került 

kihelyezésre, illetve a játszóvár korhadt elemeinek cseréje, az egyensúlyozó eszközök felújítása, 

gumilapok és hinták pótlása is megvalósult. A Szabadtéri Színpadon elvégzésre került a székek 

javítása. A Pálmaház előtti műtavaknál a korábbi rossz állapotú híd helyett egy új is megépítésre 

került, illetve a rönkpadok és asztalok javítása, hulladéktárolók felújítása is megvalósult. Az 

Egység utcában a cserjék, fagyalbokrok visszavágása megtörtént a belátási háromszög 

szempontok szerint. Fontosnak tartja, hogy a játszótereken a homokozókban a homok cseréje 

megtörtént. A város zöldfelületei folyamatosan gyarapodnak, idén is kb. 50 darab fa került 

kiültetésre. Öntöző zsákok kerültek rendszeresítésre a hőhullámok káros hatásainak kivédésére. 

A körzetében jelenleg is folyamatban van a Kodály téren az egykori Halászcsárda és 

környezetének rehabilitációja. A Zétaró Invest Kft.-vel kötött városfejlesztési megállapodás 

keretében új parkolóhelyek kerülnek kialakításra. Rendezetté válik a forgalmi helyzet a 

Pötörke-malom és Tópart utca környékén. Hosszú távú bérleti szerződés keretében szintén 

folyamatban van az egykori Csekeliget Söröző épületének megújítása. A KrealPlan Kft. révén 

hamarosan a nyílászárók beszerelése következik. Ez évben született döntés, hogy az Egység 

utca mögött lévő Dobroszláv utcai távhő telephelyet a város visszaveszi, az ott lévő épület 

lebontásra kerül és egy nagyterületű parkoló kialakítása szerepel a tervekben, kielégítve a 

körzet ezen részében tapasztalható megnövekedett parkolási igényeket. Az Újvilág utca 

csapadékelvezetési terve elkészült, a helyszín bejárásakor bemutatásra került. A beruházáshoz 

az új útpályaburkolat is hozzátartozik. Szintén előkészítésre került az Agostyáni utcában az 

iskola melletti parkolók szilárd burkolattal történő ellátásának tervezése. Megvalósult az 

Erzsébet téri parkolók felfestése a burkolt felület újraosztásával, valamint előkészítésre került 

3 db új parkoló kialakítása, terve. Folyamatban van a Bajcsy-Zsilinszky – Bezerédi – 

Mikovényi - Új út kereszteződésében egy mini körforgalom tervezése. Két közlekedéssel 

kapcsolatos megkeresés is volt irányában. Az egyik az Alkotmány - Tópart utca Római gátnak 

a kereszteződése, ahol megjavításra került a korábbi Albatrosz Étterem előtti folyóka és 

felfestésre kerültek az óvatos átkelésre figyelemfelhívó jelek. A másik az Ady Endre utcai 

SPAR-tól az Egység utca felé átvezető árkádoknál egy megállni tilos tábla kihelyezése, hogy 

ne álljanak meg a mozgássérült, illetve a babakocsis rámpánál az autók. Fogadóóráin, e-mailben, 

messenger üzenetben, telefonon történt megkeresésekben 2023. január 1-je és a mai nap közötti 

intervallumban a tóvárosi körzetet érintően 138 darab, a város más részeiből 62 darab 

megkeresés érkezett különböző ügytípusokban, tehát összesen 200 darab. Összehasonlítva 

2022-ben 144 db, 2021-ben 155 db, 2019 októberétől 2020 végéig 107 db megkeresést rögzített. 

A fő megoszlás az alábbiak szerint történt, idén 8 darab állatokkal kapcsolatos jelzés érkezett, 

baromfitartás, borz vadkár, szarka gyérítés, tó algásodás és kutya hotelre vonatkozó 

megkeresésekkel is találkozott. 11 db hulladékokkal kapcsolatos megkeresés volt, zöldhulladék 

elhelyezés, lomtalanítás, szelektív tárolók ürítési rendje. 14 db közlekedési tematikájú volt. Sok 

bejelentés érkezett a rolleresekkel kapcsolatosan, de ez nem önkormányzati hatáskör, reményei 

szerint az országos KRESZ módosítására kerül majd sor. Sebességkorlátozással, 

egyirányúsításokkal kapcsolatban is érkezett megkeresés. 13 db a közvilágítással kapcsolatosan 

érkezett és 13 darab kulturális tematikájú. 19 db műszaki hiba volt, itt kültéri berendezéseknek, 

kábelnek, lépcsőnek és kerítésnek a helyreállítására vonatkozott. 17 db szociális ügy volt, itt a 

hajléktalanok, gondos óra, albérlet, szociális otthon igény. 15 db útkarbantartás jelzés, itt főként 
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kátyúk, burkolatsüllyedés. 24 db vízelvezetéssel kapcsolatos bejelentés volt, ebben véleménye 

szerint szerepe lehetett annak, hogy relatíve csapadékos év van mögöttük, itt leginkább csatorna 

eltömődésekre kell gondolni. Volt 5 db zajterhelési jelzés is, itt a fesztiválok idején, az ukrán 

menekültek által okozott csendháborítás vagy étterem által okozott csendháborítás volt. 

Valószínűleg itt a nyitvatartási idő szabályozására is figyelmet kell fordítani. Minden évben 

abszolút rekorder a zöldterületekkel kapcsolatos bejelentés, idén ebből 30 db érkezett irányába, 

főleg falevél, gallyazás, fűnyírás, fakidőléssel kapcsolatosak voltak. 15 db egyéb jelzés, ezek 

főként jogszabályi értelmezés, közösségi együttélés szabályai, szomszéd építkezések, romos 

házakkal kapcsolatban történt bejelentkezések, de volt egy illegális sátrazással kapcsolatos ügy 

a Cseke-ligetben. A szilveszteri tűzijátékozással is volt pro és kontra 10 db jelzés, itt úgy 

gondolja, egyértelmű az önkormányzatnak az álláspontja, ezért kér mindenkit, hogy tartsa be 

és tartassa be a szabályokat, ez így Szilveszter közeledtével előtérbe kerül, és kiemelt járőrözés 

lesz a városban. A kéréseket, jelzéseket az ügy típusától függően azonnal továbbította mindig 

a Polgármesteri Hivatal felé és kiemelné a CityApp alkalmazás idei elindítását, amely mindenki 

számára elérhető, gyors, kényelmes, közvetlen bejelentést tesz lehetővé a város bármely 

pontjáról. Erre példa volt, amivel maga is élt a Bartók Béla utca 13. tömböknél a padoknak a 

megújítása, amelyet ezen alkalmazáson keresztül jelentett be vagy például a Római gátra 

felvezető lépcsősornak a hibái. Nagyon fontosnak tartja a visszacsatolást minden esetben a 

megszületett válaszokról, foganatosított intézkedésekről. A bejelentőket írásban, szóban vagy 

e-mailben mindig értesíti. Az általa vezetett Pénzügyi, Környezetvédelmi és Városfejlesztési 

Bizottság 11 alkalommal ülésezett, ebből kétszer együttes ülés keretében. 113 napirendet 

tárgyaltak és 197 határozatot hoztak, ebből 37-et saját hatáskörben. A saját hatáskörből 

kiemelné az esővízgyűjtő tartályokkal kapcsolatos döntést, mely a vízvisszatartást jelentősen 

növeli a városban és az aszályos időszak átvészeléséhez nyújt nagy segítséget a városlakóknak. 

Személyesen működött közre, hogy a körzetében élők közül minél többen megigényelhessék a 

„gondos órát”, mely fokozza a 65 éven felüliek biztonságát, megnyugvást ad a 

hozzátartozóknak. Szintén személyesen működött közre az év végi rászorulók részére történő 

máltais ételosztásokban, amelyek jelenleg is, illetve január végéig fognak még tartani, valamint 

az idős egyedülállók részére az önkormányzati karácsonyi csomagok kiszállításában. Az 

EpiPen autoinjektort ez évben is megvásárolta az önkormányzat minden városi fenntartású 

óvodának és bölcsődének, mely az ún. anafilaxiás túlérzékenységi sokk kezeléséhez nyújt gyors 

segítséget. Támogatója volt az idei évben is több kiadványnak, így a Szoborsorsok és a Tata 

Lovassport Történelmi Aranykorszaka című könyveknek, illetve olyan rendezvényeknek, mint 

a 21. TEMAFILA Bélyegkiállítás, valamint a Cseke-tó Köszöntő ünnep, ahol Esterházy 

Franciskát, az utolsó tatai hitbizományos gróf Esterházy Ferenc unokáját és családtagjait is 

köszönthette. Kéri, hogy figyeljenek egymásra, óvják, fejlesszék a városrész egyre gyarapodó 

értékeit. Köszöni az észrevételeket, kéri a tataiak támogatását és várja az építő javaslataikat 

2024-ben is a képviselői munkájához. Áldott Karácsonyt és Boldog Új 2024-es esztendőt kíván 

a város és a Tata 6. választókörzet minden polgárának. 

 

M i c h l József polgármester megadja a szót Viczenáné Czégény Ágnes képviselő asszonynak.   

 

V i c z e n á n é  Czégény Ágnes képviselő elmondja, szeretne beszámolni a 2023-as évnek a 

tevékenységéről, mind a részéről, mind a körzetét érintő központi vagy pályázati programokról. 

Először ismerteti, hogy a város részéről, illetve a pályázatokon keresztül mik voltak azok a 

feladatok és tények, amelyek megvalósultak és jelentősebbek a körzete számára. A Kőfaragó-

ház tavaly decemberben átadásra került, de hivatalosan csak ez év tavaszán lépett életbe az 

átadás, illetve az átvétel a használók számára. A csoportfoglalkozások beindultak nagy 

eredményességgel, sok az érdeklődés, főleg a kerámia workshopban, ott több nagy csoportokat 

kellett indítani. A fejlesztésben tovább gondolkodnak és erre lehetőséget adnak a 62, 62/A 



14 

számú házak, amelyek egymás mellett az önkormányzat tulajdonában vannak és így további 

fejlesztéseket, mint például nyitott konyha, nyitott-fedett foglalkozások, teraszos étkező, lehet 

megvalósítani. Ez a közeljövőnek a várományos reménye. A másik feladat, amely ebben az 

évben valósult meg 15 M Ft-os pályázati juttatással a „vasalt utak”. Úgy gondolja, eléggé elhal 

ez az információ, tehát nem ment át annyira a köztudatba, mert nem történtek eddig csoportos 

szervezések, amíg egy-egy fő használja ezt, addig nyilván nem mutat akkora érzékenységet ez 

a téma, viszont az Igazgatónővel beszélt és azt mondta, hogy meg fogják kezdeni a csoportok 

szervezését. Biztos, hogy nagy érdeklődés fogja ezt a munkát, sportot követni, amelyik a 

Kálvária dombon alakult ki ott, a feljáró tövében, a volt ipari és magáncégek tulajdona mögött. 

Itt lesznek a kiszolgáló egységek, illetve itt lehet majd kellékeket, eszközöket, sporteszközöket 

átvenni. Megcsinálta az önkormányzat a murvás utat és parkolót alakított ki. A másik jelentős 

dolog, hogy a Csillagvizsgáló megújulásához 8 db parkolót épített ki az önkormányzat. A 

legnagyobb produkció véleménye szerint, ebben az évben a Fazekas - Kálvária utcai 

gyalogátkelő kialakítása, ez az emeltküszöbös, aszfaltból kialakított gyalogátkelő. Reméli, 

hogy ez az ottani neuralgikus problémát az átkelésnél az iskolákba menő, óvodába szállított 

gyerekeknek a biztonságos közlekedését fogja hozni. Az önkormányzat a Kocsi út - Nagykert 

utca kereszteződésében sárga villogót helyezett ki, a Május 1. út - Nagykert utca találkozási 

pontjánál traffiboxot. A csapadékvíz-elvezetés a jövő nagy programja. Ennek a 2. szakasznak 

a területbejárása és felmérése megtörtént a körzetében is. A körzete 3 területtel érintett majd 

ebben a nagy programban, a Dadi út, a leágazásával együtt, a Remeteség, amelyik a Mária Út - 

Ágnes út - Judit utcát érinti közvetlenül, illetve a II. János Pál tér, ahol nemcsak a csapadékvíz-

elvezetés lesz megoldva, hanem megújul teljesen, új parkoló épül és a bekötő út, amely a 

Fazekas utcáról a parkolóba vezet teljesen újjá lesz építve. A jövő feladataihoz tartozik, amely 

már most tárgyalási szinten fennáll, hogy megint felszínre került a hulladékudvar kérdése, 

amely a Dadi út végén, tehát a körzetében lenne kialakítva. A MOHU-val megkezdődtek a 

tárgyalások, de hogy ezek milyen eredményre jutnak, nem tudja. Látott egy hulladékudvart 

Győrben és rendkívül jó benyomásai voltak, mert tiszta, rendezett volt, nem is hitte el, hogy itt 

hulladékot rakosgatnak. Az emberek félelmeit szeretné megingatni, mert minden attól függ, 

hogy milyen a gazdája az adott dolognak, hogyan kezeli és mennyire követeli meg a fegyelmet. 

Még egy jelentős beruházás lesz, amely majd az 1-es körzetet érinti. A Felső-tatai egészségügyi 

központnak a kialakítása, amelyik a Komáromi utca 2-ben fog megépülni. 2 felnőtt és 2 

gyerekrendelő lesz első nekifutásra elhelyezve benne. Ezek voltak azok a dolgok, amelyek az 

önkormányzat vezetése, illetve a pályázatok részéről merültek fel. Most a saját munkájáról 

szeretne beszélni, amelyet maga kezdeményezett vagy a lakossági megkeresések alapján 

indított el. Mióta képviselő az a jellemző, hogy a fényképezőgéppel elindul, mindent lefotóz, 

hogy mi az adott helyzet, amely a problémát jelzi és amikor megtörtént az átalakítás, fejlesztés, 

közzéteszi mindig az adott témát. Ezek gyakorlatilag ABC sorrendben 2014 óta mind 

megtalálhatóak a számítógépén és vissza tudja keresni, ha valamelyik téma iránt érdeklődne. 

Időrendben haladva az idei év januárjában az első munkája az volt, hogy a Dadi útnak a 

bevezető szakaszán, ahol a csapadékvíz-elvezetés katasztrofális és az Építők háza 

parkolórészében ahol kátyú - kátyú hátán, egyre nagyobbak és a csapadékvízzel együtt mintegy 

tenger vagy tó úgy álltak ott. Amikor ezzel szembesült már közvetlenül ebben a végső 

stádiumban, lefényképezte, azonnal kérte az irodát, illetve a Polgármester urat, hogy ennek a 

helyzetnek a megszüntetésében lépjenek. Ez meg is történt nagyon rövid időn belül, így most 

kiegyenlítettek az útviszonyok, nincs kátyú, nem áll csapadékvíz, tehát szerencsére ez a 

probléma, majd a végleges Dadi úti csapadékelvezetés szabályozásáig elviselhető. A következő 

kérés a Fácánoskertieknek azon panasza, hogy a szép Fácános park olyan bejárattal rendelkezik 

amióta ott vezetékek lettek lehelyezve, beruházások, erdészeti munkálatok folytak, hogy 

egyszerűen rossz ránézni a környezetre. Való igaz, hogy kivágott farönkök tömege, 

gallytömegek, azon kívül a Kisfácános építésénél, munkáinál lehányt mindenféle törmelék, 
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egyéb ott díszelgett. Egyrészt az erdészet részéről is elindítottak egy megkeresést, másrészt a 

Kisfácánost építő vállalkozó részéről is és 2 hónap után rendeződött ez a helyzet, eltűntek a 

farönkök, gallyak stb., tehát egy normálissá vált viszony alakult ki. A 3. megkeresés júliusban 

oldódott meg, amelynek az előzménye, hogy 2022 októberében a Kismosó medernek a teljes 

felújítása megtörtént, akkor először félmunkát akart végezni a Komáromi Vízitársulat, hogy 

nincs értelme kihordani a levágott nádat, meg egyebeket, mert az majd szépen ott elrohad stb. 

Elmondta, hogy ezt a munkát így nem fogadja el, mert minden alkalommal egymásra rakódik 

a kivágott anyag, így plusz 1 napba került, illetve az önkormányzatnak is több pénzébe, de olyan 

gyönyörűen megcsinálták a medret, hogy nem akart hinni a szemének. Még fél év sem telt el, 

amikor olvassa a Facebookon, hogy borzasztó, hogyan néz ki a Kismosó medre, nem törődik 

vele az itteni városvezetés. Írta, hogy nem hiszi el, mert nemrég lett felújítva. Kiment és nem 

hitt a szemének, mert 2,5 méteres gaz volt, ugyanis a rengeteg tavaszi esőzés úgy megnövelte 

a nádat, füvet, bokrokat. Kijöttek megint a Vízitársulattól és gyakorlatilag egy nap alatt rendbe 

tették, már-már tudták azt, hogy mit kell csinálni, mi az elvárás. Akkor nagyon örült neki, de 

nem ment most ki, mert lehet, már megint ugyanazt látná. Az a helyzet, hogy figyelni kell, 

követni kell a dolgokat. A panaszjelzésre lépett a Környei úti árkok ügyében, amely a Magyar 

Közúthoz tartozik, hivatalosan neki kellene rendbe tennie, de gyakorlatilag nem tud rá példát, 

hogy a Magyar Közút maga rendbetett volna ott bármit is. Már búzamező szerű növényzet 

látszott az árkokban. A jelzésére, amikor leadta képekkel együtt, egy hónap vagy két héten belül 

meg lett oldva a probléma, tehát teljesen megtisztultak és rendezettek lettek az árkok. A 

következő feladat a zsákok szétosztása volt, amelyet maga vetett fel, hogy azokat, akik nagy 

területet művelnek, jó lenne, ha valamivel segítenék. Ha adnának hulladék zsákokat és zöld 

zsákokat, talán akkor jobban ösztönözné a tevékenységet. Az embereknél ott volt a probléma, 

illetve ott van a mai napig is, ezért kénytelen volt kitenni a rendeletet (1/1986. (II. 21.) ÉVM-

EüM együttes rendelet), mert nem tudták elfogadni, hogy a járda és az út közötti terület, illetve 

az árok és a padka rész az ott lakónak a feladata hogy azt rendezze. Mindig arra várnak, hogy 

majd az önkormányzat jön és rendezik a területeket. Nem tudja, hogy valamit használt-e a 

jogszabály kiírása, mindenesetre szóban is el szokta mondani ezt. A zsákosztás nagyon 

eredményes volt, nagyon örültek neki, akiknek átadta. Még maradt néhány zsák tartalékra 

tavaszra. A következő a Nefelejcs utcában volt egy nagy dugulás, az ottani lakó hívta, amelyet 

„womás” tisztítással lehetett megoldani. Ekkor vette észre, hogy a Nefelejcs utca bevezetőjén 

nagyon mély kátyúk vannak. Azonnal jelezte az önkormányzatnak, illetve a szakirodának, úgy 

tudja, 2 héten belül meg lettek szüntetve. Régebben a Móricz Zsigmond téren a garázssor 

mögött, ahol megtörtént a területnek a zsákutcává alakítása, azon a területen ahol nem tudnak 

továbbmenni, ott fordulnak meg a kukásautók, illetve a teherautók, ezáltal teljesen kigyúrták a 

talajt. Kérte 2 évvel ezelőtt, hogy rendezve legyen. Szépen murvázva lett, kivéve egy kis 

darabot, ahol zöld füvet is lehetett látni. Akkor jelezte, hogy ez ugyanúgy ki lesz járva, és ez 

meg is történt, mindenütt gyönyörű murva, de mellette sártömeg, ahol belementek ebbe a füves 

részbe. Ez nem egy nagy feladat, de ezt is megcsinálták pár nap alatt a Városgazda Kft. részéről. 

A Forrás Lakópark lakói jelentkeztek azzal a problémával, hogy a Güntner Aréna felé mutató 

kijáratuknak a 2 oldala nagyon rendezetlen. Egyrészt ott is az a probléma, hogy akiknek több 

autójuk volt és nem tudtak garázsba állni, azok ott álltak meg és gyúrták azt a füves, saras részt, 

tehát 5 - 6 autónyi helyen tiszta sártömeg volt, amelyet ráhordtak a közlekedő útra, így egy 

rendezetlen környezet alakult ki. Az önkormányzat itt 5 parkolót épített ki, sövénnyel körbe 

vette, a területet lezárta bányakövekkel, hogy megakadályozza a zöld területre való felhajtást 

és fákat, bokrokat ültetett. Ebben az évben a másik oldalt csinálta meg az önkormányzat, amely 

nem biztos, hogy a lakóknak tetszik, mert ott volt egy lépcsőrész, amelyen a diákok a Kőkútból 

lefutottak, körbejárták a területet és utána visszafutottak az iskolába. Ezen a területen füves rész 

lett kialakítva, tehát a lépcső meg lett szüntetve. A kocsi utcán a járda kapcsán az 52 - 54 szám 

alatt szóltak, így ez a szakasz kb. 40 méter meg lett csinálva, szépen ki lett alakítva. A Margit 
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utcai megálló helyzete egy mostani, de egyben régebbi probléma is. Tavaly is meg lett csinálva, 

de most megint szóltak, hogy nem lehet közlekedni, nem tudnak a megállótól az utcába eljutni. 

A Városgazda Kft. elkezdte a munkát, amely folyamatban van, már félig készen vannak. Meg 

lett tisztítva a közlekedő út, remélhetőleg a lakosok elégedettek lesznek. A Tanoda tér még egy 

kis vihart kavart az idén, mert ott volt egy 80 év feletti bácsi, aki minden egyes rózsaszirmot 

szinte leápolt és a gyönyörű Rózsakert - amelyet kétszázvalahányan lájkoltak - melletti rész, 

amelyik a Piarista Rendházzal átellenben van, jóval elhanyagoltabb terület volt. Sikerült elérni, 

bár nem a maga érdeme, hogy a Városgazda Kft. ez év augusztus végére mire a Csillagvizsgáló 

is elkészült ezt a területet nagyon szépen rendbe tette. Visszatért 2 év óta a temetőnél lemenő 

Bánhidai út problémája. Az ottani lakók, lakóparkban lakók, meg a gyerekes családok 

panaszkodtak, hogy állandóan felverik ott a port, egyrészt a Szeles László felől jövő 

mezőgazdasági gépek, satöbbi. Nem sikerült akkor elérni, hogy aszfaltozva legyen, de most, 

hogy a Szeles László beruházásokat fog folytatni, belterületté lettek nyilvánítva az ingatlanjai, 

ez a probléma meg fog oldódni, reméli, hogy a Bánhidai út lakóinak is ez megnyugvás lesz.  

Szeretné megköszönni egyrészt a kollegáknak, az önkormányzat dolgozóinak a segítséget, 

másrészt a lakosoknak a jelzéseket, amivel a munkáját ösztönzik. Mindenkinek Boldog 

Karácsonyt és szerencsés Új Esztendőt kíván.  

 

M i c h l  József polgármester megadja a szót Dr. Varga András elnök úr képviselő, elnök 

úrnak.  

 

dr. V a r g a  András képviselő, a Humán és Ügyrendi Bizottság elnöke elmondja, a 

képviselői munkáját 3 részre osztotta a beszámoló szempontjából. Az egyik a körzeti képviselői 

munkája, amelyről nagyon röviden csak egy mondatot szeretne szólni. A második a Tatai Rend-

ház Nonprofit Kft-ben végzett felügyelőbizottsági munkája, illetve az önként vállalt feladata, 

mert mint képviselő, mint tanító erkölcsi kötelessége, hogy a Városi Diákönkormányzatot 

segítse. Erről is szeretne szólni. A városrész, amelyet képvisel, viszonylag különbözik a többitől 

olyan szempontból, hogy valamelyest különálló, Agostyán különösen, de az Újhegy is. Ennek 

következtében ott különösen fontos, hogy vezérelvet fogalmazzon meg a maga számára, hogy 

mi mentén folytassa a képviselői munkáját. 3 ilyen elvet fogalmazott meg magának. Az egyik 

a helyi azonosságtudatnak az erősítése, vagyis az újhegyiek, amellett, hogy tatainak érezzék 

magukat, újhegyinek is érezzék magukat, illetve az Agostyániak pedig Agostyáninak. A másik 

az önálló arculatnak a megőrzése, kialakítása. Ez is a hagyományokból ered, az Újhegy inkább 

szőlőskertes művelés volt, Agostyán pedig falusias életmódot élő, tehát faluként élt, de most 

városrész, viszont ennek a jellegét meg kell őrizni, tehát a természet közeliséget, a 

természetközeli életmódot, akár a kertművelés formájában, illetve javítani kell az élhetőséget, 

az ottani kényelmet, amely a mai igényeket is kielégíti. Ebben van bőven munka a képviselői 

munkája során. A 3. vezérelv, mivel városrészek, ezért erősíteni kell a kapcsolatot a várossal, a 

2 különálló városrész tekintetében. Nemcsak arra gondol, hogy utakkal, kerékpárúttal kell 

erősíteni a kapcsolatot, illetve a vasúti átkeléssel kapcsolatos problémákat is valahogy orvosolni 

kell a jövőben, hanem arra is gondolt, hogy olyan közösségi megmozdulások, amelyek városiak, 

illetve újhegyiek, abban erősíteni kell a város és Újhegy közösségét. Úgy gondolja, ebben 

Újhegy nem szégyenkezhet, hiszen van 2 olyan rendezvény, amely városi rendezvény, de 

részben Újhegy ad neki helyet. Az egyik a Kitelepítettek Emléknapja, a másik a Nemzeti 

Összetartozás Napja, amelyet részben az Újhegyben tartanak meg, de ilyennek mondható az 

Agostyáni búcsú is, hiszen az se csak Agostyán keretein belül működik, habár Agostyánban 

tartják. Először az eredményekről fog beszélni, utána az eredményekből adódó következő 

tervekről. Az Újhegyben lassan haladnak az utaknak a felújításával, javításával. A dűlőutakat 

folyamatosan javítják, és ezt tervezik a jövő évben is. Rengeteg dűlőút van, annak hátrányaival, 

de mondhatja azt, hogy előnyeivel is. Újabb szilárd burkolatú utat sikerült megvalósítani 
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először a Nagy Lajos utcában és most a Nádas utcában a bölcsődei programhoz kapcsolódva. 

Mondhatják, hogy ez tulajdonképpen része egy olyan programnak, amely azt célozza meg, hogy 

legyen egy újhegyi alközpont. Az újhegyi alközpont azzal kezdődött, hogy nyertek egy 

bölcsődei építési pályázatot. Elkészült a bölcsőde, amelyet csodálatosan a bölcsődei dolgozók 

üzemeltetnek és nemcsak a bölcsődei szolgáltatást látják el, hanem az Agostyáni közösségi élet 

erősítésében is nagyon erőteljesen kiveszik a részüket. Itt épült meg a 174 m szilárd burkolatú 

út szegéllyel és sárrázó is épült az út másik részében, amely mart aszfaltból készült. A járda 

felújítással is haladtak részben a Szőgyéni utcában, illetve az említett Nádas utcában járda is 

épült a bölcsődéig. A csapadékvíz-elvezetés ügyben elmondhatja, hogy az újhegyiek számára, 

az egyik legnagyobb és legkényelmesebb beruházás volt ez a bizonyos újhegyi csapadékvíz-

elvezetés, olyan szempontból volt kényelmes, hogy a munkálatokkal járó hátrányokat az 

újhegyieknek nem kellett átélniük, hiszen az Újhegyben nem történt semmi ilyesmi, mégis az 

újhegyi vízfolyást segítendő a Vasút utcában és a Gesztenye fasorban történt ez a nagy 

beruházás, amelyért nagyon hálásak. Az Újhegyben is történt egy olyan érdekes beruházás, 

amelyet úgy is mondhatna, hogy egy különleges, egyedülálló beruházás, amely példaértékű 

lehet, az esőkertnek a létrehozása, amely nem egyszerűen a csapadékvíz elvezetését segíti, 

hanem a csapadékvíz megtartását azzal, hogy egyrészt a helyi klímát javítja, másrészt a 

csapadékvíz a víz természetes helyi körforgását segíti, felhő akár karsztvíz is lehet belőle, 

ugyanakkor szebbé teszi a környezetet, hiszen ez a növényzet, különösen ha kifejlődik az 

esőkertekben, akkor nagyon szép lesz. A Tavasz utcában, ha valaki megnézi, azt mondja, hogy 

nem történt semmi, csak egy kicsit puhább a talaj, ugyanakkor egy szikkasztó készült. Ha az 

építkezést valaki látta, csak egy hatalmas árkot látott és egész biztos benne, hogy ez nagyon 

hatékonyan fogja megőrizni a csapadékvizet, nem a tovább engedését segíti, hanem inkább a 

gyors elszikkasztását és a lassú hasznosítását. A kerékpárút építése is a csapadékvíz-

elvezetéssel együtt fejeződött be. Az Árendás pataknál a mederkotrás minden évben 

megtörténik, egy szakasz most is folytatódott, megvalósult. Agostyánban az óvodánál sikerült 

a kültéri játszótérnél lefesteni az elemeket, illetve térburkolatot kialakítani, amely a ki-be 

közlekedést nagymértékben segíti az óvodában. A folyamatban lévő ügyeknél a Szőlősor utca 

és a Hársfa utca ivóvíz hálózatának a kiépítése tartozik. Idáig megvalósult, hogy már tavasszal 

sikerült ott egy közkutat, tűzcsapot létrehozni. Sajnos a közkútból még adminisztratív okok 

miatt nem folyik a víz, mert a vagyonátadási procedúra elhúzódott, és amikor majd a Vízmű 

átveszi üzemeltetésre - bízik benne, hogy minél hamarabb - akkor már használható lesz a közkút. 

A jövő évi költségvetésben most már szerepel, megszavazták mai napon a 2 dűlő útnak a Nádas 

utca, a Hársfa utca csapadékvíz elvezetésének a megvalósítását. A tervek megvannak, az 

önkormányzat támogatta és most végre elkezdődhet ennek a megvalósítása. A csapadékvíz- 

elvezetési pályázatuknak van egy további lépcsője, amelyet szintén sikerült megnyerni, így több 

városrészben is meg fog valósulni ez a program. Agostyánban sikerült a 2 legneuralgikusabb 

ponton a pályázaton erre pénzt biztosítani, reméli, hogy ez minél hamarabb megvalósul. Az 

egyik a Kossuth utcának a legalacsonyabban fekvő része, ahol rendszeresen elönti a lakókat a 

víz, illetve a Petőfi utca és a Jókai sornál lévő részen, ahol az új posta előtt szokott lenni tócsa, 

így nehéz megközelíteni. Ha ez megvalósul, akkor egész biztos, hogy nagy könnyebbséget fog 

jelenteni az Agostyániak számára. Az új bölcsőde és a bölcsődei dolgozóknak is köszönhetően 

a közösségi élet megélénkült, amelyen maga is részt vett, segített. Egy családi nap alakult meg, 

Szent Márton napján volt ilyen közösségi megmozdulás, amely a szülők és gyerekek közösségét 

erősítette, ugyanakkor van egy régi újhegyi hagyomány a Szent Orbán napi ünnepség, amelynek 

most részben otthont adott a bölcsőde. Néhány évig nem sikerült a rendezvénynek azt a részét 

megvalósítani, amely egy borkóstoló, borbírálat és a hozzá tartozó ebéd, táncmulatság volt, de 

most a bölcsőde szerencsére helyett adott ennek a rendezvénynek is. Agostyánban egy óriási 

lépésnek tartja a közösségi élet fejlődésében az Agostyánért Egyesületnek a megalakulását, 

amelynek volt előzménye, az önkormányzat segített, hogy ez létrejöjjön. A közösségerősítő 
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pályázat lezárult, de igazából a közösségi élet akkor kezdett meglendülni, amikor a pályázati 

szakasz, ciklus lezárult és egyre-másra valósulnak meg a közösségi programok, például a 

családi nap, a Sváb Ízek és Dalok, az Agostyáni búcsú és az Idősek Napja. Segített a „gondos 

óra” programban. Politikai közösségével együtt elhatározták, hogy segítenek abban, hogy 

támogatják ezáltal a körzetükben élő időseket, hogy segítenek nekik abban, hogyan lehet 

megigényelni a „gondos órát”, így telefonon és személyes meglátogatással sikerült segíteniük. 

A Tatai Rend-ház Nonprofit Kft. felügyelő bizottsági munkájáról elmondja, azért nagy öröm 

számára, mert azt látja, hogy ez egy színvonalas fejlődést eredményezett Tata kulturális 

életében. Úgy gondolja, hogy az a program, az a rendszer, amelyet a Tatai Rend-ház Nonprofit 

Kft-nek a feladata teljesíteni, kiszolgálni, nagyon magas színvonalon teljesül, akár a 

könnyűzenei életet, akár a kulturális, illetve a felsőoktatási életét tekintve. Azért könnyű ez a 

munka, mert ugyanakkor azt tapasztalja, hogy rendkívül fegyelmezett gazdálkodás folyik itt és 

pontos, precíz könyvelés, tehát igazán a felügyelőbizottság örömmel dolgozhat itt. Megköszöni 

mindenkinek, aki segítette ezt a munkát. Tata Város Diákönkormányzata is egyre 

lendületesebben működik. Azért örül, mert mint tanító úgy gondolja, hogy kötelessége, hivatása, 

hogy segítse a fiatalokat abban, hogy így gyakorolva tanulhatják meg azt a tevékenységet, 

amelyet, ha felnőnek és mint vezetők, összehangoló koordinálók majd eredményesebben 

fognak gyakorolni. Nagy szívügyük, Rigó Balázs alpolgármester úr viszi a hátán az Európa 

Ifjúsági Fővárosa pályázatot, amelyben maga is igyekszik aktívan részt venni, és véleménye 

szerint, ennek is az a legnagyobb jelentősége, akár nyernek, akár nem ezen a pályázaton, hogy 

ezzel is lendületet kap Tata olyan értelemben, hogy még inkább támaszkodik a fiatalokra és 

átadja a fiataloknak a város irányítását, hogy ők is aktívan vegyenek részt, szervezzenek és 

élvezzék a nekik szánt eseményeket. Mindenkinek köszöni, mind a lakóknak, mind a hivatal 

dolgozóinak, polgároknak, akik segítették a munkáját. 

 

M i c h l  József polgármester megadja a szót Robozné Schőnfeld Zsuzsanna képviselő 

asszonynak.   

 

R o b o z n é  Schőnfeld Zsuzsanna képviselő elmondja, a 4-es választókörzetében először is 

szeretné megköszönni a bizalmat, hogy az Önök körzetében képviselői munkát végezhet. Ez 

évben, 2023-ban is 3 területet érintett a munkája. Az egyik, a képviselő-testületben és a Humán 

és Ügyrendi Bizottságban végzett munkája, a második a körzete, a 4-es számú 

választókörzetben végzett képviselői munka, a harmadik a Tatai Települési Értéktár 

betöltésében tevékenykedő csoport vezetése, irányítása. Úgy gondolja, nagyon fontos az, hogy 

képviselőként jelen legyenek az üléseken és tárgyaljanak, részt vegyenek a különböző 

határozatok meghozatalában. Nagy öröm, hogy csak egyszer hiányzott betegség miatt, így azon 

a 10 ülésen, amelyen részt vett több mint 100 napirendet tárgyaltak és 140 határozatot hoztak 

meg. Örömmel támogatta és döntéseivel úgy érzi, hogy segítette a humán területet érintő 

szakmai tervek, közművelődési, oktatási, kulturális projektek tervezését, megvalósítását, így a 

Magyary Tudásközpont, a Malomkert III. üteme, a Tatai Televízió eszközfejlesztési 

projektjeinek a támogatásával elősegítette azok fejlődését. Örömmel támogatta a sport, a 

kulturális, oktatási, szociális és egészségügyi témában beérkezett pályázatokat, kiemelten az 

ifjúsági, sport és szabadidő eltöltésének fejlesztésére érkezett javaslatokat, ezáltal nagy 

örömmel támogatta a gyermekbarát intézkedési tervet is. Részt vett a bölcsődei, óvodai 

feladatok, intézményvezetői pályázatok véleményezésében, az oktatás-nevelés szakmai és 

eszközfejlesztésének, igényeinek támogatásában. Úgy érzi, hogy döntéseivel hozzájárult a 

tanulók közlekedési támogatásának biztosításához, a tanulók ösztöndíjának odaítéléséhez. 

Döntéseivel támogatta a körzetében lakók szociális biztonságának erősítését, néhányuk 

lakáshoz jutását, támogatásuk kérését és elérését. A körzetében jelentkező parkolási nehézségek 

miatt támogatta a város parkolási rendszerének felülvizsgálatát. Szintén támogatta az 
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egészségügyi szolgáltatás javítását, fejlesztését célzó és a Kertvárosi Óvoda megújítását célzó 

pályázat elindítását és a fejlődését. Úgy gondolja, hogy nagyon fontos a személyes 

kapcsolatoknak az ápolása, mind a képviselői, mint az önkormányzati munkában. Igyekezett jó 

kapcsolatot ápolni a területén található oktatási és nevelési intézmények vezetőivel és azok 

dolgozóival. A 2. terület a választókörzetét érinti, amely a képviselői munkát takarja. Mint 

pedagógus, úgy érzi, hogy az intézmények, a körzetében található intézmények működési 

biztonsága, az infrastruktúrájának fejlesztése fontos kell hogy legyen a városban, ezért örömmel 

támogatta az eszközfejlesztéseket és a feltételrendszerek javítását. Örömmel vette a 

Csillagsziget Bölcsőde felújítását, nagyon örültek az eszközfejlődésnek, valamint a Kincseskert 

és a Fürdő Utcai Óvoda szakmai programjainak, különösen a bölcsőde belső zenei 

programjainak indítását. Fontosnak tartja, hogy megújulhatott a főzőkonyha a 

kapacitásbővítéssel, de emellett az új gépkocsi biztosítása is fontos, hiszen ezzel a város 

óvodáinak, önkormányzati óvodáinak gyermekétkeztetése zavartalanná válhat. Több 

alkalommal látogatást tett a területén található intézményekben. Igyekezett egyeztetéseket 

folytatni az intézményvezetőkkel és szívesen továbbította az ő kéréseiket, problémáikat a 

hivatal munkatársai felé. Az önkormányzat saját forrásból biztosítja a városban az életmentő 

EpiPen antiinjekciót, amely az anafilaxiás sokk kezelését szolgálja. Ezt maga és a többi 

képviselőtársával együtt személyesen adhatta át az óvodákban és a bölcsődében. A körzetében 

írásban, fogadóórán, telefonon, e-mailben és Facebookon is érkeztek feléje panaszok, kérések, 

megkeresések. Ezek általában 3 nagy témakör köré társultak, a közvilágítás, a 

közlekedésbiztonság és a hulladéktárolás vagy hulladékok kezelése témakörben. Igyekezett 

segítséget nyújtani az idősek gondozása témakörében és sok kérés és kérdés érkezett a 

körzetében található építkezések kapcsán is. A körzetében kiemelt beruházások és fejlesztések 

is folytak. Fontosnak tartja, hogy megtörtént a járdafelújítás a Május 1. úton. Az Által-ér hídnál 

az Új út 2-nél áthelyezésre került a játszótér az Új út 6. felé és megtörtént az önkormányzat 

közel 5,3 M Ft-os forrásbiztosításával, támogatásával az új eszközök, földmunkák, a kosárlabda 

palánk áthelyezése, a kerítés, padok, hulladékgyűjtők biztosítása, amely úgy gondolja, hogy az 

ott élő gyermekek, családok segítségét szolgálja. Nagyon fontos a közvilágítás a körzetében is, 

ezért örömmel vette a LED lámpatestek áthelyezését, cseréjét az Oroszlányi és az Új úti 

kereszteződésben. A játszóterek megújításában a Május 1. út 23-nál, illetve a kisebb eszközök 

javítását a Keszthelyi út 4-nél a nagy játszóterénél. Fontos kérdésnek tartja a balesetveszély 

elhárítását, a fák metszése és kivágása is több helyen megtörtént a városban, így a területén is. 

2 olyan fontos intézménye van, amely gyermekeket érint a Fürdő Utcai Óvodánál 2 csoport 

festése és a szaniterek cseréje megtörténhetett, illetve a Kincseskert Óvodában szintén a 

szaniterek cseréje, különböző javítások és a tűzoltó készülékek karbantartása is megtörténhetett. 

A körzetében 3 fontos projekt számított mostanában a lakók kérése, megkeresése alapján. 

Egyrészt a csapadékvíz-elvezetés, másrészt a Magyary Zoltán Művelődési Központ, 

harmadrészt a közlekedésben az ifjúság, illetve a lakók közlekedése a beltéri kerékpárút 

tekintetében. Nagy öröm számukra, hogy a Május 1. út 24. és a 28. mögötti terület bekerült a 

csapadékvíz-elvezetési projekt III. ütemébe. A Bláthy Ottó utca 9-et is érinti ez a terület, itt 

megtörtént a szakmai egyeztetés, a geodéziai felmérés és a terület bejárása után a tervezés 

folyamatban van, amely nagy öröm az ott lakók számára. A Magyary Zoltán Művelődési 

Központ, amelynek a megújítási folyamatát tovább folytatják, hiszen a 21 pályázat után a 

központi támogatás alapján megtörténtek az előkészületek. Megköszöni, hogy a jelenlegi 

művelődési ház állapotához is segítséget kaphatnak a 2024-es esztendőben, hiszen a 

költségvetésben közel 30 M Ft került a felújításra. A 3. nagy projekt a beltéri kerékpárút 

fejlesztése, amely véleménye szerint, fontos a közlekedésbiztonság szempontjából is. Az Által-

ér völgyi kerékpárút Duna-menti összekötése az Alkotmány utcától a Fényes Fürdőig is 

hatalmas összegű, hiszen 300 M Ft körüli. Itt is már a műszaki tartalom véglegesedett, amely 

nagy öröm számukra és elindult a közbeszerzési eljárás, így hamarosan elindulhatnak a további 
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lépések ebben. Részben kérésére, részben a lakók kérésére, illetve a hivatal munkatársainak a 

döntései alapján megvalósultak a körzetükben a fakivágások, így a Fényes fasorban a kiszáradt 

vadgesztenyefák, illetve a hódrágta fák eltávolítása, a balesetveszély elkerülése miatti fák 

kivágása, valamint a közvilágítást javító vágások is megtörténtek a Május 1. - Keszthelyi és az 

Oroszlányi úton. Természetesen faültetések is zajlottak a körzetében. Személyesen is részt 

vehetett a Május 1. út 6-nál, ahol Csicsai Frigyes főkertész úr segítségével több fát is 

elültethettek. Fontosnak tartja, hogy a lámpatestek cseréje is megtörténhetett például a 

Keszthelyi út 1-nél. A lápos terület tisztítása az Oroszlányi út mellett szintén régóta felmerülő 

probléma volt. Nagyon örültek a hidak környezetének a gyomtalanítása, javítása és a környezet 

rendbetétele ügyében is. A Kincseskert Óvoda melletti zúzottköves útjavítások zajlottak, de úgy 

gondolja, hogy ezen az úton még tovább kell lépni és folytatni kellene a megújítását, felújítását. 

A közvilágítás javítása mindig fontos, tehát több területen meghibásodást jeleztek felé a lakók 

és maga is érzékelte, továbbította. Nagyon sok esetben gyorsan, de sajnos volt olyan eset, ahol 

több időt vett igénybe ennek a javítása. Reméli, hogy ez egy kicsit fejlődni fog, javítani fognak 

ezen a kérdéskörön. Örül neki, hogy a körzetében nagyon sok kiskertet gondoznak az ott lakó. 

Megköszöni a munkájukat, így például az Új út 32-nél, a Május 1. út 26-nál, a Keszthelyi utca 

4-nél, a Kosztolányi Dezső utca 3-nál, de sorolhatná még tovább. Köszöni az ott lakók 

segítségét, hiszen a város környezetét szépítik és építik. A zöldhulladék szállításához a zsákokat 

a segítségével eljuttatták a lakókhoz, aminek nagyon örültek. Ebben tudott nekik segíteni, hogy 

a szépítés, tisztítás folyamata megvalósuljon. Ahogy dr. Varga András képviselő úr is mondta 

a „gondos óra” igénylés segítése nála is megjelenik, hiszen a körzetében is nagyon sok idős 

ember él. A kapcsolattartásban az is fontos, hogy a biztonságérzetüket is növelni tudják. Már 

nem is sorolja, hogy hány rendezvényen sikerült részt vennie, hiszen amennyi szabadideje 

engedi, ezt mindig igyekszik megtenni. Úgy gondolja, hogy a jövő feladataiban még lesznek 

olyan nagyobb projektek, nagyobb beruházások, amely nagyobb közösséget is érint, így például 

a Fényes felé vezető Új út - Oroszlány úti körforgalom építése. Nagyon fontos a Kincseskert 

Óvoda balesetmentesítése, az udvar rendbetétele. Természetesen a parkolási gondok megoldása 

városi feladatként is szerepel. A 3. területet (a Tatai Települési Értéktár vezetése) csak néhány 

mondatban ismerteti. 2013. július 1-jén a rendelet alapján létrejött Tata városában is a 

Települési Értéktár. Ennek a vezetését 2021-ben vette át. 2023-ban is nagy feladatuk volt Petzke 

Ferenccel és Dr. Schmidtmayer Richárddal, akikkel az értéktár bírálatát, a minősítést és a 

felvételét is intézik. Nagyon örül annak, hogy megkeresések érkeztek hozzájuk, hiszen a Tatai 

Települési Értéktár egyik fő feladata, hogy a helyi értékeket őrizzék, dokumentálják és az 

utókor számára továbbadják. Ezúton, a kamerákon keresztül is szeretné kérni a tatai lakosokat, 

hogy tegyék meg, hogy javaslatukkal élnek és továbbítják feléjük. Ez évben is több kérdés 

érkezett, még folyamatban van ezek felvétele, de a továbbiakban is szeretné kérni a 

képviselőtársai és a bizottságok tagjai, valamint a tataiak segítségét ebben a munkában. Köszöni 

a megkereséseket, a leveleket, az e-maileket. Igyekszik válaszolni mindegyikre. Áldott, Békés 

Karácsonyi Ünnepeket kíván és tisztelettel köszöni a hivatal munkatársainak, Polgármester 

úrnak, Alpolgármester uraknak a segítségét.  

 

M i c h l  József polgármester megadja a szót Horváthy Lóránt képviselő úrnak.  

 

H o r v á t h y  Lóránt képviselő elmondja, az 5-ös választókörzet tartozik hozzá, Kertváros 

és Tóváros. Az idei év közérdekű történéseit úgy foglalná össze, hogy először érinti a városrészt 

érintő a várossal közös fejlesztési elképzelések megvalósítását. Az egyik leglényegesebb 

fejlesztési elképzelés a Kertvárosi Óvoda újjáépítése egy új háromcsoportos, 

akadálymentesített, energetikailag abszolút korszerű épületrész létrehozása. Még a „forfa” 

szerkezeti épület van most, amely nem mondható igazán korszerűnek és a folyamatos felújítási 

kényszerek nem előremutatóak, mert működik, meg jó csak kell egy új létesítmény. Reményeik 
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szerint a közbeszerzési eljárás 2024 első hónapjában, januárban elindul és onnantól kezdve már 

kézzelfoghatóvá válik, hogy mikor kezdődik a kivitelezés. Aktív és interaktív turisztikai 

fejlesztés tekintetében van lehetőség arra, hogy az Által-ér mentén Tata és Vértesszőlős között 

kenuzható vízitúra útvonal alakuljon ki. Ennek a tervezése folyamatban van, ez ilyen szinten 

érinti a Kertvárosi városrészt is. Remélik, hogy ez is meg fog tudni valósulni. Az aktív turizmus 

fejlesztése tekintetében a város tudott benyújtani még pályázatot most ősszel. Ebben az érinti a 

körzetét, hogy a Fáklya utca környezete, a büfésor megújulhat, amely egy előremutató változás 

lenne. Ha jól emlékszik, akkor még egy járdaépítés is előfordulhat a tó irányában, illetve a 

terveik között az is szerepel, hogy a meglévő kerékpárút melletti parkolók környezetében egy 

zöld parkolót alakítsanak ki, hogy minél kevesebb legyen a Fáklya utcai közlekedésterhelés.  

Szintén a városnak van csapadékvíz-elvezetési pályázati lehetősége és ebben szerepel a Szilágyi 

Erzsébet utca teljes hosszában a csapadékvíz-elvezetés megoldása. Aki ismeri ezt a területet 

tudja, hogy esős időben száraz lábbal nem lehet bemenni a jól megépített házba, mert sajnos 

nem folyik el a víz, csak lassan. Ez a tervezés folyamatban van és várhatóan a kivitelezés meg 

fogja ezt a kérdést oldani. Itt csatlakozna a csapadékvíz-elvezetéshez már részben ezzel 

összefüggésben az Öveges utca végén, egy rövid szakaszon egy nagyobb átmérőjű 50-es 

csatorna került lefektetésre, amely a Szilágyi Erzsébet utca és a befogadó Vértesszőlősi út 

melletti rendszert köti össze. Ez is nagy segítséget nyújt, mert ott is voltak vízállásos terek. A 

játszóterek tekintetében azt tapasztalta, hogy ahol szükségszerű volt, így minden Kertvárosban 

lévő játszótérnél történt felújítás, csere, burkolatjavítás és hasonló. Mindent megtettek az 

üzemeltetés oldaláról is, hogy problémamentes legyen a játszóterek működése. A 

természetvédelem kapcsán ide sorolja az összes természetvédelmi területet érintő, illetve az 

erdős területeket és a zöld területek gondozását. Igen aktív volt a városüzemeltetés, amelyet 

külön is megköszön, de nem sorolja fel, hogy hány fát vágtak ki stb. 2 dolgot szeretne ebből 

kiemelni és ezt városi szempontból is nagyon fontosnak tartja, hogy 4500 db facsemete került 

elültetésre, nevesítve van a 17/H/1, 17/H/2 erdőtagok parkerdővé alakítása érdekében. Ez 

Kertváros üdülőterületén van a Tulipán utca, Csongor utca, Tünde utca környezetében. Régóta 

küzdenek ott már azzal, hogy a mostani fenyőállomány elöregedett, balesetveszélyessé vált és 

ezért van ez az erdőgazdálkodási tevékenység. Örül neki, hogy ez a Kertvárosi városrészt érinti, 

hiszen a város rendelkezik 150 vagy 180 hektárnyi erdővel és ebből egy kicsi rész, amely itt 

valósul meg, de példaértékű lehet, hogyan próbálja a város az erdő területét is gondozni. A 

Vértesszőlősi út mellett, ahogy jönnek az Ökoturisztikai Központtól úgy gondolja, mindenki 

számára látványos, ha jobbra tekintenek a tó felé, mert egy látványos, ligetes, erdős területet 

látnak és ezt szeretnék folytatni, de nem teljesen olyan mértékben, viszont egy hasonlóan 

rendezett módon a buszmegállóig terjedő szakaszon. A természetvédelmi területen védett 

növények is vannak, tehát ezek megóvása mellett, de sokkal szebb látványt szeretnének elérni 

a területen, mint amely most is látszódik. Bízik benne, hogy a következő évben odaérnek és 

erre is lesz energia, hogy szebbé tegyük ezt a területet. Tájékoztatja a jelenlévőket, a televízió 

nézőket, hogy a Deák Ferenc utca és a Gábor Áron utca sarkán sokáig, több mint 10 évig egy 

betontorzó volt látható, de most egy magánberuházó beépíti és 40 lakást alakít ki teremgarázzsal. 

A jövő év tavaszáig területrendezésre kerül és egy rendezett, új építésű ingatlannal fognak 

szembesülni. Úgy gondolja, hogy a hirdetések láthatóak és lehet lakást vásárolni. Jelentős E.ON 

fejlesztések voltak a választókerültében. A fejlesztések részben, elég hosszú ideje elmaradt 

dolgokat is kiváltanak, hiszen a Vértesszőlősi szerviz út melletti részen történtek 

kábelfektetések, ugyanis ott 40 vagy 50 évvel ezelőtt az energiaellátás úgy történt, hogy a 

szerviz út melletti ingatlanok a Szilágyi Erzsébet útról kapták meg az energia betápjukat, mert 

ott mindenki bólintott rá segítőleg. Ez teljesen normális volt, segítették egymást, de a szomszéd 

ház tetején volt a betáp vezetéknek a tartója, amely viszont problémát okoz, mert idegen 

területen jön keresztül, tehát ez most már normálisan kiváltható és normális mederbe terelhető 

ez a folyamat. Az utcanév táblázást a kezdeményezésére jelentős mértékben már elvégezték 
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Kertvárosban és nagyon bízik, hogy még a hiányzó táblák is felkerülnek, mert már többen 

jelezték, hogy hiányolják, hogy a keresztutcák tekintetében még ezek az új reprezentatív táblák 

nem kerültek kihelyezésre. Posta ügyben több kezdeményezése is volt, de sajnos nem optimista, 

mert legutóbb a Vezérigazgató úrhoz küldött egy egyeztetési kérelmet, utána a Területi 

Igazgatóval egy eredményes megbeszélést tudtak folytatni, hogy mi lehet a továbblépés sorsa. 

Kértek egy kalkulációt a Postától, hogy mi lenne, ha újranyitnák ezt a 2 postát, milyen 

feltételrendszerrel lehetne ezt megtenni. Nem tud még ez ügyben változásról, amelyet 

szomorúan konstatál, mert ez a megbeszélés már 2 hónapja volt. Továbbra is szeretné, hogy 

Kertvárosban a Posta szolgáltatás létrejöjjön. A megbeszélésen az is pozitívként hangzott el, 

hogy van megoldás csak közben ezt a lépcsőt tisztázniuk kellene, hogy van e realitása annak, 

hogy egy osztott ütemű, tehát egyik délelőtt, másik délután, az egyik nap az egyik Posta van 

nyitva, a másik nap a másik posta. Ezt jó lenne végigbeszélni, végiggondolni, hogy mi ennek a 

realitása. Ha ez nem fog működni, akkor is van megoldás, de ezt most még nem részletezné. 

Holnap lesz egy rendezvény az Által-ér völgyi kerékpárútnál, amely immár 10 éves lett. Ez a 

10 év gyorsan eltelt. Több változás történt azóta, mert vannak ráépülő fejlesztések, amelyek azt 

mutatják, hogy igenis nagyon jó volt, hogy ez a létesítmény elkészült és el tudnak menni 

egészen Oroszlányig, Majkig vagy adott esetben a Dunáig. Hiányként éli meg, hogy az 

EuroVelo 6-os kerékpárút még nem teljes körűen épült ki a Duna mellett. Az lesz az igazi, 

minőségi változás a város életében, amikor majd az EuroVelo 6-os kerékpárútra, amely 

végigmegy a Duna mellett egészen Passau-tól, és lesz majd egy leágazás Tata felé. Köszönetet 

szeretne mondani a városüzemeltetésnek, a hivatal dolgozóinak, hogy odafigyeltek a kertvárosi 

problémákra és együttműködtek ezeknek a megoldásában.   

 

M i c h l  József polgármester megadja a szót Kovács Attila képviselő úrnak.  

 

K o v á c s Attila képviselő köszönt mindenkit és a kedves televíziónézőket is. Annyi mindent 

felsoroltak képviselőtársai, hogy öröm volt hallgatni, hogy mennyi minden történt az egyes 

körzetekben. Úgy érzi, hogy a 2-es számú körzetben, mintha egy kicsit megtorpant volna a 

fejlesztés, ez nemcsak a saját érzése, hanem az ott lakóké is. Reméli a jövőben ez változni fog. 

Felsorolja, hogy mi történt a körzetében az elmúlt időszakban. A Dózsa György utca - József 

Attila utca - Kocsi utca - Levendula utca által határolt területen komplex forgalomcsillapítást 

vezettek be fekvőrendőrök kihelyezésével, úgymond párnás kihelyezéssel, amely nem zörög, 

nem zavarja a lakókat és nincs belőle vita, hogy kinek a háza elé tették, hogy pont ott csattan 

az autó. Egy nagyon jó ötlet volt, mikor összehívott egy utcafórumot, ott eldöntötték, így nincs 

vita, hogy ki akarta, ki nem akarta, mert ott megszavaztak egyöntetűen. Kint voltak a 

szakemberek, illetve a hivataltól is és megegyezésre jutottak, amelynek azóta is örülnek. A 

világítással kapcsolatban elmondja, a Schneer utca és a Kocsi út kereszteződésében a 

közvilágítás kiépítése történt, amely az Ipari Parkban van. LED-es korszerűsítés valósult meg 

a Kiss Ernő, Veres Péter, Vécsey Károly, Mocsai utcákban. Járdafelújítást végeztek a Kiss Ernő 

utcában 180 m2-en, valamint a Mocsai utcában 17 m2 hosszan. A Naszályi út páratlan oldalán 

a korábbi szikkasztó árkok felújítása, drénezése elkészült, illetve szintén a Naszály úton 121 

ingatlan előtti árok rendezése megtörtént mederlapokkal, valamint mederelemekkel kihelyezve. 

Feladat volt a Balassi utca átrendezésének kialakítása, a csapadékvíz elfolyásának biztosítása, 

így az érintett családi házak a nagy esőzés alatt nem kerülnek víz alá. Nagyon örül, hogy 

elkészült a Toldi Miklós utcai közösségi tér, és a kamaszjátszótér koncepcióterve is. Reméli, 

hogy a jövőben elkezdődik az megépítése is. A Toldi Miklós utcai játszótéren hintát cseréltek, 

a Mocsai utcai játszótéren eszközöket javítottak és felújították a Városgazda Kft. szakemberei. 

Folyamatos feladat volt a balesetveszélyes fák metszése, kivágása, a cserjés bokrok metszése, 

ápolása. Megtörtént a Kocsi utcai fűzfák metszése, amelyek balesetveszélyt jelentettek, mert 

kilógtak a Kocsi útra. A Látóhegyi utaknál az űrszelvények metszése is megtörtént, amely 
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szintén a balesetveszély elkerülését segíti elő. Szeretné megköszönni a Városgazda Kft. 

vezetőségének, hogy bármikor hozzájuk fordult kátyúzással, útjavításokkal kapcsolatban, álltak 

a rendelkezésére és rendbe tették a legrövidebb idő alatt. Elkészült az Inkubátorház is, ahol már 

ha jól emlékszik 4 bérlő is van, birtokba vették a területet és a műhelyeket. Reméli, hogy ez 

tovább folytatódik. A csapadékvíz-elvezetés fejlesztésének a III. üteme is elkezdődött. A 

területét a Balassi, Dadi, Dob utcák és a környezete érinti. Örülne, ha ezt is minél előbb 

folytatnák, elkezdenék. Köszöni a hivatal dolgozóinak a segítségét, mert bármikor hozzájuk 

fordult, szívesen álltak a rendelkezésére. Mindenkinek Boldog Új Évet is Karácsonyt kíván. 

 

M i c h l  József polgármester szeretné megköszönni minden képviselőtársának az elmúlt évi 

nagyon aktív munkáját. A beszámolósorból talán azt olvashatják ki leginkább, ugyanis azt 

feltételezik néhányan, hogy a képviselőtársai csak azért jönnek, hogy megnyomják a gombot 

és szavazzanak erről vagy arról. Ezért fontosak mindig ezek a beszámolók, mert lehet látni 

mögötte a képviselőtársainak az egyéni munkáját a körzetbe, kint a terepen a tataiak között. 

Hálásan köszön nekik. Ez az esztendő is úgy telt el, hogy egyetlen képviselő-testületi ülésüket 

sem kellett azért elhalasztani, mert határozatképtelenek lettek volna. Megköszöni 

képviselőtársainak, hogy minden esetben biztosították a képviselő-testületi ülés 

határozatképességét.  

 

 

 

2. Magyary Terv 3.0 

Előadó: Michl József polgármester 

 

M i c h l  József polgármester elmondja, a 2. napirendre térnek át, amely Magyary-terv 3.0 

bemutatását jelenti. Igyekeznek ezt nagyon röviden, pörgősen, gyorsan elmondani Rigó Balázs 

alpolgármester úrral. Képviselőtársainak is újdonság lesz, amelyet most látnák, hiszen egy új 

struktúrában foglalták össze ezt a tervüket. Hálásan köszöni László Tamás úrnak is, aki jelen 

van szintén. Az első Magyary-terv kidolgozásában is részt vett László Tamás úr és mintegy 

külső szem óriási segítséget nyújtott számukra. Hétévente az ember szervezete teljesen 

kicserélődik. Azt mondják, hogy a sejtjeik hétévente teljesen megújulnak. Érdekes 

gondviselésszerűen a Magyary-tervük is így jött ki, mert 2008-ban alkották meg az elsőt, majd 

2015-ben megújították és most 2023-ban, tehát ez a ritmus nagyjából folytatódik. Így a 3.0-val  

szeretnék a tataiak számára megint összefoglalni azt, hogy merre menjenek és milyen 

javaslataik vannak. A kivetítőn látható diasorral szemlélteti az elmondottakat. Magyary 

Zoltánról nevezték el a Magyary-tervüket, ezt továbbra is fenntartják Egy idézetet olvashatnak, 

amelyben arról ír Magyary Zoltán, amely az előző Magyary-tervben is szerepel, 85 évvel ezelőtt 

fogalmazta azt meg, hogy nem lehet ad-hoc jelleggel és kapkodva a várost fejleszteni, hanem 

hosszú távú, átfogó terveket kell kidolgozni és aszerint kell menni. Ez nem azt jelenti, hogy 

néha egy-egy szituációra vagy helyzet adta kényszerállapotra nem kell gyorsan reagálniuk, 

tehát nem azt jelenti, hogy egy állandó, hosszú távú gondolkodásban vannak csak, mert vannak 

olyan helyzetek, amelyet azonnal kell megoldani. A fejlesztéseiket tekintve, amennyire lehet, 

folyamatosan előre kidolgozva és hosszútávon gondolkodva, egymáshoz kapcsolva és 

tervszerűen kell megvalósítaniuk. A következő dián azt láthatják, hogy a Magyary-terv 3.0-nál 

egy kicsit átrendezték a szerkezetet, amely azt jelenti, hogy 10 fejezetre javasolják osztani az 

új Magyary-tervüket. A 3-as fejezetnél, a Bláthy Ottó Energetikai, Zöld Átállási, Klímavédelmi 

Programot kibővítették, és új fejezetekkel jelentkezik. Ez eddig is megvolt, viszont az Öveges 

Programot egy kicsit jobban felbontották és 2 új programot hoztak létre mellette. Az egyik a 

Dornyai Béla Kulturális, Művészeti, Helyi Értékvédelmi és Közösségfejlesztési Program, a 

másik az Esterházy Miksa Sport- és Rekreációs Program. A Kiss István program a 9-es 
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sorszámmal látható. Kiss István, Magyary Zoltánnak az egyik legerősebb munkatársa volt, 

különösen itt Tatán, a tatai mintajárás programban. A közigazgatás fejlesztési, 

városüzemeltetési, információs, kommunikációs, bel- és külkapcsolatok programra bővítették 

ki a korábban csak a közigazgatással foglalkozó részét a programnak. A megvalósítás útja, 

ahogy eddig is, egy kicsit megpróbálja összefoglalni és elvekkel is segítené azt, hogyan lehet 

mindezt megoldaniuk. A következőben az elvet is szeretné elmondani, mert ez volt a szerkezeti 

javaslatuk és a szemlélet vagy szellemi megfogalmazása a magas életminőséget, minőségi 

munkahelyeket biztosító szolgáltató, térségi központként javasolják magukat meghatározni, 

hogy Tata városa egy magas életminőséget biztosító hely legyen továbbra is, minőségi 

munkahelyeket adjon és ugyanakkor pedig a térség számára egy szolgáltató központként 

szerepeljen. Ehhez egy egységes szemléletet, közösségfejlesztési feladatokat, itt különös a 

tataiságnak a megerősítését fontos végiggondolniuk és annak a lehetőségeit még tovább 

erősíteniük magukban. A felelősségvállalás, hogy nemcsak a város egészéért, az itt élőkért, az 

itt működő vállalkozásokért felelősek, - ezekért kiemelten felelősek - de a helyi és térségi épített 

és teremtett környezetért is. Robozné Schőnfeld Zsuzsanna az előbb említette a helyi értékeket. 

Ennek és az igények tisztelete a másik szempont amelyet beépítettek a javaslatba. Itt szeretné 

még azt elmondani, hogy ez egy vitaanyag, amelyet szeretnének eljutatni online mindenkihez, 

illetve valamennyi nyomtatott formát is készítenek és különböző körökben szeretnék ezt a 

tataiakkal megvitatni. Javasolja, szaladjanak végig gyorsan az egyes programokon és 

Alpolgármester úr csak címszavakban egyet-kettőt hozzátesz ezekhez. A Mikovinyi Sámuel 

Vizek, Zöldfelületek és Természetvédelmi Program a kivetítőn is látható. Megadja a szót Rigó 

Balázs alpolgármester úrnak.  

 

R i g ó  Balázs alpolgármester a legfontosabbakat emelné ki, amelyek egyrészt azok a 

projektek, amelyek számításaik szerint rövid, középtávon megvalósulhatnak és egyben az 

irányokat is jelzik. Nagyon fontos, hogy az Öreg-tó rekonstrukcióját folytatni tudják. A tó teljes 

kikotrása lenne a cél és az Által-ér meder tisztítása, illetve az Öreg-tó alvízi mederszakasz 

rekonstrukciónak a folytatása. A Fényes forrásvidék környezet- és tájvédelmi szempontú 

fejlesztése, rehabilitációja ezen a programon belül nagyon fontos. Lényeges a tatai zöldfelületek 

átfogó rekonstrukciós tervének elkészítése, kezelési terv is nyilván annak a végrehajtása. Ebben 

a programban szerepel, hogy szeretnék a továbbiakban is megőrizni a Ramsari Város címet. 

Erre vonatkozóan az idén kellett beadniuk egy megújító pályázatot a nemzetközi bizottsághoz. 

Bíznak benne, hogy pozitív visszajelzést fognak kapni és fel szeretnének készülni a Ramsari 

városok világtalálkozójának megszervezésére 2025-ben, illetve a jövő esztendőben a 

magyarországi Ramsari Vizes Élőhelyek Világnapját itt Tatán egy központi ünnepség 

keretében fogják majd ünnepelni. Rövidtávon és középtávon ezek a legfőbb elemek. Hozzá kell 

tennie, hogy ez a program maga is fajsúlyos, hiszen 55 programelemet tartalmaz a vitairatuk a 

Mikovinyi Sámuel Program keretében.  

 

M i c h l  József polgármester elmondja, a következő ilyen programjuk a Fellner Jakab 

Településfejlesztési Program. Láthatóan 12 alfejezetre osztották. Ahogy Alpolgármester úr 

említette, a Mikovinyi Sámuel Programnál, hogy 50 feletti a javasolt programelemek száma.  

Összességében több mint 500 programelemet gyűjtöttek össze a teljes Magyary-terv 9 

fejezetéhez. A Fellner Jakab Településfejlesztési Programból néhányat kiemel Rigó Balázs 

alpolgármester úr.  

 

R i g ó  Balázs alpolgármester elmondja, a program súlyát jelzi, hogy ez a legnagyobb 

elemszámmal rendelkező program. Összesen 141-et tartalmaz, amely 2 részre van bontva, 

építészeti és közlekedésfejlesztési területekre. Ezen belül a legfontosabbak az új lakásépítési 

területek előkészítése, környezetvédelmi, ökológiai és közösségszervezési szempontok alapján. 
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Nagyon lényeges a Tata Szíve programnak a folytatása. E tekintetben is tettek már lépéseket, 

készült egy megvalósíthatósági tanulmány, illetve az Innovációs és Kulturális Minisztérium 

felé is elküldtek egy olyan anyagot, illetve januárban is küldenek majd egy olyan háttér 

dokumentációt, amely megalapozhatja, hogy a 2035-ig tartó állami beruházási programba, 

tervbe be tudjon kerülni a Tata Szíve program, amely a számításaik szerint 2 ütemben 

valósulhat meg a következő időszakban. Nagyon lényeges az Angolkert rekonstrukciójának a 

folytatása. Erre is pályázatot nyújtottak be. A műromok és a Török mecset felújítása ennek a 

legfontosabb része. A Kőfaragó-ház és a Kálvária domb rekonstrukciónak befejezése, amely 

előttük áll, a belső udvar, terasz és egy szálláshely kialakítása a Kőfaragó ház közvetlen 

szomszédságában. A közlekedési részt illetően elmondja, a közeljövőben, ahogy már szó került 

róla, az Új út - Oroszlány út - Fényes fasor kereszteződésében egy körforgalom kerül 

kialakításra. Nagyon fontos kérdés a parkolási rendszernek a létrehozása, fejlesztése a városban. 

Erre vonatkozóan elkészült már egy tanulmány és ennek alapján igyekeznek ennek az alapjait 

megteremteni és majd a gyakorlatba átültetni már a következő időszakban. Szintén szóba került 

már a belső kerékpáros úthálózatnak a fejlesztése, az összeköttetés megteremtése a már külső 

létező kapcsolatok révén. Ezek voltak a legfontosabbak, de ahogy említette 141 

programelemből szemezgetett, van még bőven ezen kívül is.  

 

M i c h l  József polgármester elmondja, következik a Bláthy Ottó Energetikai, Zöld Átállási, 

Klímavédelmi Program. Emlékszik, amikor az első Magyary-tervet megfogalmazták és jöttek 

a javaslatok, nagyon sokan szükségét érezték, hogy az energetikával külön is foglalkozzanak, 

így a Bláthy Ottó köré csoportosították, ennek a nagyszerű tudósnak a neve fémjelzi a tatai 

energetikai programot. Megadja a szót Rigó Balázs alpolgármester úrnak.  

 

R i g ó  Balázs alpolgármester megjegyzi, általánosságban elmondható, indokolt volt, hogy 

külön programként is szerepeljen ne csak alprogramként, hiszen belekerült 53 programelem, 

így ez már indokolta azt, hogy külön programmá váljon. A legfontosabbak az önkormányzati 

fenntartású intézmények energiagazdálkodási adatbázisának a létrehozása. Nagyon lényeges, 

hogy folyamatosan nyomon tudják követni a fogyasztását az épületeiknek. Folyamatos mérés 

és értékelés szükséges, illetve ezek alapján további racionalizálási intézkedéseknek a 

bevezetése. Ennek mentén az önkormányzati intézmények energiatakarékossági felújításának a 

folytatása, ennek a támogatása. A közvilágításnál a LED izzócsere programnak a 

továbbfolytatása, ahol már a kétharmados arányt meghaladták, de ezt szeretnék tovább növelni. 

Jó lenne, ha a városban tovább tudnák bővíteni a távhő fogyasztók számát és ezzel 

párhuzamosan fontos a távhőrendszer további megújuló energiahordozókkal való fejlesztése, 

itt is az arányt szeretnék tovább növelni. A városban az alternatív hajtású járművek 

elterjedésének a támogatását tartják szükségesnek, töltőpontok telepítésével, töltési szolgáltatás 

lehetővé tételével és szemléletformálással, illetve a mikro mobilitási eszközök 

népszerűsítésével, amelyek rövidtávon is lehetővé teszik a közlekedést és természetesen a 

tömegközlekedés népszerűsítésével. Lényeges a hosszú távú terv elfogadása a 

szennyvízcsatorna rendszer kialakítására a város külterületi részein, különösen Újhegyben és a 

Naszályi úton. A szelektív hulladékudvar létrehozása a hulladékgazdálkodáshoz tartozó terület. 

 

M i c h l  József polgármester ismerteti, a következő tudós ember, akire nagyon büszkék a 

tataiak Öveges József. Róla nevezték el az oktatási-nevelési, család és ifjúsági programjukat, 

amelyet 4 alprogramra bontottak. A „valamilyen” barát város gondolat úgy gondolja, hogy egy 

jó jelző, mert valóban a városukat „családbarát” városként gondolják, amelybe beletartoznak a 

gyerekek és az ifjak is. Az egész kicsikre is külön szeretnének odafigyelni. Az ifjúságot már 

említette, de ezt még komolyabban kell venniük, mert nagy veszélyben vannak a fiataljaik, 

sokkal többet kell velük foglalkozniuk. Az egész életen át tartó tanulás szlogenjét már 
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megvalósították, de nem állhatnak itt meg, ennek a folytatását kell szintén megtenniük. 

Megadja a szót Rigó Balázs alpolgármester úrnak.  

 

R i g ó  Balázs alpolgármester elmondja, ahogy Polgármester úr már utalt rá történt egy 

profiltisztítás, a kulturális, sport és rekreációs jellegű feladatok kikerültek ebből a programból 

és külön programokat kaptak, de így is maradt 30 elem benne, amely igazából a korábbi 

feladatok folytatása, megerősítése. Polgármester úr említette, nagyon hangsúlyosan szeretnék a 

jövő nemzedék közösség és személyiségfejlesztését segíteni, támogatni. Gyermek- és Ifjúsági 

Önkormányzatot szeretnének létrehozni, tehát a városi diákönkormányzati rendszert kibővíteni 

és újabb lehetőséget teremteni, hogy a fiatalokat bevonják a város életébe, a döntéshozatalba 

vagy az előkészítésbe. Nagyon fontosnak tartják, hogy korai fejlesztés programjai az 

intézményeikben bölcsődében, óvodában még hangsúlyosabb szerepet kapjanak. A 

diagnosztikára és terápiára egyaránt gondolnak itt, ez feltételezi további gyógypedagógusok, 

asszisztensek alkalmazását az intézményekben. Nagyon lényeges ez abból a szempontból is, 

hogy a fiatalok személyiségfejlesztésére tudjanak hatni, hogy lehetőséget teremtsenek arra, 

hogy egy ifjúsági közösségi tér létesüljön újra a városban, ahol hasznosan tölthetik el 

szabadidejüket, megfelelő felügyelet mellett, megfelelő programokkal a számukra. Nagyon 

lényegesnek tartják, hogy megtartsák és bővítsék a felsőoktatásban résztvevők számára az 

ösztöndíjrendszerüket. Itt elsősorban egy olyan ösztöndíj létrehozására gondol, amely nem 

kifejezetten anyagi jellegű - bár most szavaztak a képviselő-testületi ülésen ezeknek az 

emeléséről, megerősítéséről -, hanem a lakhatást elősegítő, - az adott városban ahol 

továbbtanulnak, nyilván ez a fővárost jelenti - mégis a helyi munkaerő megtartására irányuló 

program. Lényeges hogy a felsőoktatás és felnőttképzési kapcsolataikat továbbfejlesszék a 

városban. Itt részint további egyetemi, főiskolai együttműködések, illetve a Mathias Corvinus 

Kollégiummal szeretnének megvalósítani egy olyan együttműködést, amely lehetővé tenné 

akár, hogy Tatán hozzanak létre egy regionális képzési központot a Piarista Rendház épületében.  

 

M i c h l  József polgármester ismerteti, az Esterházy Miksa Sport- és Rekreációs Program 

kapcsán, hogy nagyon szépen fejlődik a tatai versenysport, tömegsport és szabadidősport. 

Nagyon komolyan kell ezzel foglalkozniuk, hiszen ez is egy eszköz arra, hogy a gyerekeiket a 

kütyük mellől elvonják és egészségessé segítsék őket válni, de nemcsak őket, hanem 

természetesen a felnőtteket is. A sportban is van néhány jó javaslatuk. Megadja a szót Rigó 

Balázs alpolgármester úrnak.  

 

R i g ó  Balázs alpolgármester elmondja, részint szeretnék tovább bővíteni a kiemelten 

támogatandó sportágakat. Új sportágként akár a judo-t vonhatják be ezek közé és nyilván az 

eddigieknek a támogatását szeretnék megtartani.  

 

M i c h l  József polgármester hozzáteszi, van judo most is csak helyük nincsen.  

 

R i g ó  Balázs alpolgármester elmondja, szeretnék, ha kiemelten támogatandó lenne. A Tatai 

Atlétikai Club létesítményeinek további fejlesztésénél egy judo teremnek a kialakítása lehet a 

következő lépés. Nyilván fontos az is, hogy az iskolákban és a köztereken megfelelő 

sporteszközök és felszerelések, illetve pályák álljanak rendelkezésre. Ez a folyamat is elindult, 

és már több olyan projekt is van, amely arra irányul, hogy ez tovább tudjon folytatódni. Nemrég 

szóba került az Öreg-tó partja, vagy akár a Toldi Miklós utca. Ezeket a programokat, most így 

látják megvalósíthatónak. Hangsúlyozza, hogy csak 1 - 2 kiemelt programelemről beszélt, 

hiszen ez a program önmagában 27 elemet tartalmaz, tehát ez nem egyedüli.  

M i c h l  József polgármester elmondja, az Esterházy József Gazdaságfejlesztési Program a 

következő, amely az egész mögé odateszi a termeléssel és a munkahelyteremtéssel a város 
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megélhetésének a nagyfokú biztosítását. Ma, amikor a költségvetésről döntöttek, arról beszéltek, 

hogy a költségvetésnek a legnagyobb ereje most már a helyi adóbevételük, amely 1 Mrd Ft-tal 

több, mint amelyet az államtól remélnek költségvetési támogatásként a jövő évben. Tovább kell 

erősíteniük a tatai gazdaságot, mind az ipari fejlesztés, mind a mezőgazdaság terén. Az 

önkormányzat részvételét ebben tovább kell erősíteniük, mert van értelme annak, hogy saját 

termelővállalatot is fenntartanak, jó példa erre az Öreg-tó Halászati Kft, amelyik az idén is 

nagyon szép, pozitív eredménnyel fogja zárni az évet. Megadja a szót Rigó Balázs 

alpolgármester úrnak.  

 

R i g ó  Balázs alpolgármester elmondja, az Eszterházy József Gazdaságfejlesztési 

Programban itt is az új irányok miatt szükségesnek tartják, hogy a körkörös gazdaság 

promócióját tudják erősíteni a helyi vállalkozások körében, és hogy a képződő hulladékot 

termelési alapanyagként újrahasznosítsák, ebben nyilván akár a saját maguk által termelt 

hulladékra is gondolhatnak, de elsődlegesen az ő termelési rendszerükben lévőre. Nagyon 

lényegesnek tartják, hogy a nők munkaerő-piaci támogatását lehetővé tegyék a helyi 

vállalkozások atipikus foglalkoztatási formákkal. E tekintetben is igyekeznek együttműködést 

kialakítani. Ahogy Polgármester úr említette, az ipari parkok fejlesztése, további bővítése is 

lényeges lenne, hiszen ez biztosítja a városnak az iparűzési adóbevételeket, amelyek gerincét 

alkotják a költségvetés bevételi oldalának. Fontos még a turizmusfejlesztés irányaira 

vonatkozóan, egyrészről abból adódóan, hogy most már a címét megvédő 2 Michelin csillagos 

étterem van az országban egyedüliként vidéken. Minden bizonnyal a tatai gasztronómiára 

abszolút építhetnek, ha turizmusfejlesztésről van szó. Nagyon lényeges, hogy a 

szállásszolgáltatás és vendéglátás minőségi fejlesztése folytatódjon a továbbiakban, hogy a 

tömegturizmus káros hatásait enyhíteni tudják a városban és lehetőség szerint arra törekedjenek, 

hogy az idelátogatók a városban töltött időtartamot növeljék és az egész éves látogatottságot el 

tudják érni, tehát a szezonokat lehetőség szerint minél jobban ki tudják tágítani és ne csak a 

nyári főszezon, esetleg annak kapcsolódó tavaszi-őszi részei legyenek, hanem a teljes évben 

tudjanak olyan szolgáltatásokat, programkínálatot biztosítani, amely az egész évben lehetővé 

teszi az ide látogatást. Újdonság lehet a kreatív ipar lehetőségeinek a megteremtése, illetve 

támogatása a városban. Erre szolgálnak például az inkubációs terek vagy éppen a Magyary 

Zoltán Tudásközpontban a „coworking” tér létesítése és egyáltalán a tudásközpont, mint 

gondolat és iránynak a kidolgozása is. A kreatív gazdaság az a terület, ahol leginkább a szellemi 

hozzáadott érték a lényeges, ezek tehát viszonylag kis anyagigénnyel bíró területek a 

gazdaságban. A zene, média, előadóművészet, festészet, szobrászat, alkalmazott grafika, egyedi 

nyomdai termékek, vagy például szoftverfejlesztés ezek a területek, amelyek ide tartoznak. Itt 

Tatán ehhez megfelelő alappal rendelkeznek, mert a legutóbbi 2022-es népszámlálás adatai 

alapján is jóval az országos átlag felett van például a felsőfokú végzettséggel rendelkezők 

aránya, vagy éppen a magas hozzáadott értékkel, magas presztízzsel bíró munkahelyeken 

dolgozóknak az aránya. Jó alapuk van, tovább kell ezen az úton menni is lehetőséget teremteni, 

hogy ez kibontakozhasson minél inkább helyben, helyi szinten. 

 

M i c h l  József polgármester ismerteti, a Giesswein Sándor Szolidaritási, Egészségügyi és 

Szociális Program névadójának éppen ebben az esztendőben van a halálának a 100 éves 

évfordulója. Giesswein Sándor egy fantasztikus pap és politikus volt, aki az országgyűlésben 

Mosonmagyaróvárt képviselte, de az egész ország számára nagyon komoly döntésekhez 

segítette a mindenkori, az ő munkássága idejében lévő Országgyűlést. Róla nevezték el a 

szolidaritási, egészségügyi és szociális programjukat. Itt is vannak új feladatok. Korábban nem 

mondta, hogy mindazokat a feladatokat kihagyták, amelyek már megvalósultak, tehát amelyet 

2015-ben, vagy előtte 2008-ban kitűztek és megvalósult, azokat kivették a programból. Több 

mint 120 olyan program van, amelyet az elmúlt 12 év alatt megvalósítottak. Megadja a szót 
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Rigó Balázs alpolgármester úrnak.  

  

R i g ó  Balázs alpolgármester ismerteti, itt 39 programelem van és ez 2 részre tagolódik, 

amelyet jeleznek a színek változásai. A kivetítőn látható első 4 gyakorlatilag az egészségügyi 

program, a második 3 a szociális program. Az egészségügyi ellátással kapcsolatban kiemeli a 

felnőtt háziorvosi praxisoknak az áthelyezését a Komáromi utcába. Ezen belül még a fogászati 

praxisoknak az elhelyezését is szeretnék itt biztosítani. Ez lehetővé tenné azt is, hogy 

praxisközösséget hozzanak létre a háziorvosaik. Ezzel párhuzamosan a jövőben jó lenne 

Tóvárosban ennek a párját elkészíteni, tehát ott is egy új egészségügyi alapellátó központot 

létrehozni. Egy nagyon lényeges kérdés, hogy a Szent Erzsébet Kórház kiürülő épületrészével 

mi történjen. Ebben a tekintetben is vannak elképzeléseik, terveik. Itt szeretnének egy hospice 

szolgálatot, szolgáltatást megteremteni a térségben, a kistérségben élők számára. A Máltai 

Szeretetszolgálattal kezdeményeztek ez ügyben már tárgyalásokat, nekik van már ilyen 

programjuk az országban, tehát gyakorlatuk van ezen a területen. Nagyon lényegesnek tartják, 

hogy szűrési, megelőzési programot indítsanak a teljes lakosságra kiterjedően. Ezt az 

Egészségügyi Alapellátó intézményen belül szeretnék megvalósítani, amely jelentősen kiürült, 

sok feladat elkerült az intézménytől, így ez lehetne egy új feladatkör a számára, hogy ebben a 

tekintetben szervező, koordináló, kezdeményező feladatokat lásson el ezen a területen. A 

szociális területet illetően elmondja, szeretnék tovább erősíteni a szociális alapellátást. Az 

elmúlt időszakban a krízishelyzetek rámutattak arra, hogy ezekre igen nagy szükség van, 

ugyanakkor nagyon lényeges, hogy az itt dolgozó munkatársaiknak a folyamatos fejlődését, 

illetve lelki újratöltődését is tudják támogatni, hiszen egy nagyon megterhelő munka, amelyet 

végeznek, ezért a folyamatos szakmai képzés és a szupervízió lehetőségét szeretnék a számukra 

biztosítani. Egy újabb pályázat keretében erre is fognak a számukra is lehetőséget adni.  

 

M i c h l  József polgármester elmondja, a programsorban az utolsó a Kiss István 

Közigazgatás-fejlesztési, Városüzemeltetési, Információs és Kommunikációs Bel- és 

Külkapcsolatok Program. Kicsit komplikáltnak tűnik a cím, de mindent ide sűrítettek, amely 

valóban közvetlenül az önkormányzat ilyen jellegű feladatokhoz hozzákapcsolható. Magyary 

Zoltán kiváló munkatársának a neve talán jól fémjelzi ezt a komplikált és összetett feladatkört. 

A Magyary Zoltán Népfőiskolai társasággal nagyon szoros a kapcsolata a városnak, így Kiss 

István méltatását és közösen szokták megtennie. Megköszöni a jelenlévő Borsó Tibor elnök 

úrnak az együttműködést és számítanak a Népfőiskolára a vita során is. Örömmel veszik ott is 

a találkozásokat. Megadja a szót Rigó Balázs alpolgármester úrnak.  

 

R i g ó  Balázs alpolgármester ismerteti, a Kiss István program részint az ügyfélbarát 

önkormányzatnak a fejlesztési irányait tartalmazza. Összességében ez a program 49 

intézkedéselemet tartalmaz, tehát ez is meglehetősen gazdag. Szeretnék tovább fejleszteni a 

digitalizációt, az online ügyintézés lehetőségét. Erre is volt már precedens, amikor a 

koronavírus járvány ezt indokolttá tette. A papírmentes ügyintézést szeretnék tovább erősíteni 

a Tatai Közös Önkormányzati Hivatalban, illetve örülnek annak, hogy most már több mint 1000 

letöltésnél jár a tatai CityApp városi applikáció. Ezt még inkább szeretnék népszerűsíteni és 

elterjeszteni. Különösen a bejelentő funkciót emelné ki, a továbbiakban ezt is szeretnék bővíteni. 

A parkolási rendszer kialakításával párhuzamosan majd a parkolást is ezen keresztül kellene 

intézni. Természetesen a városi honlap további fejlesztésével is foglalkozniuk kell, hiszen ez 

egy folyamatosan megújuló terület. Szerepel még ebben a programban új elemként a közművek 

fejlesztése, a vízellátás-csatornázás, csapadékvíz-elvezetés, elektromos és távhőellátás. Itt 

kiemelné a vízmegtartás lehetőségeinek a minél szélesebb körű kiaknázását, hogy lehetőség 

szerint helyben tudják tartani az itt lehulló csapadékot és elősegítsék ezzel a beszivárgás 

növekedését. Lényeges az „okos város” koncepció, bár itt hozzá kell tennie, hogy az egész 
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Magyary-tervet át kell hogy szője ez a megközelítés, tehát ahol lehet, amely területeken csak 

lehet a digitalizációt előtérbe kell állítani és minél inkább erre törekedni. Ezt úgy is mondhatja, 

hogy ez egy horizontális jellegű elem, amely az összes programot, az összes alprogramot át kell 

hogy szője. Arra fognak törekedni, hogy ezt feltűntessék mindig az adott helyen, ahol van ilyen. 

A városüzemeltetés digitalizációja és fokozottabb gépesítése is szükséges a további hatékony 

működéshez. A kommunikációs területen, illetve a városi fórum, társadalmi fórumrendszeren 

belül a további városi közösségi médiafelületeknek a fejlesztését, létrehozását emelné ki. Úgy 

gondolja, hogy nem megkerülhető, hogy azokra a felületekre, platformokra is eljussanak, 

amelyeket akár a fiatalabb korosztályok használnak, illetve, hogy a Youtube-on is minél 

hangsúlyosabb legyen a megjelenésük. Örülne neki, ha a közeljövőben már az applikáció 

lehetővé tenné, akár a célzott közvélemény-kutatásoknak az elvégzését. Nyilván ehhez megint 

csak a regisztráció és letöltés szükséges az applikáción belül, tehát azok tudnak részt venni 

ilyenben, akik a telefonjaikra letöltik az alkalmazást és regisztrálnak rajta.  

 

M i c h l  József polgármester elmondja, az utolsó a megvalósítás útja. Ide egy idézetet írtak 

fel Öveges Józseftől: „ami ma lehetetlen, az holnap megvalósulhat”. Talán sokszor valóban 

ezzel fejezték ki aggodalmukat, kritikájukat a programjuk, a Magyary-terv iránt, hogy tele van 

olyannal, amiből úgyse lesz soha semmi. Nagyon sok mindenről az elmúlt évek bebizonyították, 

hogy még akár a lehetetlen is megvalósulhat, lehet hogy nem aznap, hanem csak másnap, de 

akár a lehetetlenre is sor kerülhet. 4 olyan dolgot soroltak itt fel, amely nem sorrend, csak 4 

pontba szedték azt, hogy milyen módon lehetséges a megvalósítást megtenniük. Azt a 

gondolatot szeretné megerősíteni, mert azt szeretnék, hogy a Magyary-terv mindenkié legyen 

továbbra is. Annak idején, amikor ezt először megfogalmazták, akkor úgy vezette fel, hogy az, 

hogy mit kell csinálni, abban legyenek egységesek és döntsék el közösen, de azt, hogyan nézzen 

ki, vagy milyen színű legyen, azon már lehet vitatkozni, meg lehet sokféle módon látni a világot. 

Jelkép, kép természetesen, amelyet most mond. Nagy örömmel venné, ha sokan szólnának 

hozzá és sokan véleményeznék, tennének hozzá építő javaslatot vagy kritikát is akár. Azzal 

nem tudnak mire menni, ha csak minősítéseket kapnak hozzá, az nem előrevivő gondolat. Az 

viszont, hogy hogyan fogalmazzák meg, vagy mit fogalmazzanak még bele, mi az, ami szerinte 

még Tatának fontos, arra mindenképpen szükség van. Egyébként ezen belül is van 

tizenegynéhány pont. Megadja a szót Rigó Balázs alpolgármester úrnak. 

 

R i g ó  Balázs alpolgármester egy lezáró gondolatot szeretne elmondani, mert Polgármester 

úr említette a közelgő önkormányzati választásokat és attól is elvonatkoztatva azért, hogy miért 

indokolt, hogy 2024-ben készül el véglegesen egy ilyen program. Éppen jövőre lesz 100 éve, 

hogy kiadták azt a belügyminiszteri rendeletet, amely megalapozta Tata és Tóváros egyesülését. 

Az első Magyary-terv 2008-ban jelent meg, akkor az 1938-as egyesülés évfordulójára. Jövőre 

lesz 95 éve, hogy létrejött Tata és Tóváros első közös Városfejlesztési Bizottsága és 85 éve, 

amikor megjelent az a belügyminiszteri rendelet, amely elrendelte, hogy az egyesítés után 

ideiglenesen még megtartott Tata-Tóváros településnév helyett a Tata nevet használják. Ha ez 

még mind nem lenne elég, jövőre ugyancsak évfordulója lesz annak, hogy megjelent Magyary 

Zoltán és Kiss István közös munkája a „közigazgatás és az emberek” című kötet 85 évvel ezelőtt, 

amelyben tudományos alapokon nyugvó kutatás alapján bemutatták a tatai járást, mint 

mintajárást és ahogy Polgármester úr utalt rá Navracsics Tibor miniszter úr azt helyezte 

kilátásba, hogy ő ezt az irányt szeretné tovább folytatni, tehát a járásoknak és a 

járásközpontoknak kiemelt szerepet szán a vidék és területfejlesztésben. Azt gondolja, hogy 

jövőre több ilyen évforduló, jeles évforduló is lesz, amelyre asszociálhatnak a Magyary-terv 

megjelenése kapcsán túl azon, hogy 1954-ben, vagyis éppen jövőre lesz 70 éve, hogy 

hivatalosan is várossá nyilvánították Tatát. Ez gyakorlatilag lezárta az egyébként most jövőre 

100 évvel korábban elindult folyamatot.  
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M i c h l  József polgármester megköszöni a megtisztelő figyelmet a Magyary-terv 

bemutatásához, beharangozásához. Igyekeztek az időt tartani és röviden megfogalmazni, mert 

ez ennél egy sokkal hosszabb és ahogy mondták több mint 500 alprogramot tartalmazó 

dokumentum, amelyet nagy szeretettel ajánl mindenki figyelmébe. Az ünnepeket követően 

hamarosan megtalálható lesz a városi honlapon. Reméli, hogy a 2024. januári képviselő-

testületi ülésen is megvitatják a vitaanyagot, hiszen mindenképpen számít az elsők között a 

képviselő-testület véleményére. Reméli, hogy az év során a Magyary-tervet, mint a vitairat 

következményét a képviselő-testületi vitát követően el tudják fogadni és kiadni. 

 

 

 

3. Lakossági kérdések, javaslatok 

 

M i c h l  József polgármester javaslata az, mivel sokan írtak levelet, sok kérdés van itt előtte, 

de megtisztelve azokat, akik személyesen eljöttek szeretne lehetőséget biztosítani számukra, 

hogy személyesen tegyenek föl kérdést vagy mondják el javaslatukat, véleményüket. A 

jelenlevőket szeretné megkérdezni, hogy van-e valaki, aki szeretne kérdezni vagy véleményt 

mondani. 

Az a kérése mindenkihez, hogy a mikrofonhoz üljön, és azt követően megadja a szót a 

kérdezőnek. 

 

K i s s  József tatai lakos elmondja, hogy a következő közérdekű észrevételeket szeretné 

megosztani. A tataiak nagy örömére megépült a várva várt piac, ami nagyon sok ember számára 

egy kulturált lehetőséget biztosít a vásárlásra. A két áruház között lévő úton kihelyeztek 

megállni tilos táblát, most a személygépkocsi tulajdonosok gyakorlatilag a drága pénzért 

kialakított környezetet nem tekintik figyelembe és a fűre felmennek gépkocsival. Meg lehet 

nézni, hogy most, hogy átázott a fű, milyen siralmas állapotban van az a környezet. Javasolja, 

mert általában nagyon sok esetben az autósoknál a szép szó nem használ, ki kell a közterület-

felügyelőt rendelni, ki kell tenni az ilyen autókra kis csekket, esetleg kerékbilincset és 

valószínű, hogy ez a fajta dolog megszűnik. Véleménye szerint előbb-utóbb, ha ebben nem 

történik változás, az a környék elég siralmas állapotba fog kerülni.  

A következő észrevétele - a Vöröskereszttel korábban csak olyan kapcsolata volt, hogy vért 

adott -, most volt egy olyan kapcsolata, hogy el kellett mennie az irodába, belépett az iroda 

előterében lévő udvara, ami egyúttal a hajléktalanszállónak is az udvarra, azt kell, hogy mondja, 

egyszerűen siralmas állapotokat talált. Az az udvar most jelen pillanatban úgy néz ki, mint 

amikor lomtalanítás van és mondjuk a Mikovényi utcán ki van téve minden. Úgy véli, hogy 

gyakorlatilag ott nem egy pillanatnyilag, egy-két hónapja kitett lom, nem használt egyéb 

bútordarab van, hanem több éve ott hányódnak olyan dolgok, aminek úgy érzi, hogy méltatlan 

mind a Vöröskereszt bejáratához, mind pedig a szállónak a környezetébe. Véleménye szerint 

nem pénzkérdés annak a rendbetétele, mert ugye ide jöhet leszámítva a város szervezett 

lomtalanítást és így gyakorlatilag ez a fajta dolog addig megoldódott most ugye most már 

központosítva van, de biztos van már olyan lehetőség, hogy ezt megszüntessék. Egyrészt a 

hajléktalanoknak is egyébként egy kis szépségérzet kialakításában biztos van lehetőség, a másik 

dolog meg, hogy aki esetleg ügyet szeretne intézni a Vöröskeresztnél -, ami azt gondolja, hogy 

egy nagy tradícióval rendelkező szervezet- méltatlan, hogy ilyen bejáratot lát. 

A harmadik, amit meg szeretne említeni, az új hulladékgazdálkodási törvény keretében ugye 

gyakorlatilag a várostól „elvették” a hulladék nem havi, hanem évenkénti összegyűjtését. Ez 

résszint logikus, amiben nagyon-nagy problémát lát, és több kollegájával és volt munkatársával 

beszélgetett, hogy gyakorlatilag az elektronikus és a veszélyes hulladéknak a kezelése az ugye 



31 

elvileg megoldott, hogy át viszi Tatabányára, de kíváncsi lenne, hogy az itt jelenlévők közül is 

ki az, akinek összejön 2-3 festékes doboza egy családi háznál, meg esetleg 4 darab vegyipari 

flakon, amiben permetezőszer van, hogy azt el fogja vinni Tatabányára. A nagyon tudatos 

emberek elviszik, a kevésbé tudatosak bedobják a kukába, vagyis ami korábban itt nagyon jól 

meg volt oldva és azt lehet mondani, hogy nagyon sokan elvitték a két kijelölt pontra a veszélyes 

hulladékot, most ezek a hulladékok bekerülnek a kommunális hulladékba. Azt kell, hogy 

mondja, nemhogy előre mennek ebben a tekintetben, inkább visszalépés van. Valamilyen úton-

módon látja, hogy a Magyary tervben is foglalkoznak ezzel a fajta dologgal, de valamilyen 

módon meg kellene oldani, hogy évi egy alkalommal a törvény szerinti hulladékbegyűjtő, aki 

ezt a tevékenységet folytatja, hogy Tatán két ponton összegyűjtse a hulladékot, és ne kerüljön 

a hulladék a kommunális hulladékkal a szemétbe. 

 

M i c h l  József polgármester megköszöni a felvetéseket és jelzi, hogy válaszol, reagál 

mindegyikre. Elmondja, hogy a piaci útnál tapasztalják ezt a fajta használatot. Hála Istennek, 

hogy ilyen nagyon népszerű lett a tatai piac. Valószínűleg most januárban visszább esik majd a 

forgalom egy darabig, de aztán jön a tavasz, akkor újra ugyanez a helyzet áll elő. Vizsgáljuk 

annak lehetőségét, hogy hogyan lehet még szigorúbban ott a zöldfelületet védeni és a 

biztonságot garantálni. Köszöni a megerősítést.  

A hajléktalan szálló udvarának rendbetételét meg fogják csinálni. Elmondja, hogy néhány 

hónappal ezelőtt járt ott utoljára. Köszöni az észrevételt.  

A harmadik, pedig a hulladékudvar tekintetében az a jó híre van, hogy ha minden igaz, akkor 

az első tízben benne van Tata, ami azt jelenti, hogy a MOHU fogja megépíteni a tatai 

hulladékudvart, tehát a mostani új fejlesztéseknél az első tízben Tata benne van. Készen vannak 

a terveik, bár ezt át kell nekik tervezni, mert a MOHU egy egységes rendszert építene ki az 

egész országban, ahol lesz elektronikus és veszélyes hulladék lerakó lehetőség is. Tehát ez 

hamarosan megoldódik. Addig valóban csak ezt tudja kérni, hogy menjenek át és vigyék át 

Tatabányára. Néhány flakont is fogadnak, tehát nincs azzal semmi gond, és hát aránylag könnyű 

elérni azokat a pontokat, hiszen hogy ha valaki Tatabányára megy, és mondjuk a Környei út 

felől az Ipari Parkon megy át, akkor pont oda lyukad ki a hulladékudvarhoz. Most az év végén 

csináltak egy külön hónapot, amikor lehetőség volt itt Tatán is még leadni, a Városgazda 

telephelyén bérelt helyet magának a MOHU. Megvizsgálják azért azt a lehetőséget is, hogy 

tudnak-e esetleg tavasszal egy rendkívüli begyűjtést az elektronikus és a veszélyes hulladékra 

szervezni velük, tehát a MOHU-val. Köszönöm a fölvetést.  

Tisztelettel kérdezi ki az, aki kérdezne még.  

 

B e s z e d a  Hajnalka tatai lakos két fontos témát szeretne, - mert nem szeretné, ha szétfolyna 

az ideje- legelsősorban is a képviselők beszámolóiból nem hallott arról, hogy globálisan a város 

egészét érintő témák foglalkoztatnák, hanem a saját képviselői körzetüknek a problémái. 

Márpedig ha a képviselőknek nincsen önálló elképzelésünk arról, hogy a saját városokkal mit 

szeretnének, akkor ezt ki is fog esni a látóterükből, átengedik a vezetésnek, hogy majd 

dolgozzák ki és aztán valamilyen véleményt alkotnak róla. Úgy gondolja, hogy a egy 

önkormányzat legmeghatározóbb és legfontosabb éves tevékenysége a költségvetés elfogadása. 

A költségvetés határozza meg azt, hogy milyen bevételekkel számolhat az önkormányzat és 

milyen feladatai vannak, amiket el kell látni a kötelező feladatok és ezen túlmenően vannak az 

önként vállalt feladatok. Szomorúan látja és ez nem az első alkalom, amikor szomorúan látja, 

hogy az önkormányzat költségvetési tervezetében a 2024-es évre igen meghatározó, tekintélyes 

több mint egymilliárd-kilencszázmillió forintos vagyonértékesítés van. Hasonló volt az előző 

évi vagyonértékesítés is tervezetben. Ebből két-háromszázmillió forintnyi tényleges 

vagyonértékesítés történt. Feltehetőleg az egész mögött az van, hogy törvény szerint mínuszos 

költségvetést nem lehet elfogadni, tehát olyan költségvetést, ami nem 0-ra megy ki, azt a 
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törvény szerint nem lehet elfogadni, valamivel ki kell tölteni. Mivel a hitelfelvétel az 

kormányzati engedélyhez kötött, ezért egy önkormányzat nem saját maga dönti el, hogy hitellel 

egészíti ki a forrásait. Itt marad a vagyonértékesítés. Na, most a vagyonértékesítés az 

előterjesztés szerint telkek és földterületek eladása. Egyébként a férje Kátai Péter, minden 

testületi ülés napirendjét feldolgozza és felkerül az internetre azért, hogy a város minden 

polgára számára érthető legyen, mert itt a szakszövegek általában a választópolgár számára nem 

eléggé érthetőek, erről mindenki tájékozódhat.  A problémája az, hogy - egy olyan kerületben 

volt önkormányzati képviselő és alpolgármester, amely Budapest legszegényebb kerülete volt, 

gyakorlatilag nem volt vagyona a kerületnek, mert a két tsz elvitte az összes földet, aztán maradt 

2 üzem azoknak a privatizációja után kaptak valamilyen aprópénzt, de nem voltak közműveik 

és akkor azt mondták, és ez volt a képviselő-testület egyöntetű megállapítása, hogy a családi 

ezüstöt azt nem adják el, nem pocsékolják el, ami a családi ezüst, tehát a vagyon, amit tovább 

örökítenek az utódainkra, az csak fejlesztésre használható, mert akkor őrződik meg a vagyon, 

ha felértékelődik maga a terület-, tehát olyan jellegű fejlesztéseket és ezek a férje 

feldolgozásaiból valók, mert ő csinálja - olyan fejlesztéseket nem tapasztal a város terveiben, 

amik az egész város érdekeit szolgálnák. Azért sem, mert ha Ön népszavazást írna ki, akkor a 

tataiak azt válaszolnák, hogy „köszönjük szépen, elég nagy a városunk” elegen lakunk benne. 

Nem is tudja, kinek épül annyi lakás, miközben csökken a népszámlálás szerint Tata lakossága. 

Tehát lehet, hogy üzleti célú, de akkor kik laknak benne. Százszámra épültek az elmúlt években. 

Megépült a Forrás lakópark, a Fényes úton megépültek, most Kertvárosban épül, a Naplókert 

utca környékén épül egy alacsony építésű. Na, most sajnos befejeződött az ideje, de még 

valamit szeretne, azt mondta Polgármester úr, hogy még egyszer 5 percben hozzászólhat, a 

másik fontos témáját akkor fogja felvetni. Köszöni, hogy meghallgatták. Minden tatainak 

üdvözletét küldi, mindenkinek boldog karácsonyt kíván és boldog, nyugodt újévet. 

 

M i c h l  József polgármester megjegyzi, hogy mindig nagyon kedves témákat vet föl, 

megköszöni ezeket. Kéri, hogy képviselőtársait hadd mentse ki azzal, hogy valószínűleg akkor 

félreértette a mai alkalomnak a tartalmi részét. Minden esztendőben képviselőtársai 

beszámolnak így külön is az egyéni munkájukról. Egész esztendőben minden hónapban a 

képviselő-testület ülésén a napirendek megtárgyalásakor lehet látni, hogy ők egyébként a város 

egészét érintő kérdésekben milyen véleményen vannak, mert vagy támogatják, vagy nem 

támogatják, hozzászólnak, kiegészítik, tesznek hozzá javaslatot. Amit nem lát azok a bizottsági 

ülések. Megjegyzi, hogy még nem látta bizottsági ülésen. Elmondja, hogy nyitottak azok is. Azt 

nem tudják televízión közvetíteni, de szeretettel hívja meg, jöjjön el egy bizottsági ülésre és 

akkor hallhatja, hogy ott milyen véleményük van, itt a testületben már nem kell, még egyszer 

elmondják, mert ott ki vitatkozták magukat, átbeszélték. Van egy még ezt megelőző alkalom, 

oda nem hívja meg, a FIDESZ-KDNP képviselői tartanak frakcióülést. A másik oldal is tart 

frakcióülést. A frakcióülésen maguk között is megbeszélik, kivitatkozzák, megvitatják, hogy 

ez így jó, úgy jó, amúgy jó, van, amit visszavon, van, amit újat hoz be, valamit a képviselőtársai 

találnak ki, tehát ez a munkafolyamat. Ön is volt képviselő, alpolgármester, tudja, hogy ezek a 

grádicsok vannak, ezek a fórumok vannak. Azt szokta mondani, hogy talán a legfontosabb a 

tataiak számára magának a döntésnek a megszületése, mert az nyilvános, az mindenkire 

tartozik. Az hogy hogy születik meg a döntés az pedig azokra tartozik, akiknek ez a feladatuk, 

vagyis a képviselőknek. Úgyhogy kéri az elnézését és a képviselőtársai felé való felmentést a 

tekintetben, hogy az egész város ügyeivel nem foglalkoznak, nagyon-nagyon is foglalkoznak 

vele. 

A költségvetésről, amit mondott két dolgot muszáj kiigazítania. Az egyik nem is kiigazítás, 

hanem azt kell, hogy mondja, hogy abszolút egyetért, ahányszor hallhatta polgármesterként a 

vagyonértékesítésről beszélni, mindig ugyanezt mondta, az a fejlesztésekre megy, 

befektetésekre. Nem fizetnek belőle villanyszámlát, nem fizetnek belőle bért, hanem valami 
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újat hoznak létre belőle. Ha megnézi azt is a költségvetési beszámolókban, hogy visszamenőleg 

melyik évben milyen módon nőtt Tata város vagyona, akkor azt látja, hogy minden esztendőben 

nőtt, tehát egy nagy hazugság az, hogy Tata feléli a vagyonát. Ez nem igaz, hiszen folyamatosan 

nő Tata Város vagyonállománya az ingatlan vagyonuk folyamatosan nő. Az értéke, 

természetesen az éppen aktuális gazdasági helyzettől függően, az is nő. Hitelt nem lehet 

működésre fölvenni, a törvény tiltja, tehát erről nincs is szó. Egyébként Tata városának most 

összesen 340 millió forintnyi hitelállománya van. Szerinte sok település örülne, ha csak ennyi 

tartozása lenne. Már csak ennyi van, és még 2 évig van fizetnivalónk.  

A lakosságra vonatkozóan és lakásállományra vonatkozóan elmondja, hogy Tata lakossága 252 

fővel csökkent most az elmúlt esztendőkben. Tehát nincs ilyen veszély, hogy idejönnek az 

idegenek és letaposnak itt mindent. Úgy halkan jegyzi csak meg, hogy Budapestről költöztek 

ők is ide, ha jól tudja. Megkérdezi, hogy „Most akkor mások nem jöhetnek? Önök jöhettek még, 

a többiek meg már nem jöhetnek?”. Jó szívvel fogadnak minden dolgos, becsületes, tisztességes 

magyar embert, aki Tatára szeretne költözni. Sőt mond egy példát, Finnországból költözött egy 

házaspár ide Tatára. Nagyon szeretik a városukat, a finn hungarológiai kutató közösségnek az 

egyik egyetemen tagja az úriember, aki Tatára költözött a magyar feleségével, eddig mindig 

Neszmélyen nyaraltak és nagyon megszerették Tatát és ideköltöztek. Nagy szeretettel látják 

őket. Szerinte jó, hogy idejöttek ők is és itt vannak velük, tehát ezt nem érzem problémának. 

2011 óta összesen 647 darab új lakásra adtak lakhatási engedélyt. Ennyi új lakás épült Tatán. 

Ezt inkább kevésnek tartja. Azt szeretné, hogy egy kicsit nagyobb ütemben épüljenek új 

lakások. Egy dologban nagyon egyetértenek, nem mindegy, hogy hol és az sem mindegy hogy 

milyen lakások épülnek. Ahogy hallhatta Rigó Balázs alpolgármester úr a gazdasági 

programnál emlegette is, a lakásépítési témát nagyon fontosnak tartják, és itt kapcsolódok 

vissza a vagyonértékesítéshez. A Fényes fasoron van az önkormányzatnak egy elég nagy 

ingatlana, - egyébként ez az ingatlan nem az ő idejében, hanem még Gerébi Ákos képviselőék 

idejében, tehát jóval korábban került lakóterületre kijelölésre, tehát a HÉSZ mindenkor 

lakóterületként kezelte azt a területet - azt gondolja, fontos is lenne ezt végig gondolniuk, hogy 

ott például milyen módon lehetne lakásokat építeni és a tataiak számára újabb lakás 

lehetőségeket biztosítani azzal együtt, hogy szigorították a helyi építési szabályzatot, a jövőben 

a nagy udvaros, régi városközponti helyeken megtiltották, kettő lakás lehet egy helyrajzi 

számon. Azt gondolja, hogy ebben megint találkozott a gondolatuk.  

Azt pedig hálásan köszöni, hogy a kedves férje segít abban, hogy a tataiak minél jobban 

megismerjék a város előterjesztéseit. Véleménye szerint hasznos dolog az, hogy ha valaki ezt 

földolgozza, ki teszi a Facebook-ra. Most itt megnézte, túl nagy népszerűsége nincs az oldalnak, 

december 5-én tették ki az utolsót és azóta eltelt két hét és két egész lájkot kapott. Jobbulást 

kíván a férjének és áldott, szép karácsonyt kívánnak gyógyuljon meg, mert szeretne vele még 

sokat vitatkozni, mert jó beszélgetőpartner. 

Megkérdezi, hogy van-e még valaki, aki kérdezni szeretne.  

 

V ö r ö s  Vince tatai lakos megköszöni a szót és elmondja, hogy írásban is megfogalmazta 

polgármester úr felé a javaslatait és mindjárt azzal is kezdené, és ha megengedik, akkor nagyon 

gyorsan fel is olvassa ezeket.  

1. A képviselő-testület vegye napirendre és mielőbb hozzon rendeletet a lakóövezeten belüli 

vendéglátóegységek működésére vonatkozóan különös tekintettel 22 óra utáni nyilván nyitva 

tartást követően 

2. Korlátozza a fenti egységek zeneszolgáltatásának időpontját. 

3. Szervezze meg ezen egységek szabályszerű működésének ellenőrzését saját hatáskörén 

belül. 

4. Vegye fel a kapcsolatot a városi rendőrséggel és kérjen szigorúbb ellenőrzéseket az 

zajhatások visszaszorítása kapcsán.  
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Hogy ezt miért mondja el, mint általában úgy érzi, hogy a városnak több pontján is fennáll ez a 

probléma. A saját problémája az, hogy a Malom út elején lakik és a közvetlen szomszédjában 

Vár-Lak Café&Bisztro működik, véleménye szerint 3 éve már szabálytalanul. Ez a Vágó út 2. 

alatt működő bisztró egy műemléki jellegű környezetben, a hálószoba ablakaitól mindössze 5 

méterre és 22 órát követően is fogad vendégeket jóval nagyobb létszámban, mint amire 

engedélye van - tudomásom szerint 9 főre- itt helyenként 30-40-50-80 ember mulat az 

országosan szabályozott 40 decibelt meghaladó hangerővel és zenével. 22 óra utáni adatnak 

kellene, hogy legyen. Számukra elviselhetetlenek ezek a zajhatások. A hét minden napján 

nyitva van. Elvileg ilyenkor télen kevésbé. De hogy a vasárnapi napot, hogy konkrétan mondja 

22 30-kor még egy rádiót meg TV-t kellett bekapcsolni azért, hogy egyáltalán valahogy a 

lakáson belül szobán belül is valahogy el tudjon aludni. Különösen nyári időszakban működik 

ez a bisztró, amikor kiülnek a vendégek és hát mulatnak. Nyilván ami javaslatot tett, neki 

alapvetően ugye már az is elfogadhatatlan volt, hogy egyáltalán egy ilyen műemléki és egy 

ilyen lakóövezetbe egy egyszerű bejelentési kötelezettség alapján bárki nyithat egy kocsmát. 

Tudomása szerint jelenleg ez van, tehát itt senki nem kérdezi meg a lakókat és senki nem 

kérdezte meg a jegyzőt, hanem egyszerűen bejelenti, hogy ő este 23 óráig vagy akár éjjel 3 

óráig akar nyitva tartani és senki nem ellenőrzi azt, hogy ezt a 40 decibelt hogyan tartja be, 

vagy hány vendéget üzemeltet vagy hány vendéget fogad. Úgy gondolja, hogy erre kellene a 

városnak egy komoly rendeletet hozni, és hát nyilván ez a város egyéb pontjain is lehetséges, 

de most különösen a lakóövezeteket mondja, ahol például náluk speciel 50%-os beépítettség 

van, tehát viszonylag nagyon szűken vannak egymáshoz a telkek, a lakások, és mint ahogyan 

említette itt adott esetben a hálószobájuktól 5 méterre folyik az esti szórakozás. Ezért is tette 

ezt a 4 javaslatot és írásban ezt benyújtotta polgármester úr felé, reméli, hogy a testület előbb-

utóbb erre hoz egy olyan határozatot, ami többüknek a megelégedésére szolgál. 

 

M i c h l  József polgármester megköszöni a felvetést és tájékoztatást ad arról, hogy elkészült 

a tervezetük. Ahogyan már korábban is adtak erről tájékoztatást készül egy zajrendelet, ami a 

nyitva tartást is szabályozza és a használható eszközöket és azoknak a módját. Ezt a tervezetet 

elkészítette a hivatal, vezetői értekezleten már meg is vitatták, hamarosan bekerül a képviselő-

testület elé, de azt gondolja, hogy jó alkalom most akár a felvetése alapján is, hogy ezt a 

tervezetet már tervezetként is megismertessük a tataiakkal és megkérjük őket, hogy szóljanak 

hozzá. Véleménye szerinte ennek lesz nagyobb népszerűsége és egész biztos, hogy nagyon 

sokan fogják ezt támogatni. Abszolút egyetértenek ezzel a kéréssel és javaslattal is, mert ez 

megengedhetetlen valóban, hogy ilyen környezetben azon keretek között van csak lehetőség 

használnia erre a célra egy ingatlant, hogy a többieket, a környezetben lakókat, a közvetlen 

szomszédokat ez nem zavarja. Köszöni szépen újra a jelzést és elnézést kér a zavaró 

momentumért, amilyen gyorsan csak tudják, ezt kezelni fogják valóban. 

Szeretné megkérdezni van-e a jelenlévők közül valakinek kérdése, fölvetése, ha nincs, akkor 

azt ígérte, hogy 6 óráig biztosan tart a mai ülésük. Van kérdésre jelentkező, megadja a szót. 

 

B e s z e d a  Hajnalka tatai lakos az ingatlanértékesítések, illetve a telekértékesítéseknek 

azért is van ellene, és véleménye szerint nem csak ő maga van így, mert Tatának nagyon 

csökken a zöldterület. Tatának pedig értéke nemcsak az épített környezete, hanem a természeti 

környezete, ebben a tavak nagyon fontosak és az erdőterületek, a belterületi erdőterületek. 

Azzal, hogy növekszik a burkolt felület nagysága, azzal egyre több víz kerül a gyűjtő 

csatornákba és úgy tudja, hogy talán nem a tatai tavakba, hanem a Dunába, az Által-éren 

keresztül a Dunába. Na, most, ez egész országos probléma és nem csak tatai. Több víz távozik 

az országból, mint amennyi beérkezik. Ez tény adat, tehát ezt nem kitalálta. Ugyanez érvényes 

Tatára is. Tata csak úgy maradhat a vizek városa, ha lehetőleg minden csepp vizét megőrzi. A 

burkolt felületek viszont csak továbbítják a leesett csapadékot akkor, hogyha például az árkokat 
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ki burkolják, és ott nem szivároghat el a csapadék, akkor az is megy a levesbe, tehát ott, ahol 

például új, nagytömegű lakás épül ott természetszerűen a parkolóhelyek, az utak azok mind 

burkoltak, és fel sem merül például, hogy zöld parkolókat létesítsenek, ami nemcsak az segítené 

elő, hogy legalább ott valamennyi leszivárogjon. Akkor, amikor a zöldfelületek csökkenéséről 

tett említést, akkor az Öreg-tó körüli erdőterületek állapotára is gondolt. Nagyon fájó azoknak, 

akik Felső-Tatán laknak az erdőn keresztül szokták megközelíteni és tudják elsősorban 

megközelíteni a tavat, ha nem a túloldalra akarnak menni, hanem a tó felső részére, ami 

kerékpározással sétára nagyon alkalmasak kisebb tömeg miatt. Elszomorító az állapota. 

Elmondja, hogy Tata iránti szerelemből költözött ide, 16 éves korában járt itt először és 67 

évesen ideköltözött miután 15 éven át ide járt, és a tizenhatodikban ideköltözött. Hozzáteszi, 

hogy ő maga így szaporította Tata lakóit, és úgy gondolja, hogy lokálpatriótaként is, és mert 

fontos neki Tata egésze nemcsak az utcája és nem csak a közvetlen környezete. Meginvitálná 

egyszer polgármester urat, mivel nagyon sok ösvény vezet a tó felső része felé vezető vagy 

megközelíthető erdőn keresztül, hogy mindenféle kiépített úttól függetlenül jöjjön egyszer 

végig vele ott az erdőn keresztül így párhuzamosan a tóval vagy a számtalan kitaposott 

ösvényen és nézze meg, el van cserjésedve. A cserjésezésből soha nem lesz fa. Viszont rengeteg 

van, amikor ültetik a magoncot előbb-utóbb suháng lesz belőle, de ezek nem azok. Viszonylag 

gyakran jár arra és nagyon szomorúan látja a kidőlt fákat, és hogy nem kerül helyükre új. Itt 

nemcsak a körméret érdekes, hanem a lombfelület is, hiszen a lombfelület az igazi érték, de az 

is, hogy levezeti a vizet, és aztán felszívja, elpárologtatja és ettől Tata nyári és téli hőmérséklete 

lényegesen kedvezőbb a hasonló méretű városokénál. Ezt a nagyon fontos értéket meg kell 

tartaniuk, és harcolni fog azért, hogy minden kivágott 10 centinél, de már 10 centis is, mert a 

10 centisnek is van lombja, minél több fa legyen telepítve a belterületen. Ez nemcsak a tataiak, 

hanem az idelátogató turisták számára is nagyon fontos. Elnézést kér, még egy pillanatra 

túllépné az időkeretet.  

Elmondja, hogy Viczenáné Czégény Ágnes képviselő választókerületében lakik, és ott van egy 

út a Fekete úttal párhuzamosan egy járda, ami a Feketeváros háta mögött van. Azok, akik a 

Feketevárosból autóval indulnak el ezen a járdán soha nem szoktak járni. Az, aki viszont, aki 

sétálni megy az tudja, hogy nincs egy négyzetméternyi egybefüggő terület sem, felmorzsolódott 

beton van és mint mozgássérült nagyon nehezményezi, hogy botladoznia kell azon az úton, és 

ha nem visz véletlenül lámpát magával, akkor megint el töri a csuklóját. Megköszöni, hogy 

meghallgatták. 

 

M i c h l  József polgármester pár gondolattal reagálna az elhangzottakra. Köszöni szépen az 

észrevételt. Hozzáteszi, hogy ebben is hasonlóan gondolkodnak, néhány dologban van csak 

eltérés, vagy talán több adatuk van, vagy több mindent látnak a konkrétumok területén. Hadd 

mondja azt, hogy van Tatán zöld parkoló, az önkormányzat létrehozott egyet a Vértesszőlősi 

úton, létrehoznak most egyet a Fáklya úton is. A magánszemélyek helyett az önkormányzat 

nem tud létrehozni, hiszen a helyes az lenne, ha mindenki beállna az autójával a kertjébe, akinek 

van kertje. A zöldfelület csökkenésre sajnos, ahogy mondta makacs dolgok a számok és 

tényadatokkal kell dolgozniuk. Ha az interneten rákeresnek, akkor - van olyan oldal, ahol az 

önkormányzatok nagyon sokféle adatát meg lehet nézni - ott az látszik az elmúlt 10 esztendőben 

Tata városában nem csökkent az önkormányzati zöldfelület, sőt 75 négyzetméterről 77 

négyzetméterre nőtt az egy lakosra jutó zöldfelület nagysága. Ilyen szempontból nem lehet az 

önkormányzatot azzal vádolni, hogy csökkentették a zöldfelület nagyságát. Tudja azt, hogy azt 

szokták mondani, hogy lebetonozta a Kossuth teret és micsoda hatalmas zöldfelületet 

csökkentettek, csakhogy az előtte se volt zöldfelület, tehát ilyen szempontból az például nem 

jelent csökkenést azzal együtt, hogy csak pár 100 négyzetméterről beszélnek. Nagyon nagy 

város Tata, több mint 300 hektár zöldfelületet gondoz a Városgazda, tehát óriási zöldfelületeik 

vannak és nagyon sok önkormányzat büszkélkedne azzal, hogy ha 77 m2/lakos négyzetméter 
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arányú zöldfelülete lehetne. Azzal egyetért, hogy minden négyzetcentiméterért megküzdenek 

és szeretnék megtartani és folyamatosan növelni.  

Az esővíz megtartásával is egyetért. Az, hogy egyetlen köbcentit se engedjenek tovább, vagy 

egyetlen liter víz se menjen ki Tatáról - ugye hasonlóan fogalmazott a hozzászólásában, de 

akkor félreértette – arányaiban, de a lényeg az, hogy az a helyzet, hogy Tatán viszont percenként 

több 1000 liter víz a szárazságban is felszínre tör. Nem tudnak minden vizet megtartani, hiszen 

a forrásaikból kifolyó vízzel valamit kezdeniük kell. Nem tudják elárasztani vele a város 

területeit minden egyes napon. Ezeket el kell engedniük. Útközben a lehetőség szerint minél 

több mindenre fel kell használniuk. Ezzel maximálisan egyetértenek. Például azért küzd most, 

hogy végre sikerüljön a szabályzókat úgy alakítani, hogy a Fényesen feltörő forrásvizet ne 

kelljen elengedniük, hanem hadd engedjék bele a medencébe és hadd fürödjenek abban az 

emberek és ne csapvízbe és kemikáliában kelljen nekik fürödni, ami lényegesen drágább és 

lényegesen ártalmasabb mintha forrásvízbe fürödhetnének a medencében. De a szabályozók 

olyanok, hogy tiltja az európai uniós jogszabály azt, hogy ilyet meg lehessen csinálni. Most 

sarkított természetesen, de nem adja fel, tehát ezért küzdeni fog, mert itt van Tatának naponta 

11.000 köbméter víz, csak a Katonaiból - most a legutolsó mérés ennyi volt - és 3-4-5000 

köbméternyi vízből úgy tudnák a medencéket működtetni, hogy folyamatosan átfolyik rajta a 

víz, tehát egy percig nem tartózkodik benne, csak amíg átér a kifolyópontig a medencébe a 

vízcsepp addig van benne. Senkinek semmilyen baja nem lenne, ha abban fürödhetne 

medencében és nem pedig a kemikáliákban kellene, tehát nagyon egyetért és kéri is, hogy ebben 

támogassák, segítsék, hogy ezt a csatát megvívják. Egyébként pedig esővízgyűjtő tartályt 2 éve 

osztanak ki. Több mint 300 ilyen tartály van kint most már a tataiaknák. Azt is fogják számolni, 

hogy ez mennyi vízmegtartást jelent. Minden esztendőben újabb ilyen programot hirdetnek. 

Ismerteti, hogy azok pályázhatnak, akik a házuk előtti közterületet szépen rendben tartják, 

virágoskert stb. ők ingyenesen kaptak az önkormányzattól ilyen esővízgyűjtő tartályt. 

Egyébként 40.000 tő virágot ültettek ki a tavalyi évben és az egyik helyszínen 50, a másik 

helyszínen 150 új fát ültetettek és akkor most nem említi a néhány évvel ezelőtti, Kertvárosban 

történt erdőtelepítésüket, melyeket magoncokról telepítettek. Most nem akar a szakmába 

belemenni, Boglári Zoltán képviselő úr, akinek a szakmája erdész és erdészeti munkát végez 

jelenleg is ennél sokkal szakavatottabban tudja ezt elmondani és kérjük, használják is az ő 

tudását, tehát az, hogy most egy erdőben kidől egy fa az teljesen természetes, ilyen még az 

emberekkel is előfordul, hogy egyszer csak kidől egyikőnk és vége. Ez a természet rendje. Az 

is a természet rendje, hogy néha fölnőnek magoncról fák az egy öreg erdőben is, és az is 

lehetséges, hogy oda beültetnek fákat, meg az is egy lehetséges eljárás, hogy egy területet 

kitisztítanak, és új erdőt ültetnek. Az erdészeti törvény pontosan meghatározza, a törvény által 

kell az önkormányzatnak a saját erdőit karbantartania, amit az erdészeti szakhatóság ellenőriz 

és nagyon szigorúan számon kér rajtuk. Ez valóságosan működik így, ahogy a hozzászóló is 

jelezte. Erre mindannyian ilyen szemmel figyelnek és a lehető legjobban kívánják ezt a 

feladatukat is elvégezni.  

Nem tudja tudott-e már mindenre reagálni. De köszöni a fölvetéseket, megerősítette ebben, 

hogy ezt érdemes csinálniuk. Az Által-ér is befolyik a városba meg kifolyik, közben az Öreg-

tavat is föltölti abban az esetben, ha nincsen óriási szárazság, ahogy az elmúlt években volt, 

mert sajnos nagyon sok tó épült előttünk az Által-érre és először azok szedik le a vizet és Tatára 

a vége jut, meg a tatabányai tisztított szennyvíz. Ezért nagyon fontos, hogy valóban ezt az 

ökologikus gazdálkodást a vizeikkel, tavaikkal megtegyék. Amennyit csak lehet, megtartanak. 

Dr. Varga András képviselő úr, elnök úr említette az Újhegyben létrehozott esőkerteket, most 

ezekkel próbálkoznak. Az eddigi tapasztalat nagyon pozitív. A vizet megtartja, elpárologtatja 

vagy lényegesen gyorsabban el is issza az a földterület, tehát mindenképp helyben kerül vissza 

a körforgásba az az esővíz, ami ott lehullik. A következő ilyen terület ahol ilyet fognak 

létrehozni az itt a Nagytemplom mögötti parkoló lesz, ahol szintén eső kertekkel fogják 
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fölszabdalni a parkolót és az ott leesett csapadék, illetve a Fazekas utcából odafolyó csapadékot 

szeretnék ott elszivárogtatni amennyire csak lehet azon a ponton, és a többletet átengedni csak 

a csatornákon keresztül. Valóban ez a cél és ezen dolgoznak, vannak olyan helyek, ahol ilyet 

nem lehet fizikailag csinálni, tehát vannak olyan keskeny utcáik, ahol nem tudnak ilyen 

esővízmegtartást csinálni. Megkeresik, hogy ott hogyan lehet. Mond erre is egy példát, most 

tervezik azt, hogy 1,4 milliárd forintból 8 helyszínen, Tatán csapadékvíz-megtartást és -

elvezetést szerveznek, építenek. Ebből az egyiknél például, ahol keskeny utcák vannak, ott egy 

önkormányzati pici területen kutat fognak létrehozni, ahova bevezetik a vizet és csak a többlet 

fog továbbfolyni a csapadékvíz csatornán és amennyit csak lehet ott tartanak helyben és ott 

fogják elszikkasztani. Valóban ez az út van, ezen mennek tovább, és köszöni, hogy ebben 

támogatják az önkormányzatot és egyetértenek.  

Megkérdezi, hogy van-e a jelenlévők közül még valakinek kérdése, felvetése. 

 

K i s s  József tatai lakos elmondja, még egy felvetése lenne. Ha jól tudja, akkor van Tatának 

ebtartási rendelete vagy valami hasonló jellegű. Mind a Cseke-tavon, mind az Öreg-tavon, 

biztosan tudja azt állítani, hogy a kutyások amint kiérnek a közterületre a pórázt egyből 

elengedik. Sőt személy nélkül mondja, hogy van olyan korábbi önkormányzati képviselő, aki 

azt annak idején megszavazta azt a rendeletet ő is ugyanúgy jár el. Az a véleménye, hogy kicsit 

komolyabban kellene venni, rengeteg, főleg hétvégén rengeteg turista van, idehozzák a turista 

emberek a kutyájukat is vikkendezni és ők is elengedik. Kicsit jó lenne, ha a város ezen 

szigorítana.  

 

M i c h l  József polgármester nagyon szépen köszöni ezt a felvetést is. Egy nagyon 

neuralgikus témát érintett a hozzászóló. Valóban így van. Nincsen egyébként ilyen rendelete 

Tatának, de szeretnének létrehozni. A központi jogszabály érvényes, tehát az érvényes, hogy 

közterületen kutyát szájkosárral és pórázon lehet csak vezetni. Nincs Tatán kutyafuttató, ahol 

el lehetne engedni. Mindenki csak a saját telkén engedheti el a kutyát, közterületen nem volna 

szabad kutyát póráz és szájkosár nélkül sétáltatni. Valóban úgy van, hogy nagyon sokan ezt 

nem veszik figyelembe, sőt ha az ember figyelmezteti vagy kéri, hogy tegye meg, hogy ráteszi, 

akkor meg az kap ki, akinek nincs éppen a kezében egy kutya. Tájékoztatásul elmondja, hogy 

nem egyszerű dolog. Felvették a kapcsolatot egy kutyabarát civil szervezettel, akik nagyon 

konstruktívan állnak ehhez a kérdéshez és azt látja, hogy van is jó esély arra, hogy velük 

közösen tudjanak egyrészt kutyafuttatókat létrehozni, másrészt meg a tatai kutyatartás 

szabályait tovább segíteni. Sok esetben a kutyákkal szemben is súlyos vétség szerinte az, amit 

elkövetnek azok, akik olyan körülmények között tartják a kutyájukat, ahogy még maga se 

szeretne olyan körülmények között lenni. Fontos, hogy ezzel a kérdéssel külön is 

foglalkozzanak. Ennek is keresik a rendeleti szabályozási lehetőségét, de a központi 

jogszabályok érvényesek e tekintetben a városukban is.  

Megkérdezi, hogy van-e még valaki a jelenlevők közül, aki szólni szeretne.  

1 perces reagálásra megadja a lehetőséget Beszeda Hajnalkának. 

 

B e s z e d a  Hajnalka tatai lakos elmondja, hogy Polgármester úr említette, hogy milyen 

mértékben növekedett az erdőterülete Tatának.  

 

M i c h l  József polgármester helyesbítésként elmondja, hogy a zöldfelületet említette. 

 

B e s z e d a  Hajnalka tatai lakos elnézést kér, és elmondja, hogy zöldfelület az is, ami a tó 

felső részén van, zöldfelületnek van nyilvánítva, erdő is. Kéri Polgármester urat, hogy tényleg 

menjen egyszer el sétálni vele ott, az erdőben meg fog döbbenni, az minden csak erdő nem. 

Vannak benne fák, meg megvan borostyán annyi, mint a nyű, és vannak ilyen kis vacakok. 
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Elmondja, hogy 9. éve lakik itt, tehát már van egy icipici rálátása. Bocsánatot kér, hogy 

megemelte a hangját, de ez csak a szenvedély. 

 

M i c h l  József polgármester elmondja, semmi baj, mert tudja, hogy szenvedélyesen beszél 

mindig és ezt tiszteletben tartja. Köszöni szépen a meghívást, egyedül is szokott arra sétálni, de 

nagyon szívesen elmegy és szívesen megnézi azt a részt a hozzászóló szemüvegén keresztül is. 

Azt javasolja, hogy nehogy félreértés essék Boglári képviselő urat is elhívják és Lengyel Zsolt 

képviselő urat is, mert ő is szakmabeli, tehát akkor nézzék meg a szakma szemén keresztül és 

akkor beszélgessenek róla. Ezt meg fogja szervezni, amint jó hideg lesz, hogy el ne merüljenek 

a sárban. Majd azt meg fogjuk mutatni, hogy kié az az erdő, mert az sem mindegy. 

Megkérdezi, hogy a jelenlévők közül van-e még valaki, aki szeretne kérdést föltenni. Ha nincs, 

akkor a tisztesség kedvéért, meg a közmeghallgatás menetrendje szerint a írásban beküldött 

kérdéseket szeretné ismertetni és azokra a válaszukat Időrendbe megyek. December 15-én 0 

óra 10 perckor érkezett a következő kérdés: 

„Tisztelt Önkormányzat! Tisztelt Képviselő Testület! A város honlapján megjelent 2023. 

december 20-án, szerdán 14 órától kezdve közmeghallgatásra szóló felhívás. Említésre került 

továbbá, hogy az írásban megfogalmazott kérdésekre a közmeghallgatáson vagy legkésőbb 15 

napon belül a kérdések megválaszolásra kerülnek. Mint Tatai lakos következő kérdéseim 

lennének.” 

Elmondja, itt egy zárójelet tesz, külön megköszöni Vörös Vincének, hogy nemcsak megírta, 

hanem eljött a kérdésével és itt személyesen is megfogalmazta.  

12 kérdést tett föl a levélíró, akit Győrfi Tamásnak hívnak, tatai lakosként fogalmazta meg a 

levelét. 

 

„A várost ellepő kátyúk tartós kijavítására mikor kerül sor?” 

Véleménye szerinte ez is egy nagyon fontos kérdés, mindennapjainkat érinti. Egy dolgot tud rá 

mondani, hogy tartós kijavításra kátyút nem tudnak, ugyanis ilyen nem létezik. A kátyút javítani 

lehet, de tartósan csak foltozással, tehát nagyobb felület újraaszfaltozásával lehet. A kátyúk 

általában sajnos újra és újra ki fagynak és újra lyuk keletkezik. Folyamatosan dolgoznak a 

kollegáik, fogja is kérni jegyző urat, és Mürkl Levente irodavezető urat, hogy készítsenek erről 

is majd egy tájékoztató anyagot a Képviselő-testületnek, hogy hány ezer kátyút javítanak meg 

és mennyi idő alatt, mert a saját cégük, illetve a vállalkozókkal folyamatosan teszik azt. Az a 

kérése mindenkihez - azzal tudnak sokat segíteni, tényleg komoly dologról van szó, hiszen 

baleset is történhet egy kátyú miatt -, hogy a City app-on, amit készítettek, a tatai applikáción 

keresztül fotóval villámgyorsan be lehet jelenteni a kátyúknak a helyét. Hiszen egy-két nap alatt 

is keletkezhet egy-egy ilyen fagyos időben kátyú. Az a kérése, hogy folyamatosan jelezzék a 

City app-on keresztül és a rendszerben azonnal látják és a lehető leggyorsabban igyekeznek 

ezeket javítani. 

 

„Rendelkezik-e Tata úttisztítógéppel? Ha igen, miért nem látható? Hanem, akkor sürgősen 

szükség lenne a gazos, poros, szemetes útszélek, padkák takarítására.” 

Rendelkezik ilyen autóval. Nem egyszerű az üzemeltetése ennek az autónak azért, mert 

különleges jogosítvány kell hozzá. Olyan minősítése van ennek az autónak, hogy csak egy extra 

jogosítvánnyal lehet ezt kezelni, egy alkalmazottjuk van erre a gépre. Amilyen gyorsan tudnak 

haladnak vele, céljaik között szerepel - talán ezt külön is beleírták a Magyary-tervbe is, hogy a 

Városgazdának a „fegyvertárát” gazdagítaniuk kell, tehát azt a gépparkot, ami folyamatosan 

amortizálódik és cserélni kell, azt e tekintetben is tegyék meg. Nagyon megköszöni azoknak a 

tataiaknak, akik kertes utcában laknak, kertes házban laknak, hogy az utcán, a házuk előtt - ő 

rendszeresen, két-háromhetente - a padkát is kitakarítja, egyszerű lapáttal, söprűvel az ember 

összeszedi, beledobja kukába és el van rendezve a padka. Mindannyian a saját házuk előtt, ha 
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rendet tudnának tartani, negyedannyi pénzébe kerülne a városnak az útfenntartás és a takarítás, 

mint amennyibe most kerül, és egyenként mindegyikük azt a 10-20 méternyi területet tisztán 

tartja, ami a háza előtt van, akkor az neki sem megerőltető, összeadódva viszont óriási felületet 

tudnak így tisztántartani. Nagyon kéri ebben az együttműködést minden kedves tataitól, de 

mennek és amilyen ütemben és amilyen energiával tudják csinálják. 

 

„Mi volt az oka, hogy az első havazás után még napokig nem voltak az utak rendesen 

letakarítva?” 

Részben az, hogy aki ott lakik, az nem tolta le a havat róla. Elmondja, hogy a saját utcájukban 

például – bocsánatot kér, hogy sajátmagával példálózik, de nem akar másokat példaként most 

ide állítani - nincsen járda. Mindegyikük, akik ott laknak, az utcát letolják a házuk előtt, hiszen 

szeretnek nem latyakban, hanem száraz úton közlekedni. 15 percig tart neki a háza 

szélességében, a kertje szélességében letolni az útról a havat. Azt gondolja, hogy ezzel is tudnak 

segíteni. Ezzel együtt 24 órában mentek a munkatársaik. Nem tudnak 8-10 autót arra 

fönntartani, hogy hátha háromévente esik a hó. De ilyenkor mindent fölszerelnek és minden 

autójuk mozog. Egy továbbá nagyon fontos dolog van: az országos közúton abban az esetben 

segítenek csak, vagy szállnak be, amennyiben már nagyon komoly az ügy, de azt a Közútnak a 

kötelessége tisztán tartani és eltakarítani onnan a havat. Nagyon köszöni a tataiaknak ezt a 

segítségét. Rengeteg embert látott hólapáttal, takarítani az utcán. Volt sok helyszín sajnos, ahol 

ez nem került elvégzésre. 

 

„Bábolnán, Ácson, Oroszlányban is van önkormányzati tűzoltóparancsnokság, Tatán pedig 

nincsen. Terveznek-e ilyet felállítani?  

Többször felvetődött ez a téma is. Tatán nem terveznek fölállítani, mert van. Agostyánban 

működik a Tatai Önkéntes, Agostyáni Önkéntes Tűzoltó Egyesület és 10 kilométerre van tőlük 

a Tatabányai Tűzoltóság. Minden esetben a lehető leggyorsabban tudnak ideérni. Nem tervez 

az állam Tatán Tűzoltó-parancsnokságot létrehozni, mert körzetesítve vannnak a tűzoltó és a 

katasztrófavédelemi feladatok is. Nem férnek ebbe bele, az önkormányzat pedig nem tud ilyet 

létrehozni. Folyamatosan fejlesztik az agostyáni csapatukat. Oda örömmel vesznek egyébként 

önkéntes jelentkezőket továbbra is. Gerlingenből kaptak egy kiváló autót, oltóautójuk van, vizet 

is tud szállítani és ki vannak képezve a munkatársaik. 

 

„Hol és mikor készül el a tatai lakosoknak megígért uszoda?” 

Ahogy akkor is jelezte az edzőtáborban terveződik ez az uszoda, a Baji út és a Sport utca sarkán, 

a régi futballpályán, a valamikori német hadisír temető helyén miután onnan már exhumálták 

az elhunyt katonákat. Ezen a területen készül az uszoda, melynek a terveit látta. Úgy gondolja, 

hogy ez is egyenlőre azért parkolópályán van, mint sok-sok állami beruházás. Ha újra a 

gazdasági állapot lehetővé teszi, akkor reményeik szerint elindul. Ezt egyébként Bencsik János 

képviselő úr is megerősítette, hogy amennyiben a gazdasági állapot változik, akkor van esély 

arra, hogy az edzőtábori uszoda építése folytatódik. Egyébként időközben új minisztériumhoz 

is került a sportterület, a Honvédelmi Minisztérium gondoskodik a sportfeladatokról. Ilyen 

szempontból nekik ez még most hasznos is, hiszen a tatai laktanya katonáinak is szükségük van 

egy olyan uszodára, ahol biztonsággal meg tudnak tanulni úszni. A kiképzésnek része az 

úszásoktatás, tehát bízik benne, hogy mielőbb a tatai uszoda építése is el tud kezdődni. Ez nem 

önkormányzati beruházás, de az önkormányzatunknak nagy érdeke fűződik hozzá, hiszen a 

Vaszary-s diákok is ide tudnának menni úszni, 1000 gyermek. 

 

„Lesznek-e új nyilvános WC-k, a régieket mikor hozzák rendbe? Ezek nyitvatartási ideje hol 

tekinthető meg?” 

Örömmel venné, ha kedves levélíró megírná, hogy szerinte még hol kell nyilvános WC. Elég 
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sok helyen van a városban. Ha jól emlékszik a számra, akkor 7 nyilvános wc-t üzemeltetnek. 

Valóban van 2, amit fel kell újítani, az egyik a Bartók Béla úton van, a másik az Angolkertben. 

Azt már régóta nem erre a célra használják. Viszont azóta folyamatosan újakat is létrehoztak és 

felújítottak, tehát azt gondolja, azért a lehetőségekhez képest ilyen szempontból elég jól ellátott 

a város, de köszönettel veszi a javaslatot, hogy szerintük még hova kellene. Most említette 

egyébként a testületi ülésen, meg itt is, a fejlesztés során a Fáklya utcába is terveznek egy új 

ilyen vizesblokkot építeni.  

 

„A Tanuszoda általános iskola alsó tagozatában törvényileg előírt ingyenes használata mikor 

valósul meg, és van-e erre írásos garancia? Miért nem csatlakozott Tata az Úszó Nemzet 

Programhoz?” 

Szeretné tájékoztatni a kérdezőt, hogy a tanuszoda februártól újra a tankerület 

finanszírozásában az iskolások számára újra az oktatás használatába kerül, tehát újra állami 

finanszírozással zajlik februártól az alsó tagozatosok úszásoktatása. Az óvodásoknak a most 

kialakított rend szerint szintén folytatni fogják az oktatást. Egyébként önkormányzatuk nagy-

nagy segítséggel és a szülők hozzájárulásával -, amit ezúton is köszön - ebben a félévben is 

megszervezte az úszásoktatást, a korcsolyaoktatás és korcsolyázás mellett. Februártól újra a 

régi rend áll elő, és egyébként pedig Tata ebbe a bizonyos Úszó Nemzet Programba való 

csatlakozását is elindította a Tankerülettel közösen. Az idei esztendőben Komáromban 

indulhatott el, fokozatosan épül föl ez az Úszó Nemzet Program. 

 

„A belváros két szégyenfoltja, a Miklós- és Cifra-malmok mikor fognak legalább 

állagmegóváson átesni, mielőtt hagyjuk teljesen szétesni őket?” 

Maximálisan egyetért a kérdezővel. Az egyik magántulajdon, a Miklós-malom. A Cifra-malom 

pedig állami tulajdon. Nagyon örülne, hogyha közös erővel sikerülne elindítani valamit. 

Minden egyes évben levelet ír a Miklós-malom tulajdonosának és a Cifra-malom korábbi 

tulajdonosainak is. Most az államnak fog levelet írni, hogy Cifra-malom felújítása mikor 

kezdődik meg. Egyébként annak a tervei is készülnek. Azt reméli, hogy előbb-utóbb az is 

elindulhat, amint lesz, vagy az uniós pénzt végre megkapja Magyarország vagy pedig a 

gazdasági fejlődésnek köszönhetően saját forrásból a magyar állam a Cifra-malomnak is 

nekifog. 

 

„A Tóparton fekvő Svájceráj állagmegóvását mikor tervezik behajtani a tulajdonoson?” 

Azt kérdezné vissza a kedves levélírótól, hogy mi a gond vele, tehát melyik részén látja úgy, 

hogy az állagmegóvást el kell végezni. Az, hogy most potyog a vakolat egy épületen, vagy nem 

tudja mi történik vele, nem mindegy. A műemléképületek állagmegóvása, annak felszólítási 

lehetősége egyébként az építési hatóság dolga és az örökségvédelmi hatóság a dolga. Tata Város 

Önkormányzata szokott figyelmeztetést vagy jelzést küldeni nekik is, meg a tulajdonosnak is. 

Ez az ingatlan szerinte már rég másképpen nézne ki, hogyha más módon sikerül ott az ingatlan 

fejlesztését a tulajdonosnak megvalósítania. De teljesen igaz, azt várja a levélírótól, hogy írja 

meg, hogy mi a gond vele. Ahogy legutóbb a tóparton sétált azt látta, hogy onnan nézve ennek 

az ingatlannak külső, látható problémája nincsen. De tisztelettel várja tényleg, hogy mi a gond.  

 

„Mikor, hol és hány kutyafuttató létrehozásához született döntés Tatán?” 

Egyről majdnem született döntés, de kettőt szeretnének. Ahogy mondta ebben a projektben a 

tófarokban létesülne egy kutyafuttató, ott a Fekete út felőli sarkánál az Öreg-tónál hátul, illetve 

a pezsgő pálya környékén terveznek egy másikat. A bizottság tárgyalta korábban, újabb 

szempontokat kért a bizottság, ezen dolgoznak. Előbb-utóbb azt reméli, hogy Tatán lesz 

kutyafuttató. De szerinte legalább három-négynek kellene ahhoz lennie, hogy valóban otthonról 

normális idővel mindenki elérhessen egy-egy ilyen helyszínt.  
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„Biztosítva van-e az erőforrás a Malomkert üzemeltetésére, karbantartására, mivel az látszik, 

hogy ezekre a bevétel nem tudja biztosítani azt?” 

Nem tudja, ezt honnan látja az illető, hol olvasott már ilyen tájékoztatást, mert még maga nem 

olvasta. De hadd mondja el, hogy 100 millió Ft-tal növelték a Városkapu Zrt-nek a 

költségvetését épp a ma délelőtti döntésükkel, tehát teljes nyugalommal biztosítottnak látja a 

Malomkert üzemeltetését és biztos abban is, hogy az idei esztendőben már egy egész más fajta 

látogatószámot fognak tudni produkálni, hiszen egy új projektről van szó.  

 

Az utolsó kérdése pedig így hangzik Győrfi Tamás úrnak: „Szükség van a városban több 

gyalogátkelőhely kialakítására. Mi évekkel ezelőtt kezdeményeztük is ezt például a Fazekas 

utcában”. 

Nagyon köszöni, meg is valósult, tehát a Fazekas utca és a Kálvária utca sarkán megvalósult. 

Ő a Fazekas utca - Eötvös utca - Fazekas utca - Fekete út találkozásokat is javasolja. Nem tudja 

megmondani, hogy ezeken a pontokon mikor valósul meg gyalogátkelőhely, de ezen túl 

egyébként a városban még nagyon sok helyszínen kell. Ami egy jó hír -, hogy ha jól tudja- 

gyalogátkelőhelyen az elmúlt esztendőben nem volt baleset Tatán. És útkereszteződésekben, 

tehát olyan helyszíneken sem ütöttek el senkit, ami követelné egy gyalogátkelőhely 

létrehozását. Ezzel együtt fontosnak tartják, hogy mindenhol ilyeneket fejlesszenek. Például 3 

helyen úgynevezett intelligens zebrát fejlesztettek, ahol a gyalogost érzékeli a lámpa és villogni 

kezd az autósnak, illetve a Kálvária utcait pedig említette az imént és a Kapucinus templom 

Vaszary iskola közötti területen is hoztak ilyet létre. 

 

Ezt a kérdéssort most megválaszolta Németh Györgyi tatai lakosnak is, aki szolgaian 

lemásolva az előbbi kérdéssort ugyanazt küldte el 15-én 9 óra 18 perckor. Majd ugyanezt a 

kérdéssort Dr. Herner András úr tatai lakos is elküldte ugyanezekkel a szavakkal szószerinti 

másolással 14-én 15 óra 56-kor. Ő föltett még 5 kérdést ezeket szeretném még ide venni. Az 

egyikben a beruházásokkal kapcsolatban tesz fel kérdést „Kérem, hogy tájékoztassanak ezen 

projektek jelenlegi állásával kapcsolatban. Kérem továbbá, hogy a „folyamatban van” 

állapotnál többet osszanak meg.” 

 

A Lagúna projekt, a Tófarok délkeleti területén - jó szívvel tájékoztatja a kedves kérdezőt, hogy 

a Lagúna projekt az egy terv, még nem projekt. Egy elképzelés, egy javaslat, egy gondolat, ami 

azt jelentemé, hogy szeretnék megakadályozni, hogy az Öreg-tó hátsó részén, a tófarokban, arra 

a természetes élőhely területre, amelyet direkt abból a célból alakítottak ki az Öreg-tó 

rehabilitáció során, hogy oda ember ne menjen be, hagyják ott az állatoknak, növényeknek azt 

a világot. Ennek ellenére nagyon sokan engedély nélkül oda behajóznak SUP-pal, csónakkal 

vagy gyalog mennek be. Ezért kellett lezárniuk, mert olyan helyzeteket teremtettek, ami 

megengedhetetlen. Azon kezdtek el gondolkodni, ha erre ilyen nagy igény van, hogy a tó 

farokban szeretnének ilyen vizes környezetben az emberek kikapcsolódni, rekreálódni, pihenni, 

akkor vizsgálják meg, hogy van-e lehetőség valami hasonlót létrehozni, amit meg az emberek 

használhatnának és a másik területet pedig ilyen értelemben meg tudnák védeni. Musicz 

Lászlónak, az Által-ér Szövetség szakmai igazgatójának volt egy tervezete, a MATE 

mesterszakos külföldi hallgatóival készítettek szintén javaslatokat, hogy mit lehetne ott 

létrehozni. Hamarosan ezt be is fogja mutatni a képviselő-testületnek, de ezek nem tervek még, 

hanem gondolkodás arról, hogy van-e értelme egy ilyenbe belefogni. Sok száz millió forintos 

projekt lehetne és egész biztos, hogy egy nagyon népszerű, számításaik szerint és az eddigi 

felmérések szerint egy újabb olyan attrakció lenne, amit a környékbeliek, a tataiak meg a 

hozzánk, Tatára látogatók is biztos szívesen használnának. Nem kell ettől félni, és nincs még 

róla döntés, ez egy gondolat, gondolkodás. Például a Magyary-terv vitában ehhez is hozzá lehet 



42 

szólni. 

 

A tófarok komplex fejlesztési projektje, ez a TOP plusz 6.1.4-23-as jelzésű pályázat - nagyon 

precízen írta a levélíró- valóban ez viszont folyik. A mai képviselő-testületi ülésen tárgyalták 

ennek a részleteit. Az a kérése most az idő hiányában hadd kérje azt a kedves levélírótól, hogy 

tegye meg, hogy megnézi az előterjesztések sorában a pályázati beszámoló egyik pontja volt 

ez, a mai ülésüknek a talán 12 B előterjesztése, de el fogja küldeni a kérdezőnek ezt az 

előterjesztésüket. 

 

Az Által-ér kenuval bejárható szakaszának kialakításával kapcsolatban is kérdez. Szintén 

részben ebben a pályázatban szerepel, részben egy korábbi, a megye által létrehozott 

pályázatban. Ennek pedig az a célja, hogy Vértesszőlőstől az Ökoturisztikai Központig tegyék 

hajózhatóvá az Által-eret, de nem nagy hajóknak meg óriás csónakoknak, hanem kis, egyszerű 

túrakenunak, ahol csak vezetett túraként lehet részt venni. Ami azt jelenti, hogy csak olyan 

csónak mehet, amiben vezető ül, aki tudja, hogy ott mit lehet csinálni. Nem lehet ki-beugrálni 

a parton, nem lehet tábortüzet rakni és nem lehet egyéb szórakozást ott művelni. Ez arra szolgál, 

hogy végig lehessen csónakázni az Által-éren. Azt gondolja, egy természetes emberi 

lehetőségnek érdemes tekinteniük, hogyha van egy vízfelület, az ember tud hajózni, tud 

csónakot kezelni és szeretne azon csendesen szépen a folyó folyásával azonos irányba leúszni, 

miért ne lehetne ezt megtenni. Egy nagyon fontos dolgot hadd mondjon, - nem tudja, hogy a 

kedves televíziónézők közül vagy a jelenlévők közül ki járt már ezen a részen? - Nagyon 

sajnálatosan Tatabánya felől óriási mennyiségű szemét úszik rendszeresen az Által-éren 

műanyagpalackoktól kezdve mindenféle szemét és ott a kidőlt fák pedig folyamatosan ezt 

fölfogják, tehát nagy szigetek alakulnak ki, ahonnan aztán a vízügy munkatársai ezt 

megpróbálják kitakarítani, hogy ne az Öreg-tóban landoljon. De ezért is van értelme ezen 

gondolkodni, hiszen egy megtisztított folyószakasz sokkal könnyebben lesz karbantartható. 

 

A Réti-halastavak – Hét tó tanösvény ugyanaz a válasza, mint a Lagúna projektre, ez egy 

gondolat, amin dolgoznak, amit kimunkálnak és utána pedig döntés születik egyszer majd 

valamikor arról, hogy van értelme ezzel foglalkozniuk vagy vessék el. De amíg nem tudják 

fölmutatni, hogy egyébként ott mi lehetne, addig nem tudnak róla döntést sem hozni, mert csak 

a gondolatról nem lehet dönteni. Azt lehet, hogy kidolgozzák, részleteiben megfogalmazzák és 

utána hoznak egy döntést, és aztán utána elindulnak és pénzt szereznek hozzá, hogy meg is 

valósulhasson.  

 

Tata Szíve projekt egy sokkal komolyabb történet. A Tata Szíve projekt tervezés alatt van, nem 

folyamatban van, hanem a tervezés egy része le is zárult. Szeretnék folytatni a tervezést az 

engedélyes tervek megvalósulásáig és a kiviteli terv megszerzéséig. Ehhez viszont további 

forrásra, pénzre van szükségük, ezért fognak folyamodni a kormányhoz, hogy ebben segítsen, 

és amikor a tervek elkészültek, megvan a kiviteli terv, akkor lehet azt tudni, hogy egyáltalán 

mibe fog kerülni ez a Tata Szíve program, Tata Szíve fejlesztés. Ezután tudnak a magyar 

kormányhoz támogatásért folyamodni és elindítani ezt a programot, vagy az önkormányzat 

vagy az állam maga, hiszen a mostani új jogszabály alapján mindannyian látják, hogy a magyar 

állam is részt kíván venni az általa finanszírozott projektek megvalósításában, vagy az uniós 

projektek megvalósításában. Hálásan köszöni tehát Dr. Herner András tatai lakosnak is a 

kérdéseit az előbbiekben elmondta a válaszait.  

Ugyanezeket a kérdéseket egyébként, ami az előbbi 12-es sorozatot jelenti, Szalay Ildikó e-

mailjéről Szalay Gergely tatai lakos is feltette 12. hó 14-én 18 óra 59-kor.  

 

Tisztelt közmeghallgatáson résztvevő Képviselőtársak, kedves Vendégeink a további sok 
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kérdésre, amik még érkeztek elektronikusan - szeretné elmondani, hogy a nagy részük a mai 

napon érkezett a kérdéseknek - ezeket nem tudja már az idő hiánya miatt megválaszolni, viszont 

ahogy ígérték írásban fognak ezekre a kérdésekre válaszolni. A válaszokat pedig a honlapukra 

is ki fogják tenni, tehát mindenki által olvasható lesz a kérdés is és a válasz is. Nagyon szépen 

köszöni a figyelmüket. Megkérdezi képviselőtársait, hogy valakinek van-e még mondandója. 

Megadja a szót Horváthy Lóránt képviselő úrnak.  

 

H o r v á t h y  Lóránt képviselő elmondja, hogy az elhangzott toalett-problémával 

kapcsolatban ő is kapott jelzést és aki neki szólt és maga is támogatja azt, hogy a pénzbedobós 

lehetőséget is teremtsenek, mert az mindig működik, az egyéb meg ugye munkaerő 

függvényében van nyitva, vagy sem.  

 

M i c h l  József polgármester nagyon szépen köszöni a felvetést. Elmondja, hogy magunk is 

így gondolják. Tisztelettel várják a érdeklődő vállalkozót, aki az üzemeltetésre, akár az összeset 

egyben 0 forintért odaadják üzemeltesse, vigye, dobáltassa be az automatába pénzt. Tényleg jó 

szívvel ajánlják ezt továbbra is fel. Ha nem lesz jelentkező, akkor át kell térniük erre, hiszen 

nagyon sok millió forintjukba kerül az üzemeltetés és azzal, hogy egyáltalán valakit ott 

helyszínen kell tartani, takarítani kell stb. ez nagyon komoly nehézséget jelent. 

Nem ezzel a témával szerette volna befejezni, ezért még átkanyarodok gyorsan arra a témára, 

hogy az előttük égő 3 gyertya Advent harmadik vasárnapját, harmadik hetét jelenti és már csak 

egyet gyertya van hátra, az viszont nagyon rövid ideig fog égni, mert nagyon gyorsan itt lesz, 

még aznap délután a Szenteste és másnap Karácsony. Van az életünkben ilyen időszak, amikor 

azt gondoljuk, hogy még van időnk, még van időnk valamit megtenni és az utolsó pillanatban 

kiderül, hogy nincsen több idő. Az életünkben nagyon sokszor előfordul, a saját, személyes 

életükben, hogy azt gondoljuk, hogy „Ej ráérünk még arra!”, még van lehetőség kibékülni majd 

legközelebb bocsánatot kérünk majd egyszer, majd, csak ezt megteszem még. Arra biztat 

mindenkit, hogy ezt a „majdollást”, ezt a „majd megteszem” - egyébként ez a pokolba vezető 

útnak a legszebb köve, ahogy szokták ezt mondani - ezt felejtsék el az idei adventben, az idei 

karácsonyon és lehetőség szerint mindig mindenkinek azonnal tegyük meg azt, amit kér, ne 

érjen ebből szomorú eredmény bennünket.  

Áldott, szép karácsonyt kíván mindenkinek, sok-sok erőt a következő esztendőhöz. Nagyon 

hálásan köszöni mindenkinek a kérdést, képviselőtársainak még egyszer tájékoztatást. László 

Tamásnak, Rigó Balázsnak nagyon köszöni a Magyary-terv vitairat előkészítését és a 

hivatalnak pedig az egész mai nap megszervezését, Jegyző úrnak, irodavezetőknek nagyon 

szépen köszöni.  

 

Áldott, szép estét kíván, és jó készülődést erre a pár napra még, aztán áldott karácsonyt kíván.  

 

A közmeghallgatást 18.00 órakor bezárja. 

 

 

K.m.f. 

 

 

Michl József dr. Horváth József 

polgármester jegyző 
 


